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روزنامه صبح ایران

سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس  :

پراید از گردونه تولید حذف می شود 
آثار تورمی گران شدن بنزین نگران کننده است

بنزین امسال می پرد؟

عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس:

مشکلات مردم با نظارت بالگردی حل نمی شود

احتمال پخش دوباره 90

خانواده 98 و دری که روی پاشنه دهه 60 می چرخد

سطحی  نگری 
بلای جان قانون گذاری 
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افزایش قیمت حامل های انرژی مخصوصا بنزین موضوعی 
است که این روزها نگاه بسیاری به آن دوخته شده است. 
فراتر از هزینه پر کردن باک خودروها، این آثار تورمی گران 

شدن بنزین است که باعث نگرانی می شود.
طبق قانون بودجه امسال، بنزین و حامل های انرژی 
افزایش قیمتی نخواهد نداشت اما قانون برنامه ششم توسعه 
این اجازه را به دولت داده که بدون رای نمایندگان مجلس 

حق افزایش قیمت سوخت را داشته باشد. در حالی که وارد 
پنجمین سال شده ایم که هر لیتر بنزین هزار تومان به فروش 
می رسد، اقتصاد ایران با تورم قابل توجهی مواجه و با اعمال 
تحریم ها درآمدهای دولت هم رو به کاهش بوده است. حالا 
با تمام این شرایط زمزمه های دو نرخی شدن بنزین یا همان 
افزایش قیمت آن شنیده می شود؛ موضوعی که با احیای 

کارت سوخت محتمل تر به نظر می رسد...

طرح جمعیت و تعالی خانواده که از سال 1392 در دستور کار کمیسیون فرهنگی مجلس قرار دارد، بار دیگر به صحن 
علنی آمده و نقدهای زیادی را به همراه آورده است. این طرح طی سال های گذشته همواره از طرف کارشناسان مورد نقد 

واقع شده  است اما جمعی از نمایندگان همچنان روی تصویبش اصرار دارند.
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس اواسط فروردین ماه از تصویب ماده های 27 تا 30 طرح جامع جمعیت و تعالی 
خانواده در این کمیسیون خبر داد. این خبر که با تیتر »اعطای هدیه به دخترانی که زیر بیست سال ازدواج می کنند« در 
رسانه ها منتشر شده، توجه افکار عمومی را به خود جلب کرده و نقدهای بسیاری را به همراه داشته است. البته طرح جامع 
جمعیت و تعالی خانواده که با هدف رشد کمی و ارتقای کیفی جمعیت تهیه شده است، از همان ابتدا با نقد و مخالفت های 

بسیاری مواجه بود اما همچنان راه خود را می پیماید...

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه زنان به عنوان نیمی از 
جمعیت جامعه باید نقش خود را در پیشرفت و توسعه همه جانبه 
ایران ایفا کنند، گفت: مدیران کشور باید شرایطی را فراهم کنند 
تا مسیر برای حضور و نقش آفرینی زنان در جامعه فراهم شود.
دکتر اسحاق جهانگیری صبح دیروز در دومین جشنواره ملی »زن و 
علم، جایزه دکتر مریم میرزاخانی« که در دانشگاه تهران برگزار شد با 

تبریك میلاد منجی عالم بشریت اظهار داشت: جهان امروز بیش از...

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار 
و  ایران  ملت های  ارتباط  همراه،  هیات  و  پاکستان  نخست وزیر 
پاکستان را ارتباطی قلبی و عمیق برشمردند و تاکید کردند: روابط 
دو کشور به رغم دشمنی ها باید هرچه بیشتر مستحکم و تقویت 
شود. حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با اشاره به ریشه های 
تاریخی ارتباطات دو ملت خاطرنشان کردند: اوج عزت و شکوه شبه 

قاره هند در دوران حکومت مسلمانان بر آن بوده است و ...

معاون اول رییس جمهور در جشنواره ملی زن و علم تاکید کرد:

شرایط باید برای نقش آفرینی 
زنان در جامعه فراهم شود

رهبرمعظم انقلاب در دیدار نخست وزیر پاکستان:

 روابط ایران و پاکستان برخلاف 
میل دشمنان باید تقویت شود 
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دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم گفت: به دلیل اهمیت حفاظت و نگهداری از 
تجهیزات و تاسیسات آب، برق، گاز و نفت به قضات دادسرا ابلاغ شد در برخورد با سارقین اموال 
عمومی و بیت المال مماشات نداشته باشند.به گزارش ایمان به نقل از روابط عمومی دادسرای 
عمومی و انقلاب قم، مهدی کاهه از برخورد قاطع با سارقین اموال عمومی و بیت المال خبر داد و 
افزود: برخی تأسیسات انرژی محور )آب، برق، نفت و گاز( مانند دکل های انتقال برق فشار قوی، 
ایستگاه های کنترل خطوط لوله نفت و گاز، راه آهن و ... در تأمین پایداری جریان انرژی و حمل و 
نقل نقشی اساسی داشته و هرگونه خلل در عملکرد آن ها علاوه بر ایجاد خسارات سنگین به بیت 
المال، موجب اخلال جدی در ارائه خدمات به مردم استان و حتی کشور و قطعی طولانی مدت 

برق، گاز و ... در پی خواهد داشت...

بـا برنامه ریـزی ها و بسـیج حداکثری امکانـات مجموعه هـای دولتی و  مردمی جشـن ها 
و مراسـم معنوی نیمه شـعبان امسـال قم، باشـکوه تر از گذشـته برگزار شد.بسـیج امکانات 
اسـتان قم برای خدمات رسـانی مطلوب و شایسـته به میلیون ها زائر و نمازگزار منتظر مسجد 
مقدس جمکران در ایام نیمه شـعبان، رویکرد و هدف مهمی اسـت که هر سـاله در قالب سـتاد 
تسـهیلات زائرین و خدمات سـفر اسـتان قم و به ریاسـت و با هدایت های مسـتقیم  شـخص 
اسـتاندار دنبال می شـود. امسـال نیـز این مهم  بـا محوریت معاونـت هماهنگی امـور زائرین 
اسـتانداری در دسـتور کار قرار گرفت و جلسـات ستاد تسـهیلات زائرین و خدمات سفر استان 
ویـژه نیمه شـعبان قبـل از پایـان سـال و در فاصله چند ماه مانده به این مناسـبت تشـکیل و 

برنامـه ریزی های اجرایی مناسـبی توسـط کمیته های 12 گانـه در  حوزه هـای ...

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم :

برخورد با سارقان اموال عمومی
 و بیت المال تشدید می شود 

 با بسیج حداکثری امکانات مجموعه های دولتی و مردمی صورت گرفت

برگزاری باشكوه جشن های 
نیمه شعبان در قم
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تشکیل نیروی واکنش سریع در مرزهای ایران و پاکستان
روحانی  و عمران خان برای مقابله با گروه های تروریستی توافق کردند

بـا برنامـه ریـزی هـا و بسـیج حداكثـری امكانـات 
مجموعـه هـای دولتـی و  مردمی جشـن ها و مراسـم 
معنوی نیمه شـعبان امسـال قم، باشـكوه تر از گذشته 

برگزار شـد.
بسـیج امكانـات اسـتان قـم بـرای خدمات رسـانی 
مطلـوب و شایسـته بـه میلیـون هـا زائـر و نمازگـزار 
منتظر مسـجد مقدس جمكران در ایام نیمه شـعبان، 
رویكـرد و هـدف مهمـی اسـت كه هـر سـاله در قالب 
سـتاد تسـهیلات زائرین و خدمات سـفر اسـتان قم و 
به ریاسـت و با هدایت های مسـتقیم  شخص استاندار 
دنبـال مـی شـود. امسـال نیـز این مهـم  بـا محوریت 
معاونـت هماهنگی امور زائرین اسـتانداری در دسـتور 
كار قـرار گرفـت و جلسـات سـتاد تسـهیلات زائرین و 
خدمات سـفر اسـتان ویژه نیمه شـعبان قبـل از پایان 
سـال و در فاصلـه چنـد مـاه مانـده بـه این مناسـبت 
تشـكیل و برنامـه ریزی های اجرایی مناسـبی توسـط 
كمیتـه های 12 گانـه در  حوزه هـای مختلف رفاهی، 
خدماتـی، فرهنگـی، ترافیكـی، بهداشـتی و درمانـی و 
امنیتـی و انتظامـی و... تـدارك و عملیاتـی گردیـد. در 
كنـار دسـتگاه های دولتـی،  نقش و همـكاری مردم و 
تشـكل هـای مردمـی  برای برگـزاری هر چه باشـكوه 
تـر مراسـم امسـال بسـیار برجسـته تـر از قبل بـود و 
در پرتـو ایـن همـكاری ها، شـاهد صحنه هـای زیبا و 

ماندگاری از مشـاركت سـخاوتمندانه مردم  قم و دیگر 
هموطنـان عاشـق امام زمان)عـج( در خدمات رسـانی 

بـه زائریـن نیمه شـعبان بودیم.
استاندار قم تاکید کرد

 استفاده از ظرفیت های مردمی 
در برگزاری جشن های نیمه شعبان 

اسـتاندار قـم با تاكید بـر ابعاد فراملی مراسـم نیمه 
شـعبان اظهار كرد: بایسـتی از ظرفیت هـای مردمی و 
مشـاركت اسـتانهای همجوار در برگزاری جشـن های 

نیمه ی شـعبان اسـتفاده شـود.دكتر بهرام سرمسـت 
در جلسـه سـتاد تسـهیلات زائریـن و خدمـات سـفر 
اسـتان قـم ویژه ی نیمه ی شـعبان را فراتـر از وظیفه 
ی سـازمان و یـك رسـالت دینـی دانسـت و گفـت: در 
راسـتای انجـام ایـن ماموریت مهـم، از ابتدای اسـفند 
ماه جلسـات ستاد تسـهیلات زائرین ویژه نیمه شعبان 
آغـاز گردیـده است.اسـتاندار قـم بـا تاكیـد بـر خـود 
ارزیابـی كمیتـه هـای عضـو سـتاد تسـهیلات زائرین 
اسـتان قـم گفـت: دسـتگاه هـای دولتـی و مسـولین 
كمیتـه هـای ذیـل سـتاد موظفنـد مهمتریـن نقطه 
قابل بهبود خود را به اطلاع دبیرخانه سـتاد رسـانده و 
بـرای رفـع آن تلاش كننـد.وی با تاكید بـر آماده باش 
همـه ی كمیته های عضو سـتاد تسـهیلات زائرین در 
ایـام نیمه شـعبان خاطرنشـان كـرد: تصمیـم میدانی 
تاثیرگذاری ویژه در حل مشـكلات خواهد داشـت و از 
اینـرو مسـئولان كمیته هـا موظف به حضـور فیزیكی 

در برنامـه هـای مرتبـط با نیمه ی شـعبان هسـتند.
سرمسـت بـا بیـان اینكه دشـمنان در تـلاش برای 
ضربـه زدن بـه نظـام هسـتند گفـت: تامیـن امنیـت 
چنین مراسـم باشـكوهی از اهمیت خاصـی برخوردار 
اسـت و طـرح امنیتـی آن باید بـا دقت طراحی شـود.

مقـام عالـی دولت در اسـتان قم در بخـش دیگری 
از سـخنان خـود بـا بیـان اینكه مراسـم نیمه شـعبان 

بعـد فراملـی دارد گفـت: راهكارهـای عملیاتـی جلب 
مشـاركت اسـتانهای دیگـر در كمیته هـای تخصصی 

بررسـی شود.
تولیـت  رحیمیـان  المسـلین  و  الاسـلام  حجـت 
مسـجد مقـدس جمكران نیـز در این جلسـه بـا بیان 
اینكه مراسـم جشـن نیمه شـعبان یكـی از بزرگترین 
تجمعات جهان تشـیع اسـت گفت: باید برای برگزاری 

ایـن جشـن از ظرفیـت های ملی اسـتفاده شـود.
ایشـان همچنیـن پیـش بینـی ظرفیـت پاركینگ 

بیشـتر برای نمازگزاران و زائران درایام نیمه شـعبان را 
مـورد تاكید قـرار داد و افزود: اسـتفاده از ناوگان حمل 

و نقل عمومی بایسـتی تقویت شـود.
تولیت مسـجد مقـدس جمكران خاطرنشـان كرد: 
بایـد فرهنـگ سـازی كنیـم تـا مـردم در روز میـلاد 
حضـرت ولـی عصر)عـج( بـه صـورت پیـاده و یـا بـا 

اسـتفاده از حمـل و نقـل عمومـی به مسـجد مقدس 
جمكران مشـرف شـوند تا مشـكلات ترافیكی كاهش 
پیـدا كنددر ابتدای این جلسـه مسـولین كمیته های 
ذیـل سـتاد گزارشـی از برنامـه های پیشـبینی شـده 

كمیتـه هـا را ارائـه دادند
توسط  استاندار قم پیشنهاد شد

ثبت معنوی جشن های نیمه شعبان به عنوان 
"بزرگترین اجتماع مهدی یاوران جهان" 

اسـتاندار قـم گفت: پیشـنهاد ثبت معنوی جشـن 

هـای نیمـه شـعبان را بـه عنـوان "بزرگتریـن اجتماع 
مهـدی یـاوران جهان" را به سـازمان میـراث فرهنگی 
،صنایع دسـتی و گردشگری كشور ارسـال نموده ایم .

دكتر بهرام سرمسـت در جلسـه ستاد تسهیلات 
زائریـن ویـژه نیمـه شـعبان كه بعـد از ظهـر امروز 
در سـالن جلسـات مسـجد مقدس جمكـران برگزار 

شـد، اظهـار كرد: در جلسـات پیشـین سـتاد تاكید 
كرده ام كه آسـیب شناسـی لازم در مراسـم بزرگ 
نیمـه شـعبان انجـام شـده و نقـاط ضعـف و قـوت 

احصاء شـود.
وی بـا اشـاره بـه مصوبـه كمیتـه امنیتـی سـتاد 
تسـهیلات زائریـن در مـورد بحـث پاركینـگ هـای 
مسـجد مقـدس جمكران گفـت: كمیتـه ی امنیتی و 
ترافیكـی اسـتان قم بایسـتی در جلسـه ای اضطراری 
اسـتفاده بهینـه از امكانـات را مورد بررسـی قـرار دهد.

وی بـا تاكیـد بـر حضور میدانـی مدیـران دولتی تا 
پایـان جشـن نیمه شـعبان در روز آتی افـزود: آمادگی 
بسـیار خوبی برای برگزاری جشـن نیمه ی شعبان در 
اسـتان قـم وجـود دارد و بحـث تعطیلی امـروز دانش 
آمـوزان بـه عنـوان یـک اقـدام فرهنگـی و نیـز بـرای 
اسـتفاده از ظرفیـت آمـوزش و پـرورش اسـتان بـرای 

خدمت بـه زائریـن بود.
اسـتاندار قـم بـا بیـان اینكـه مردم اسـتان قـم در 
همدلـی و تعـاون فراتـر از خودشـان نـگاه مـی كننـد 
گفـت: نمونه ی بارز این مسـئله سـیلاب اخیر بود كه 
كمكهـای مردمی با وجود مشـكلاتی كـه در قم وجود 

داشـت روانه ی اسـتانهای سـیل زده شـد.
سرمسـت همچنین بـا تاكید بر تهیـه ی گزارش 
تسـهیلات  سـتاد  هـای  كمیتـه  عملكـرد  ارزیابـی 
ایـن  كـرد:  خاطرنشـان  سـفر  خدمـات  و  زائریـن 
گـزارش بایـد بلافاصله پس از برگزاری مراسـم نیمه 
شـعبان تهیـه و در اولین فرصت از دسـت اندركاران 

فعـال قدردانی شـود.
مقـام عالـی دولـت در اسـتان گفـت: به مسـئولان 
سـازمان میراث فرهنگی  صنایع دسـتی و گردشـگری 
نیز پیشـنهاد كرده ایم مراسـم جشـن نیمه شعبان به 
عنـوان "بزرگترین تجمـع مهدی یـاوران جهان" ثبت 

ملی گـردد.

وی در بخش دیگری از سـخنان خود با بیان اینكه 
حـدود ۵۰۰۰۰ نفـر تامین امنیت ، خدمت رسـانی به 
زائریـن را بـر عهـده دارنـد گفـت: اززحمـات همـه ی 
دسـت انـدركاران امنیـت ، خدمات عمومـی و امدادی 
، موكـب هـای مردمـی و هیئـت های مذهبی تشـكر 

مـی كنم.
اسـتاندار قـم در بخـش پایانـی سـخنان خـود بـا 
بیـان اینكه در بحث زیرسـاختها دسـتگاه های دولتی 
مشـاركت بسـیار خوبی داشـتند گفت: بـرای نهادینه 

شـدن چنین زیرسـاختهایی برای سـالهای آتـی، باید 
جلسـات كارشناسـی برگزار شـود.

 ارائه خدمات مطلوب تر به زائرین در نیمه شعبان 
نیازمند اعتبارات ویژه و حمایت ملی است

اسـتاندا ر قـم گفـت: ارائـه خدمـات مطلـوب تـر 
بـه زائریـن در نیمه شـعبان نیازمنـد اعتبـارات ویژه و 

حمایـت ملـی اسـت.
دكتر بهرام سرمسـت اسـتاندار قم در مراسم جشن 
نیمه شـعبان و عمامه گذاری طـلاب در دفتر آیت الله 

العظمی وحید خراسـانی شركت كرد.
مقـام عالـی دولـت در اسـتان در ایـن دیـدار از 
پیشـنهاد ثبت ملی جشـن هـای نیمه شـعبان خبر 

داد.
وحیـد  العظمـی  اللـه  آیـت  این دیـدار  در 
بـرای   ، اسـتاندار  اقـدام  از  تقدیـر  خراسـانی ضمن 
مسـئولان در خدمت بـه مردم و جلب رضـای خداوند 

كـرد. توفیـق  آرزوی 
ایسـتگاه  از  تعـدادی  از  قـم سـپس  اسـتاندار 
هـای صلواتـی در مسـیر جمكـران بازدیـد كـرد 
و در جریـان نحـوه ی ارائـه خدمـات بـه زائریـن 

قـرار گرفـت.
سرمسـت در ادامه برنامه های امـروز خود با حضور 
در مسـجد مقـدس جمكـران، در نشسـت بـا سـردار 

اشـتری فرمانـده ناجـا و حجـت الاسـلام رحیمیـان 
تولیـت مسـجد مقـدس جمكـران، طـی سـخنانی از 
خدمـات نیـروی انتظامی در تامین امنیت این مراسـم 

كرد. قدردانـی 
اسـتاندار قم با اشـاره به تلاش هـای صورت گرفت 
بـرای ثبـت ملی مراسـم جشـن نیمـه شـعبان گفت: 
بـرای خدمـت رسـانی مطلـوب تـر بـه خیل عاشـقان 
امـام زمـان )عـج( نیازمنـد اعتبـارات و حمایـت های 

ملی هسـتیم.

 با بسیج حداکثری امکانات مجموعه های دولتی و مردمی صورت گرفت

برگزاری باشكوه جشن های نیمه شعبان در قم

نشست استاندار قم با تولیت مسجد مقدس جمکران و فرمانده ناجا
 برای بررسی وضعیت امنیتی و انتظامی مراسم  نیمه شعبان

بازدید استاندار قم از ایستگاه های صلواتی سطح 
شهر و مسیر میدان ولی عصر)عج( به جمکران

بازدید استاندار قم از دارالشفای حضرت مهدی)عج( 
مسجد مقدس جمکران و بیمارستان حضرت ولی عصر)عج(

بازدید استاندار قم از بیمارستان سیار عاشقان 
ولایت در مسجد مقدس جمکران

بازدید استاندار قم از ایستگاه فرهنگی 
سازمان فرهنگی هنری شهرداری

قدردانی آیت الله العظمی سبحانی از اقدامات و زحمات استاندار قم در نیمه شعبان قدردانی آیت الله العظمی وحیدخراسانی از عملکرد استاندار قم 
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نهضت جوانگرایی 
و راه بی بازگشت شفافیت

مقام	معظم	رهبری	در	شروع	چهل	ساله	دوم	و	آغاز	دهه	
پنجاه	عمر	انقلاب،	بیانیه	ای	تحت	عنوان	گام	دوم	منتشر	
کردند	و	یکی	از	بیشترین	واژه	های	پرتکرار	در	متن	این	

بیانیه،عبارت	است	از	کلمه	جوان.	در	واقع	به	صورت	ویژه،	روی	سخن	این	بیانیه	با	جوانان	
است.	در	راهبرد	دولت	تدبیر	و	امید	نیز	جوانان	جایگاه	محوری	داشته	و	به	صورت	ویژه	
مورد	توجه	قرار	گرفته	اند.	در	راستای	جوانگرایی	در	عرصه	مدیریتی،	نباید	به	دلیل	قلت	
تجربه،	از	حضور	جوانان	در	عرصه	های	مدیریتی	کشور	ممانعت	بعمل	آورد	.	جوانی	یعنی	
جسارت،	شجاعت،	دلیری	دوری	از	فساد،	نزدیکی	به	صلاح،	ابتکار،	نوآوری،	خلاقیت،	ابداع	
روش	های	نو،	انجام	کار	علیرغم	محدودیت	ها	و	مقدورات		و	پیشبرد	امور	با	همه	معذوریت	
های	موجود.	جوانان	با	این	ویژگی	های	مذکور	قابلیت	این	را	دارند	که	شفافیت	را	در	امور	
مختلف	حاکم	نمایند.	شفافیت	مستلزم	نهراسیدن	از	دیده	شدن	زشتی	ها	و	حرکت	در	
جهت	اصلاح	آنهاست.	مدیران	جوان	در	این	وزارتخانه	نشان	دادند	که	با	ایجاد	سامانه	های	
شفافیت	و	پیگیری	ابلاغیه	ها	و	بخش	نامه	های	مرتبط	با	شفافیت	در	شرکت	های	تابعه	در	
راه	شفافیت	جدیت	دارند.	از	آنجا	که	اموال	اقشار	گسترده	ای	از	مردم،	نزد	ما	امانت	است	و	
ما	امانت	دار	مردم	هستیم،	برای	حفاظت	از	این	امانت	با	هیچ	کسی	مسامحه	نخواهیم	کرد.	
اقداماتی	چون	اعلام	اسامی	تمام	اعضای	هیات	مدیره	های	شرکت	های	تابعه	وزارت	
تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی،	عزل	مدیران	چندشغله،	ممنوعیت	افزایش	تعداد	اعضای	هیات	
مدیره	شرکت	های	دارای	سه	عضو	هیات	مدیره،	راه	اندازی	از	سامانه	های	شفافیت	در	
صندوق	بازنشستگی	کشوری،	شرکت	های	شستا،	سازمان	بهزیستی،	معاونت	تعاون	و	
سامانه	ناظر	در	اشتغال	در	زمره	اقدامات	مهم	در	حوزه	شفافیت	قرار	دارد.	اما	توجه	به	
جوانان	نخبه	نباید	به	معنای	غفلت	از	سایر	جوانان	جامعه	باشد.	غفلت	از	جامعه	بزرگ	
جوانان	ما	یک	اشتباه	بزرگ	است	و	در	این	خصوص،	نهضت	مهارت	افزایی	باید	اتفاق	
بیافتد.		باید	به	افزایش	مهارت	در	جوانان	به	طور	ویژه	توجه	شود.	لازم	است	این	امر	تحقق	
یابد	که	یک	جوان	پس	از	فارغ	التحصیلی	از	دبیرستان	یا	دانشگاه،	دارای	مهارت	های	کافی	
برای	حضور	در	بازار	کار	باشد.	نیازی	نیست	که	همه	جوانان	ما	به	سمت	دانشگاه	بروند	و	در	
تمام	دنیا	همینطور	است.	موضوع	مهارت	افزایی	باید	به	یک	نهضت	در	ایران	اسلامی	تبدیل	
شود.	ما	در	گذشته	دارای	نهضت	سوادآموزی	بودیم	و	امروز	نیازمند	نهضت	مهارت	افزایی	
هستیم.ما	امیدواریم	این	امر	به	نتیجه	برسد	و	در	این	راستا		اختصاص	بودجه	از	منابعی	
نظیرصندوق	توسعه	ملی،	به	سازمان	فنی	و	حرفه	ای،	می	تواند	جهت	تجهیز	مجموعه	
های	فنی	و	حرفه	ای	خصوصی	و	سپس	دولتی		در	سراسر	کشور	تعیین	کننده	و	موثر	
باشد.		تبادل	نیروی	کاربا	سایر	کشورها	نیز	در	دستور	کار	این	وزارتخانه	قرار	دارد	و	اقدامات	
مهمی	تاکنون	در	این	راستا	صورت	گرفته	و	ادامه	خواهد	یافت.	بعلاوه	برای	اولین	بار	پس	
از	انقلاب	اسلامی،	شورای	عالی	آموزش	و	تربیت	فنی	و	حرفه	ای	کشور	ایجاد	شده	که	
هماهنگ	کنندگی	بین	بخش	های	مختلف	در	دبیرخانه	مستقل	این	شورا	صورت	خواهد	
گرفت.	با	یاری	و	عنایت	خداوند	متعال،	گام	دوم	انقلاب	را	با	دو	نهضت	بزرگ	جوانگرایی	

درنظام	مدیریتی	کشور	و	مهارت	افزایی	شغلی،	به	سوی	آینده	برخواهیم	داشت.
* وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی

ضرورت اعتمادسازی بزرگ 
دوستان	هلال	احمر	تعریف	می	کردند	وقتی	به	به	آوارگان	
میانماری	در	اردوگاهی	در	بنگلادش	کمک	می	کردند	و	این	
آورگان،	برای	دریافت	کمک	چنان	صف	ایستاده	بودند	که	
گویی	آنها	را	با	شاقول	مرتب	کرده	اند.	این	تجربه	برای	اعضای	

هلال	احمر	ایران	در	ترکیه	و	چند	کشور	آفریقایی	تکرار	شده	است.		آنها	می	گفتند	در	
همان	اردوگاه،	ما	یک	میانماری	را	ندیدیم	که	برای	دوبار،	آذوقه	و	کمک	دریافت	کند.	این	
رفتار	اما	در	برخی	مناطق	سیل	زده	ایران	قابل	مشاهده	نیست.	در	برخی	مناطق	سیلزده	
دیده	شده	برخی	به	نام	سیلزده،	تلاش	می	کنند	بیشترین	حجم	از	کمک	ها	را	دریافت	
کنند	و	در	این	زمینه	با	هم	رقابت	دارند.	در	برخی	از	چادرها	دیواری	از	کنسرو	ساخته	شده	
است.	بخشی	از	خانواده	ها	چندین	بسته	غذایی	ماهانه	دریافت	کرده	اند	و	همچنان	مشتاق	
هستند	که	کمک	های	بیشتری	را	به	محل	زندگی	خود	ببرند.این	رفتارها	نشانه	چیست؟	
چرا	آوارگان	میانماری،	به	اندازه	نیاز	خود	کمک	دریافت	می	کنند	اما	برخی	سیل	زدگان	
ایرانی،	بدون	توجه	به	نیاز	واقعی	خود	کمک	ها	را	می	گیرند	ولو	این	که	هیچ	وقت	از	آنها	
استفاده	نکنند.راز	این	را	می	شود	در	بی	اعتمادی	جستجو	کرد.	بخشی	از	مردم	بر	این	باور	
هستند	که	اگر	دیر	بجنبند	سرشان	کلاه	خواهد	رفت.	درجریان	گرانی	کالاها	در	سال	
گذشته	به	خوبی	شاهد	این	رفتار	بودیم.	بخشی	از	مردم	با	سرعت	برق	و	باد	به	فروشگاه	ها	
می	رفتند	و	کالاهای	مختلف	مثل	رب	و	پوشک	را	می	خریدند	تا	در	آینده	کلاه	سرشان	
نرود.الان	هم	بخشی	از	مردم	سیل	زده	بر	این	باور	هستند	که	اگر	این	کالاها	را	نگیرند،	
دیگران	آنها	را	می	برند	و	دست	آنها	خالی	می	ماند	و	این	حاصل	یک	تجربه	تاریخی	در	ایران	
است.همیشه	فکر	می	کنیم	اگر	از	این	امکان	ها	استفاده	نکنیم،	فرد	دیگری	از	آن	استفاده	
خواهد	کرد	و	سر	ما	بی	کلاه	می	ماند.	در	مواقع	این	چنینی	به	هم	نوع	های	خود	چندان	فکر	
نمی	کنیم.	فکر	نمی	کنیم	وقتی	ما	چندین	بسته	کمک	را	دریافت	می	کنیم	شاید	به	دیگران	
حتی	یک	بسته	هم	نرسد.	شاید	وقتی	ما	تمام	پوشک	ها	را	بخریم	شاید	به	بچه	های	دیگر	
پوشک	نرسد.در	این	نوشتار	قصد	محکوم	کردن	خانواده	هایی	که	از	کنسرو	پشته	ساخته	اند	
را	نداریم.	شاید	آنها	بگویند	که	حق	دارند.	شاید	آنها	دیده	اند	اگر	نجبند	سرشان	کلاه	می	رود	
و	این	نشان	بی	اعتمادی	در	جامعه	ماست	و	باید	فکری	به	حال	آن	کنیم.باید	بی	اعتمادی	
را	محکوم	کنیم.	باید	به	این	فکر	کنیم	چرا	به	اینجا	رسیده	ایم	و	بخشی	از	مردم	به	هم	و	به	
حکومت	اعتماد	ندارند.	چرا	فکر	می	کنند	اگر	این	کمک	ها	را	نگیرند	ممکن	است	در	جایی	
دیگر	خرج	شود.چه	اشکال	دارد	هلال	احمر	بگوید	کمک	های	دریافتی	مردم	در	کجا	خرج	
شده	است.	شفاف	سازی	اولین	گام	اعتمادسازی	است.	در	زمان	جنگ	به	مردم	هرچه	در	
توان	داشتند	با	فراغ	بال	به	جبهه	ها	کمک	می	کردند	چون	می	داستند	کمک	های	شان	
دقیقا	به	دست	رزمنده	ها	می	رسد.	در	جبهه	ها	نیز	همه	به	انداز	نیاز	خود	از	این	اقلام	
اهدایی	استفاده	می	کردند	چون	می	دانستند	هم	رزمان	شان	هم	به	این	کالاها	احتیاج	دارند.
ما	احتیاج	به	یک	اعتمادسازی	بزرگ	درجامعه	داریم.	اگر	این	اعتمادسازی	شکل	نگیرد؛	

بی	اعتمادی	انسانیت	را	قربانی	خواهد	کرد.

وزیر خارجه آمریکا: 

معافیت نفتی ایران تمدید نمی شود 
وزیر	خارجه	آمریکا	با	وجود	نگرانی	جامعه	جهانی	ازاختلال	در	بازار	نفت،	همچون	
گذشته	دراقدامی	یکجانبه	و	در	دشمنی	دیرینه	با	جمهوری	اسلامی،	اقدامات	جدید	علیه	

مردم	ایران	ولغو	معافیت	ها	علیه	کشورهای	خریدار	نفت	ایران	را	اعلام	کرد.	
به	گزارش	ایرنا،	مایک	پمپئو	روز	دوشنبه	در	یک	نشست	خبری	در	آستانه	نخستین	
سال	خروج	غیر	قانونی	آمریکا	از	توافق	بین	المللی	برجام	که	تاییدیه	شورای	امنیت	سازمان	
ملل	متحد	را	هم	با	خود	دارد،	در	باره	سیاست	به	صفر	رساندن	فروش	نفت	ایران	و	قطع	
درآمد	یک	کشور	و	فشار	بر	مردم،	تصمیم	جدید	را	اعلام	کرد.وی	با	بیان	اینکه	حدود	
یکسال	پیش،	رئیس	جمهوری	آمریکا	با	خروج	از	برجام	بزرگترین	کارزار	فشار	حداکثری	را	
علیه	ایران	اعاده	کرد،	افزود	هدف	از	این	اقدام	آن	است	که	آنچه	را	که	او	رژیم	قانون	شکن	
نامید،	نتواند	برای	بی	ثباتی	خاورمیانه	اعتبار	مالی	داشته	باشد.وزیر	خارجه	آمریکا	ادامه	
داد:	دولت	ایران	باید	همچون	یک	کشور	عادی	رفتار	کند.	40	درصد	درآمد	ایران	از	نفت	
است.	پیش	از	بازگشت	تحریم	ها،	ایران	در	سال	حدود	50	میلیارد	دلار	درآمد	داشت	اما	
امروز	برآوردهای	ما	نشان	می	دهد	که	بیش	از	10	میلیارد	دلار	کاهش	درآمد	داشته	است.
پمپئو	با	اشاره	به	حمایت	ایران	از	حزب	الله	لبنان	و	حماس	اضافه	کرد:	ایران	می	خواهد	
با	حمایت	از	حوثی	ها،	بحران	انسانی	در	یمن	را	افزایش	دهد.	وی	با	بیان	اینکه	معافیت	
هایی	به	برخی	کشورها	داده	شده	بود	تا	خرید	نفت	ایران	را	ادامه	دهند،	اظهار	کرد:	این	
روند	اجازه	داد	کشورها	به	آرامی	خود	را	از	زیر	بار	نفت	ایران	خالی	کنند.	امروز	اعلام	می	
کنم	که	هیچ	گونه	معافیت	دیگری	نخواهیم	داشت.وزیر	خارجه	آمریکا	مدعی	شد:	فعالیت	
های	ایران	را	رصد	خواهیم	کرد	و	به	سود	کشوری	نیست	که	خرید	نفت	از	ایران	را	ادامه	
دهند.	البته	می	خواهیم	مطمئن	شویم	که	بازارها	در	ثبات	باشند.پمپئو	افزود:	با	شرکا	و	
کشورهای	خریدار	عمده	نفت	ایران	صحبت	کردیم	که	از	نفت	خام	ایران	دور	شوند.	با	تولید	
کنندگان	بزرگ	نفتی	مذاکره	کرده	ایم	تا	بازار	نفت	جهان	کمبود	نداشته	باشند.	عربستان	
سعودی	و	امارات	متحده	عربی	تضمین	کرده	اند	که	بازار	نفت	را	جبران	کنند.وی	ادامه	
داد:	خود	آمریکا	هم	به	عنوان	یک	تولید	کننده	عمده	نفت	است.	می	توانم	تایید	کنم	که	
هرکدام	از	کشورهای	تولید	نفت	با	مشتریان	سابق	ایران	کار	می	کنند	تا	آنها	را	از	نفت	خام	
ایران	بی	نیاز	کنند.وزیر	خارجه	آمریکا	با	اشاره	به	تولید	نفت	خام	ایالات	متحده	و	افزایش	
تولید	آن،	اضافه	کرد:	وزارت	انرژی	نشان	می	دهد	که	تولید	نفت	ما	بیشتر	از	سال	2017	
شده	است	در	نتیجه	هدف	ما	در	به	صفر	رساندن	صادرات	نفت	ایران	جدی	است.پمپئو	
بار	دیگر	خواستار	اجرای	شروط	12	گانه	خود	از	سوی	مقامات	ایران	شد	و	گفت:	به	آنها	
گفته	ایم	که	به	دنبال	تسلیحات	اتمی	نروند،	آزمایش	های	موشکی	و	بازداشت	شهروندان	
آمریکایی	را	متوقف	کنند	و	از	تروریسم	حمایت	نکنند.وی	تصریح	کرد:	منتظر	هستیم	که	
ایران	به	این	مسایل	بپردازد	و	به	میز	مذاکره	بیاید.	این	درخواست	ها	فقط	از	سوی	دولت	
آمریکا	مطرح	نمی	شود	و	متحدان	ما	آن	را	دنبال	می	کنند.وزیر	خارجه	آمریکا	که	پیش	از	
این	به	تاثیر	فشار	اقتصادی	بر	مردم	ایران	اعتراف	کرده	است	تا	آنها	را	به	مقابله	با	نظام	وادار	
سازد،	گفت:	مردم	ایران	بدانند	که	ما	در	کنار	آنها	هستیم.اجازه	نمی	دهیم	سرکوبگران	آرام	

گیرند	در	حالی	که	دولت	پیشین	آمریکا	این	کار	را	انجام	داد.

وزیر اموراقتصادی و دارایی: 

سال ٩٧ دوران طلایی بازار سرمایه بود 
وزیر	اموراقتصادی	و	دارایی	گفت:	پارسال	تلاش	بسیاری	از	سوی	سازمان	بورس	برای	
بهبود	عملکرد	بازار	صورت	گرفت	و	از	این	رو	بورس	در	سال	97	دوران	طلایی	را	سپری	کرد.	
فرهاد	دژپسند	دیروز	در	حاشیه	مراسم	افتتاح	دوازدهمین	نمایشگاه	بین	المللی	بانک،	

بورس	و	بیمه	تهران	اضافه	کرد:	پارسال	بازار	سرمایه	در	کلیت	اقتصاد	کشور	پیشرو	بود.
وی	گفت:	با	اینکه	شرایط	اقتصادی	کشور	در	نیمه	نخست	پارسال	مساعد	نبود	اما	
تلاش	های	زیادی	از	سوی	مسئولان	برای	بازگرداندن	ثبات	به	اقتصاد	کشور	صورت	گرفت.
دژپسند	یادآوری	کرد:	به	گفته	برخی	فعالان	بازار،	نرخ	رشد	اقتصادی	در	سال	97	منفی	
15	درصد	بود	که	بسیاری	مسئولان	نسبت	به	آمارهای	ارائه	شده	ابراز	نگرانی	کردند	و	
این	امر	موجب	تلاش	برای	بازگشت	ثبات	به	اقتصاد	کشور	شد.وی	بیان	کرد:	دستورالعمل	
های	به	کار	گرفته	شده	در	٦	ماه	دوم	پارسال	ضمن	کاهش	تورم،	کنترل	بیکاری	را	نیز	با	

خود	به	همراه	داشت.
* وضعیت اقتصاد کشور در سال ٩٨ نامساعد پیش بینی می شود

دژپسند	گفت:	پیش	بینی	های	صورت	گرفته	برای	سال	9٨	نشانگر	وضعیت	نامساعد	
اقتصاد	کشور	است	که	به	طور	حتم	باید	از	این	پیش	بینی	ها	برای	مدیریت	بهتر	وضعیت	
موجود	استفاده	کرد.دژپسند	اضافه	کرد:	در	صورت	تحقق	شعار	رونق	تولید	و	استفاده	از	
سرمایه	های	راکد	قادر	به	افزایش	بکارگیری	نیروی	انسانی	و	نیز	رونق	صادرات	خواهیم	بود.
وزیر	اقتصاد	و	دارایی	گفت:	اکنون	فرصت	در	بخش	تولید	مهیاست	و	هدایت	درست	

نقدینگی	به	عنوان	یک	فرصت	برای	تحقق	شعار	سال	تلقی	می	شود.
*  باید زنجیرها از پای سرمایه گذاران باز شود

وزیر	اموراقتصادی	و	دارایی	تاکید	کرد	»باید	تلاش	شود	غل	و	زنجیرها	از	پای	سرمایه	
گذاران	باز	شود«.این	مسوول	افزود:	بهبود	کسب	و	کار	و	روان	سازی	فعالیت	های	اقتصادی	
در	حوزه	های	مختلف	اجتناب	پذیر	است	که	از	طریق	آن	می	توان	به	سمت	بهبود	فناوری	
پیش	رفت.دژپسند	تاکید	کرد	قیمت	بالای	تمام	شده	یکی	از	مشکلات	موجود	در	صادرات	
است	که	باید	به	آن	توجه	ویژه	ای	شود.به	گفته	وی،	بسیاری	از	افراد	معتقد	بودند	نمایشگاه	
امسال	به	دلیل	جاری	شدن	سیل	در	ابتدای	سال	نباید	برگزار	شود	و	هزینه	آن	صرف	
جبران	خسارات	وارد	شده	به	سیلزدگان	شود	اما	»طبق	مذاکرات	صورت	گرفته	قرار	شد	

یک	غرفه	در	نمایشگاه	به	دریافت	کمک	های	مردمی	و	نهادها	اختصاص	داده	شود«.

معاون پیشین وزارت امور خارجه: 

علاقه قلبی عمران خان 
سفر به تهران بود نه ریاض 

معاون	پیشین	وزارت	امور	خارجه	تاکید	کرد:علاقه	قلبی	عمران	خان	همان	چیزی	بود	
که	وی	در	مصاحبه	های	مطبوعاتی	اش	اعلام	کرده	بود؛	یعنی	سفر	به	تهران	و	دیدار	با	
مقامات	ایران.اما	واقعیات	اقتصادی	پاکستان	و	مشاوره	های	جریان	های	قدرت	سبب	شد	

وی	قبل	از	تهران	به	ریاض	سفر	کند.	
»ابراهیم	رحیم	پور«	اظهارداشت	:	تمام	توجه	ارتش	پاکستان	معطوف	به	مرزهای	
شمالی	و	شرقی	خود	یعنی	مرزهایش	با	افغانستان	و	هند	است	و	آنها	از	آن	سرمایه	و	توان	
لازم	برای	سرمایه	گذاری	در	مرزهای	خود	با	ایران	برخودار	نیستند.	این	تحلیلگر	ارشد	
مسائل	سیاست	خارجی	در	پاسخ	به	این	سوال	که	عمران	خان	در	قبل	و	بعد	از	نخست	
وزیری	اعلام	کرد	بود	که	ایران	نخستین	کشوری	است	که	به	آن	سفر	می	کند	ولی	او	
قبل	از	تهران،	در	چندین	نوبت	به	ریاض	سفر	کرد.	دلیل	تاخیر	در	انجام	این	سفر	چه	بود؟	
خاطرنشان	کرد:	علاقه	قلبی	عمران	همان	چیزی	بود	که	وی	در	مصاحبه	های	مطبوعاتی	
اش	اعلام	کرده	بود؛یعنی	سفر	به	تهران	و	دیدار	با	مقامات	جمهوری	اسلامی	ایران	اما	
واقعیات	اقتصادی	پاکستان	و	مشاوره	های	وی	با	جریان	های	قدرت	در	این	کشور	سبب	
شد	تا	عمران	خان	قبل	از	تهران	به	ریاض	سفر	کند.رحیم	پور	اضافه	کرد:	عمران	خان	
زمانی	به	عربستان	سفر	کرد	که	او	اعلام	کرد	که	پاکستان	فقط	برای	دو	ماه	از	ذخیره	ارزی	
برخودار	است.	این	مسئله	منجر	به	سفر	نخست	وزیر	پاکستان	به	عربستان	شد	که	البته	با	
دریافت	کمک	های	بلاعوض	و	وام	های	کم	بهره	بلند	مدت	نیز	همراه	بود.وی	با	بیان	اینکه	
شرایط	اقتصادی	پاکستان	به	همراه	حضور	جریان	های	قدرتمند	حامی	عربستان	در	این	
کشور	برای	ایران	قابل	درک	است،	عنوان	کرد:	سفر	کنونی	عمران	خان	به	تهران	نیز	چندان	
دیرهنگام	هم	نبود.	ایشان	هنوز	چند	ماه	است	که	نخست	وزیر	شده	و	ایران	هم	از	نخستین	
کشورهایی	است	که	عمران	در	سال	اول	نخست	وزیری	خود	به	آن	سفر	کرده	است	
هرچند	اظهارات	مطبوعاتی	عمران	خان	توقعات	را	بیش	از	پیش	کرده	بود.	معاون	پیشین	
وزارت	امور	خارجه	در	مورد	نگاه	ایران	به	بحران	کشمیر	و	گفت	وگوهای	ایران	با	طالبان	
یادآور	شد:	ایران	در	بحران	روابط	هند	و	پاکستان	و	نزاعی	که	این	دو	کشور	درباره	کشمیر	
داشته	اند،	نگاهش	بر	این	مبتنی	است	که	نزاعی	رخ	ندهد.به	گفته	این	کارشناس	مسائل	
بین	الملل،تاکنون	سه	جنگ	در	منطقه	میان	دو	کشور	رخ	داده	و	شرایط	منطقه	به	گونه	
ای	است	که	منطقه	کشش	جنگ	دیگری	ندارد	به	ویژه	آنکه	هر	دو	کشور	قدرت	هسته	
بوده	و	دارای	بمب	اتم	هستند.	رحیم	پور	ادامه	داد:	در	مورد	افغانستان،	اگر	به	40	سال	
گذشته	نگاه	کنیم	و	سوابق	این	دوران	را	نگاه	کنیم،	پاکستان	افغانستان	را	حیات	خلوت	
خود	می	داند	و	می	خواهد	دولت	و	نظامی	در	این	کشور	حاکم	باشد	که	بر	پاکستان	سایه	
نینداخته	و	منافع	این	کشور	را	حفظ	کند.	در	تهاجم	نظامی	شوروی	سابق	به	افغانستان	و	
اشغال	این	کشور	هم،	ضیاءالحق	نخست	وزیر	وقت	این	کشور	بسیار	فعال	بود	که	فواید	هم	

برای	این	کشور	به	همراه	داشت.	

سیده فاطمه ذوالقدر:

 برای شنیدن صدای زنان 
فقط صندوق های رأی باقی مانده است

یک	عضو	فراکسیون	زنان	مجلس	شورای	اسلامی	گفت	که	مشارکت	فعال	زنان	در	
انتخابات	مجلس	و	انتخاب	زنان	توانمند	در	حوزه	انتخابیه	هر	استان	منجر	به	وضع	قوانین	

حمایتی	بیشتری	متناسب	با	نیازها	و	ضرورت	های	زنان	خواهد	شد.
سیده	فاطمه	ذوالقدر	اظهار	کرد:	فراکسیون	زنان	در	راستای	افزایش	نقش	و	مشارکت	
سیاسی	زنان	در	عرصه	سیاست	و	تدوین	قوانین	تمام	تلاش	و	اهتمام	خویش	را	به	کار	
گرفت	تا	بتواند	افزایش	سهم	زنان	را	برای	حضور	در	کرسی	های	مجلس	به	سرانجام	برساند،	
که	در	این	خصوص	همراهی	دولت	با	قوه	مقننه	و	کمیسیون	تخصصی	را	نیز	داشتیم	تا	
همگام	با	شعار	عدالت	محوری	سیاست	انتصاب	۳0	درصدی	زنان	در	پست	های	مدیریت	
را	داشته	باشیم.وی	افزود:	علیرغم	این	همراهی	و	همدلی	که	در	این	بخش	وجود	داشت	و	
ضرورت	و	نیازی	که	هم	اینک	جامعه	زنان	برای	اعمال	تبعیض	جنسیتی	مثبت	در	راستای	
تقویت	حضور	آنان	در	عرصه	های	مختلف	تصمیم	گیری	دارند	ولی	جو	مردانه	غالب	بر	
مجلس،	رویکرد	دیگری	را	مدنظر	داشت	که	مغایر	با	رویکرد	دولت،	کمیسیون	و	فراکسیون	

زنان	مجلس	شورای	اسلامی	بود.

سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس  :

پراید از گردونه تولید حذف می شود 
سخنگوی	کمیسیون	صنایع	مجلس		با	اشاره	به	بازدید	اعضای	کمیسیون	متبوع	خود	
از	شرکت	سایپا	گفت:	طبق	اظهارات	مدیرعامل	سایپا	تولید	از	گردونه	تولید	حذف،	و	

خودرو	تیبا	یا	کوئیک	جایگزین	آن	می	شود.	
»ولی	ملکی«	درباره	دستور	روز	دوشنبه	جلسه	کمیسیون	صنایع	اظهارداشت:	اعضای	
کمیسیون	صنایع	عصر	دیروز	برای	بازدید	از	شرکت	خودروسازی	سایپا	به	این	شرکت	

رفتند	و	مدیرعامل	این	شرکت	گزارشی	از	فعالیت	ها	و	برنامه	های	آتی	خود	ارائه	کرد.
سخنگوی	کمیسیون	صنایع	مجلس	شورای	اسلامی	ادامه	داد:	قرار	شده	با	حذف	تولید	
پراید،	تیبا	یا	کوئیک	جایگزین	آن	شود.ملکی	با	اشاره	به	گزارش	مدیرعامل	سایپا	گفت:	
شرکت	سایپا	تولید	خود	را	از	روزی	٦00	خودرو	به	2	هزار	خودرو	افزایش	داده	است	تا	
بتواند	به	تعهدات	خود	عمل	کند.نماینده	مردم	مشکین	شهر	در	مجلس	اضافه	کرد:	امروز	
همچنین	مدیرعامل	شرکت	خودروسازی	سایپا	به	سوالات	برخی	نمایندگان	پاسخ	داد	و	
قرار	شد	پاسخ	برخی	دیگر	از	نمایندگان	را	به	صورت	مستند	و	درقالب	گزارش	مکتوب	
ارائه	کند.ملکی	ادامه	داد:	از	مدیرعامل	سایپا	خواسته	شده	تا	به	تعهدات	خود	در	قبال	
فروش	خودرو	عمل	کنند	تا	سر	مردم	در	این	میان	بی	کلاه	نماند.سخنگوی	کمیسیون	
صنایع	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	پس	از	استماع	گزارش	مدیرعامل	سایپا،	نمایندگان	

از	خطوط	تولید	خودروهای	تیبا	و	کوئیک	بازدید	کردند.

عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس:

مشکلات مردم با نظارت بالگردی حل نمی شود
	عضو	فراکسیون	نمایندگان	ولایی	مجلس	با	بیان	اینکه	با	نظارت	بالگردی	مشکلات	
مردم	حل	نمی	شود،	گفت:	باید	در	گل	و	لای	»پلدختر«	رفت	و	مصیبت	مردم	را	درک	کرد.
در	پایان	جلسه	علنی	روز	دوشنبه	مجلس	شورای	اسلامی	عباس	گودرزی	نماینده	
بروجرد	در	تذکری،	با	بیان	اینکه	به	نظر	من	عده	ای	تلاش	دارند	تا	بین	مردم	و	حاکمیت	
فاصله	ایجاد	کنند،	گفت:	یک	عده	که	باید	پاسخگو	باشند	به	جای	پاسخگویی،	مسئولانی	

که	در	میان	مردم	به	دنبال	مطالبات	آنها	هستند	را	متهم	می	کنند.
وی	افزود:	باید	مشخص	شود	در	ایام	تعطیلات	نوروز	مسئولانی	که	در	حوزه	انتخابیه	
شأن	سیلاب	بوده	در	ایام	تعطیلات	کجا	بودند،	نماینده	ای	که	در	تعطیلات	نوروز	در	حوزه	
انتخابیه	اش	حضور	نداشته	باید	مشخص	شود	چرا	در	سفر	خارجی	حضور	داشته	است؟	

این	افراد	امروز	مسئولانی	را	که	در	کنار	مردم	بودند	را	متهم	می	کنند.

حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	رهبر	معظم	
نخست	وزیر	 دیدار	 در	 اسلامی	 انقلاب	
پاکستان	و	هیات	همراه،	ارتباط	ملت	های	
ایران	و	پاکستان	را	ارتباطی	قلبی	و	عمیق	
برشمردند	و	تاکید	کردند:	روابط	دو	کشور	
بیشتر	 هرچه	 باید	 دشمنی	ها	 رغم	 به	

مستحکم	و	تقویت	شود.	
به	گزارش	عصر	دوشنبه	ایرنا	به	نقل	
از	پایگاه	اطلاع	رسانی	دفتر	مقام	معظم	
الله	خامنه	ای	در	 رهبری،	حضرت	آیت	
این	دیدار	با	اشاره	به	ریشه	های	تاریخی	
ارتباطات	دو	ملت	خاطرنشان	کردند:	اوج	
عزت	و	شکوه	شبه	قاره	هند	در	دوران	
بوده	است	و	 بر	آن	 حکومت	مسلمانان	
بزرگ	ترین	ضربه	استعمارگران	انگلیسی	
به	این	منطقه	مهم،	نابود	کردن	تمدن	

برجسته	اسلامی	در	آن	بود.
از	 تجلیل	 با	 اسلامی	 انقلاب	 رهبر	
شخصیت	های	بزرگ	پاکستانی	همچون	
اقبال	لاهوری	و	محمدعلی	جناح،	گفتند:	
روابط	خوب،	به	نفع	هر	دو	کشور	است	اما	
این	روابط	دشمنان	جدی	دارد	که	باید	بر	
خلاف	میل	آنها،	همکاری	ها	و	ارتباطات	در	

بخشهای	مختلف	تقویت	شود.
ایشان،	مسائل	امنیتی	در	مرزهای	دو	
افزودند:	گروه	 و	 را	مهم	خواندند	 کشور	
های	تروریستی	که	عامل	ناامنی	در	مرزها	
هستند	با	پول	و	سلاح	دشمنان	تغذیه	
حرکتهای	 اهداف	 از	 یکی	 و	 می	شوند	
ضدامنیتی	در	مرزهای	ایران	و	پاکستان،	

آلوده	کردن	روابط	دو	کشور	است.
با	 همچنین	 اسلامی	 انقلاب	 رهبر	
تشکر	از	کمک	های	دولت	پاکستان	در	

قضیه	سیل	اخیر،	آغاز	سفر	عمران	خان	
به	کشورمان	از	مشهد	و	زیارت	حرم	مطهر	
حضرت	علی	بن	موسی	الرضا	علیه	السلام	را	
نشانه	ای	خوب	برشمردند	و	ابراز	امیدواری	
کردند	با	عنایات	آن	حضرت،	این	سفر	برای	

هر	دو	کشور	مفید	و	سازنده	باشد.
الاسلام	 حجت	 که	 دیدار	 این	 در	
رئیس	 روحانی	 حسن	 والمسلمین	
جمهوری	نیز	حضور	داشت،	نخست	وزیر	
پاکستان،	مذاکرات	خود	در	تهران	را	خوب	

خواند	و	گفت:	در	این	مذاکرات	بسیاری	
از	مسائل	حل	شد	و	وزرای	پاکستانی	نیز	
ایرانی	خود	 مذاکرات	خوبی	با	همتایان	

داشتند.
نخست	وزیر	پاکستان	با	اشاره	به	روابط	
تاریخی	ایران	و	هند،	گفت:	مسلمانان	٦00	
سال	بر	هند	حکومت	کردند	و	تاثیر	ایران	
بر	آنها	چنان	بود	که	زبان	رسمیِ	حکومت	

هند،	فارسی	شد.
ثروت	 غارت	 بزرگترین	 خان	 عمران	
هند	را	مربوط	به	دوره	حضور	انگلیس	در	
این	کشور	خواند	و	افزود:	انگلیسی	ها	همه	
ثروت	هند	را	غارت	کردند،	نظام	آموزشی	
آن	را	نابود	و	هند	را	به	عنوان	مستعمره	

جواهرنشان	نامگذاری	کردند.
اینکه	 بیان	 با	 پاکستان	 نخست	وزیر	
برخی	نمی	خواهند	روابط	تهران	و	اسلام	
آباد	به	یکدیگر	نزدیک	شود	اما	می	توانیم	
خاطرنشان	 آییم،	 فائق	 مشکلات	 بر	
کشور	 دو	 روابط	 می	کنیم	 تلاش	 کرد:	
دولت	 با	 و	 شود	 قبل	 از	 مستحکم	تر	
جمهوری	اسلامی	ایران	در	تماس	مستمر	

خواهیم	بود.

رهبرمعظم انقلاب در دیدار نخست وزیر پاکستان:

 روابط ایران و پاکستان برخلاف میل دشمنان باید تقویت شود 
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

رئیس	قوه	قضاییه	به	مردم	مناطق	سیل	زده	اطمینان	داد	که	هیچ	گونه	نگرانی	برای	
اسناد	مالکیت	خود	نداشته	باشند.	

به	گزارش	ایرنا	از	اداره	کل	روابط	عمومی	قوه	قضاییه،	آیت	الله	سید	ابراهیم	رئیسی	روز	
دوشنبه	در	جلسه	مسئولان	عالی	قضایی	گفت:	یکی	از	نگرانی	هایی	که	مردم	مناطق	سیل	
زده	دارند،	مربوط	به	اسناد	مالکیتشان	است.	در	این	زمینه،	دستگاه	قضایی	اطمینان	می	
دهد	که	هیچ	نگرانی	در	این	خصوص	وجود	ندارد	و	مردم	مطمئن	باشند	که	در	صورت	از	

بین	رفتن	اسنادشان،	صدور	اسناد	المثنی	با	مانعی	روبرو	نیست.
وی	با	تبریک	نیمه	شعبان،	سالروز	میلاد	حضرت	بقیه	الله	الاعظم	)عج(	و	روز	جهانی	
مستضعفین،	بر	ضرورت	ادامه	روند	امدادرسانی	به	سیل	زدگان	تاکید	کرد	و	گفت:	امروز	
یکی	از	مهم	ترین	وظایف	دستگاه	های	اجرایی،	نهادهای	گوناگون	و	همه	مردم،	تلاش	
برای	کاستن	از	آلام	هموطنان	سیل	زده	است	و	ضمن	قدردانی	از	همه	خدمات	ارائه	شده	و	
امدادرسانی	ها	از	سوی	دستگاه	های	خدمت	رسان،	نباید	فراموش	کنیم	که	نیازهای	مردم	
مناطق	آسیب	دیده،	بیش	از	خدماتی	است	که	ارائه	شده	و	همچنان	باید	این	امدادرسانی	

ها	ادامه	یابد.
رئیسی	یکی	دیگر	از	وظایف	قوه	قضاییه	برای	کاهش	درد	و	رنج	مردم	سیل	زده	را	
تلاش	در	جهت	تامین	امنیت	مناطق	آسیب	دیده	عنوان	کرد	و	گفت:	دادستان	های	
این	مناطق	و	روسای	کل	دادگستری	استان	ها،	تمهیدات	لازم	را	برای	تامین	امنیت	هر	
چه	بیشتر	شهرهای	درگیر	سیل	اندیشیده	اند	و	مردم	بدانند	که	دستگاه	های	انتظامی	و	

امنیتی	نیز	از	هیچ	تلاشی	در	این	زمینه	فروگذار	نمی	کنند.
به	گزارش	ایرنا	موج	شدید	بارش	باران	از	2٦	اسفند	تا	دوم	فروردین	سال	جدید،	در	
استان	مازندران	منجر	به	طغیان	رودخانه	ها	در	مناطق	مرکزی	و	شرقی	استان	شد	که	
طی	آن	بیش	از	170	روستا	در	بخش	های	مختلف	خسارت	دیدند.	در	پی	تداوم	بارشها	و	
سریز	شدن	سدهای	گلستان	و	بوستان	و	طغیان	رودخانه	ها	شهر	گنبد	به	زیر	آب	رفت	و	

سپس	روانه	شهرها	و	روستاهای	شمالی	و	غربی	استان	شد.
سیل	ناگهانی	پنجم	فروردین	در	دروازه	قرآن	شیراز	21	کشته	و	104	مصدوم	بر	جای	
گذاشت	و	همزمان	با	آغاز	موج	دوم	بارش	های	فروردین،	بسیاری	از	شهرهای	و	روستاهای	

استان	لرستان	و	خوزستان	نیز	درگیر	سیلاب		شدند.

* کثرت ورودی پرونده ها، زیبنده نظام و جامعه اسلامی ما نیست 
رئیس	قوه	قضاییه	یکی	از	مهمترین	معضلات	امروز	دستگاه	قضایی	را	کثرت	ورودی	
پرونده	ها	برشمرد	و	خاطرنشان	کرد:	این	روند	نگران	کننده،	زیبنده	نظام	و	جامعه	اسلامی	

ما	نیست.	بر	همین	مبنا	لازم	است	با	یک	نگاه	تحولی	با	این	معضل	مواجه	شویم.
وی	از	همه	کارشناسان،	صاحب	نظران	و	دانشگاهیان	دعوت	کرد	تا	با	کار	کارشناسی	و	
آکادمیک،	دلایل	شکل	گیری	نزاع	ها	و	دعاوی	در	جامعه	را	که	در	نهایت	منتهی	به	تشکیل	

پرونده	های	کثیر	قضایی	می	شود،	مورد	بررسی	و	پژوهش	قرار	دهند.	

رئیسی	افزود:	از	سوی	دیگر،	انتظار	می	رود	که	دستگاه	های	فرهنگی	در	اجرای	وظایف	
قانونی	خود،	فرهنگسازی	در	راستای	کاهش	جرایم	و	آسیب	های	اجتماعی،	کنترل	
خشونت	و	سایر	نقاطی	که	منجر	به	شکل	گیری	پرونده	های	قضایی	می	شود	را	در	

دستور	کار	قرار	دهند.
وی	از	مساجد	به	عنوان	یکی	از	نهادهای	مهم	فرهنگی	یاد	کرد	و	با	تاکید	بر	نقش	و	
تاثیر	مساجد	در	کاهش	آسیب	های	اجتماعی	گفت:	رسانه	ها	از	جمله	صدا	و	سیما	نیز	
باید	فرهنگسازی	لازم	را	صورت	دهد	تا	بتوانیم	مشکلات	فرهنگی	منتهی	به	کثرت	ورودی	

پرونده	ها	را	رفع	کنیم.
رئیسی	افزود:	همه	دستگاه	های	کشور	در	کاهش	آسیب	های	اجتماعی	و	جرایم،	
واجد	نقش	و	وظیفه	هستند	و	یکی	از	مهم	ترین	مسائلی	که	موجب	شکل	گیری	پرونده	
های	قضایی	می	شود،	مسائل	اقتصادی	است.	در	این	زمینه،	همه	تصمیم	سازان	و	تصمیم	
گیران	باید	در	برنامه	ریزی	های	اقتصادی	خود،	نگاه	لازم	به	کاهش	آسیب	های	اجتماعی	
را	داشته	باشند	و	به	این	موضوع	توجه	کنند	که	تصمیمشان	موجب	افزایش	ورودی	پرونده	

ها	به	دستگاه	قضایی	و	ایجاد	نزاع	و	اختلاف	در	میان	مردم	نشود.

*  کاهش ورودی پرونده ها نیازمند یک حرکت جهادی است
رئیس	قوه	قضاییه	با	تاکید	بر	ضرورت	یک	اقدام	جهادی	و	نگاه	تحولی	از	سوی	همه	
دستگاه	ها	از	جمله	مجموعه	های	مرتبط	در	خود	دستگاه	قضایی	برای	کاهش	ورودی	
پرونده	ها	و	کنترل	و	کاهش	آسیب	های	اجتماعی	گفت:	برنامه	ریزی	هایی	در	این	زمینه	
انجام	شده	و	ان	شاءالله	ابلاغ	خواهد	شد	اما	نباید	فراموش	کنیم	که	کاهش	آسیب	های	
اجتماعی	و	پیشگیری	از	جرایم،	صرفا	یک	کار	قضایی	نیست	و	با	بخشنامه	و	دستورالعمل	
محقق	نمی	شود	بلکه	اولا	نیاز	به	فعال	تر	شدن	ظرفیت	های	دستگاه	های	فرهنگی	دارد	

و	ثانیا	با	هم	افزایی	همه	قوا،	دستگاه	ها	و	نهادها	میسر	است.

* حمایت آمریکا از ائتلاف سعودی بر خلاف موازین حقوق بشری است
رئیس	قوه	قضاییه	با	اشاره	به	وضعیت	فاجعه	بار	انسانی	در	یمن،	گفت:	حرکت	
آمریکا	بویژه	رئیس	جمهور	این	کشور	در	وتو	کردن	منع	ادامه	حمایت	آمریکا	از	ائتلاف	
سعودی	در	یمن،	شرایط	را	برای	مردم	مظلوم	و	بی	گناه	این	کشور	دشوارتر	می	سازد	و	
براساس	آنچه	که	رسما	نهادهای	حقوق	بشری	مورد	تایید	خودشان	هم	اعلام	کرده	اند،	

بر	خلاف	تمام	موازین	حقوق	بشری	و	میثاق	های	بین	المللی	است.
وی	افزود:	وجدان	های	بیدار	در	جهان،	هیچ	کدام	از	این	جنایات	را	بی	پاسخ	نخواهند	
گذاشت.	تمام	این	اقدامات	از	ناحیه	کشوری	که	همواره	داعیه	دار	حقوق	بشر	است	و	به	
این	بهانه	تا	کنون	آتش	های	فراوانی	را	در	نقاط	مختلف	جهان	افروخته	یا	اقدام	به	تهدید	
و	تحریم	کرده	است،	دولت	ایالات	متحده	را	بیش	از	پیش	نزد	افکار	عمومی	جهان	رسوا	

می	سازد	و	برگ	دیگری	به	دفتر	تاریک	عملکرد	جنایتکارانه	آمریکا	اضافه	خواهد	کرد.

رئیس قوه قضاییه: 

مردم مناطق سیل زده نگران اسناد مالکیت خود نباشند 

معاون	اول	رییس	جمهور	با	تاکید	بر	اینکه	زنان	به	
عنوان	نیمی	از	جمعیت	جامعه	باید	نقش	خود	را	در	
پیشرفت	و	توسعه	همه	جانبه	ایران	ایفا	کنند،	گفت:	
مدیران	کشور	باید	شرایطی	را	فراهم	کنند	تا	مسیر	برای	

حضور	و	نقش	آفرینی	زنان	در	جامعه	فراهم	شود.
دومین	 در	 دیروز	 صبح	 جهانگیری	 اسحاق	 دکتر	
جشنواره	ملی	»زن	و	علم،	جایزه	دکتر	مریم	میرزاخانی«	
که	در	دانشگاه	تهران	برگزار	شد	با	تبریك	میلاد	منجی	عالم	
بشریت	اظهار	داشت:	جهان	امروز	بیش	از	هر	زمان	دیگری	
منتظر	حضور	منجی	و	برقراری	عدل	و	داد	در	دنیا	است.	
معاون	اول	رییس	جمهور	با	اشاره	به	افتخارآفرینی	دانشمند	
جوان	ایرانی	پرفسور	مریم	میرزاخانی	تصریح	کرد:	عملکرد	
شادروان	میرزاخانی	موجب	شد	تا	توجه	همه	انجمن	ها،	
	ـتخصصی	و	دستگاه	های	اجرایی	کشور	 نهادهای	علمی	
به	موضوع	زن	و	علم	جلب	شود	و	به	پاس	دانش	او،	روز	
تولدش	بعنوان	روز	زن	و	ریاضیات	در	سطح	جهان	نام	
گرفت.	وی	افزود:	دکتر	مریم	میرزاخانی	افق	های	جدیدی	
را	در	علم	ریاضیات	ایجاد	کرد	و	توانست	در	سطح	بین	
المللی	سرآمد	و	منحصر	بفرد	باشد.	دکتر	جهانگیری	با	
بیان	اینکه	انتظار	می	رود	در	ایران	که	وطن	دکتر	مریم	
این	 دستاوردهای	 به	 بیشتری	 توجه	 است	 میرزاخانی	
دانشمند	صورت	گیرد،	گفت:	مسیری	که	این	دانشمند	
در	دوران	حیاتش	طی	کرد	باید	بیش	از	پیش	مورد	توجه	

مجامع	علمی	و	مردم	کشور	قرار	گیرد.	
معاون	اول	رییس	جمهور	تاکید	کرد:	جوانان	نخبه	ایرانی	
این	توانمندی	و	ظرفیت	را	دارند	که	در	سطح	بین	المللی	

بدرخشند	و	ایران	را	در	سطح	جهان	سربلند	کنند.	
دکتر	جهانگیری	با	بیان	اینکه	جامعه	قدرشناس	ایران	
هم	در	دوره	عمر	کوتاه	دکتر	مریم	میرزاخانی	و	هم	پس	از	
مرگ	ناگهانی	و	اندوهبار	ایشان	قدردان	این	دانشمند	کشور	
بودند،	گفت:	دکتر	مریم	میرزاخانی	همواره	اصرار	داشت	
که	فرزندش	تابعیت	ایرانی	داشته	باشد	و	دولت	نیز	به	پاس	
احترام	به	زنان	کشور	قانون	قدیمی	تابعیت	را	که	براساس	
آن	فرزندان	فقط	می	توانستد	از	پدر	تابعیت	دریافت	کنند	با	
فرستادن	لایحه	ای	به	مجلس	شورای	اسلامی	اصلاح	کرد	و	

امیدواریم	هر	چه	زودتر	این	لایحه	تصویب	شود.	
آینده کشور  به  را نسبت  امید نسل جوان   *

افزایش دهیم
وی	با	اشاره	به	وجود	نخبگان	و	دانشمندان	بزرگ	ایرانی	
که	در	داخل	و	خارج	کشور	در	مسیر	سربلندی	ایران	گام	بر	
می	دارند،	خاطر	نشان	کرد:	این	افراد	قهرمانان	ملی	و	سرمایه	
های	نمادین	و	علمی	کشور	هستند	و	ما	باید	با	اتکا	به	همین	
سرمایه	ها،		انگیزه	ها	را	در	کشور	تقویت	کرده	و	ضمن	کشف	

استعدادها،	سرمایه	اجتماعی	را	افزایش	دهیم.	
معاون	اول	رییس	جمهور	مسئولیت	سنگین	استفاده	از	
سرمایه	های	علمی	و	نمادین	کشور	را	یادآور	شد	و	افزود:	
مسئولین	و	نهادهای	علمی	مسئولیت	دارند	و	می	توانند	تا	
به	مدد	سرمایه	های	علمی	و	نمادین	کشور	را	از	شرایط	
دشوار	پیش	رو	عبور	دهند	و	با	تبدیل	تهدیدها	به	فرصت	
بتوانند	افق	های	جدیدی	را	از	دل	حوادث	تلخ	پیش	روی	

کشور	بگشایند.	
وی	ادامه	داد:	یکی	از	مهمترین	وظایف	این	است	که	
امید	نسل	جوان	را	نسبت	به	آینده	کشور	افزایش	دهیم	و	

راهکار	دست	یابی	به	این	موضوع	این	است	که	نخبگان،	
دانشگاهیان	و	اساتید	کشور	افق	های	جدیدی	پیش	روی	

جامعه	بگشایند.
دکتر	جهانگیری	اضافه	کرد:	امروز	مردم	شرایط	سختی	
را	تحمل	می	کنند	و	با	ظالمانه	ترین	تحریم	ها	روبرو	هستند	
و	اگر	این	فشارها	نبود	با	اتکا	به	توانمندی	علمی	و	ظرفیت	
های	ایجاد	شده	کشور	می	توانست	بیش	از	پیش	در	مسیر	

شکوفایی،	رفاه	مردم	و	پیشرفت	کشور	قرار	گیرد.	
* خسارات سیل تاکنون حدود 40 هزار میلیارد 

تومان بوده است 
معاون	اول	رییس	جمهور	در	ادامه	به	موضوع	بارش	
های	اخیر	و	سیل	نیز	اشاره	و	خاطر	نشان	کرد:	سیل	بخش	
وسیعی	از	کشور	را	در	بر	گرفت	و	24	استان	کشور	متحمل	
خسارات	فراوانی	شدند.	برآورد	اولیه	خسارات	که	به	زندگی	
مردم	،	اراضی	کشاورزی	و	راه	ها	و	زیرساخت	ها	وارد	شده	
نشان	می	دهد	میزان	این	خسارات	تاکنون	حدود	40	هزار	

میلیارد	تومان	بوده	است.	
وی	اظهار	داشت:	البته	ایران	به	شدت	به	این	بارندگی	
ها	نیاز	داشت	چرا	که	سال	گذشته	در	همین	ایام	یکی	از	
دغدغه	های	اصلی	دولت	تامین	آب	شرب	برای	بسیاری	از	
شهرها	و	روستاهای	کشور	بود	و	با	این	بارش	ها	خداوند	
نعمت	فراوانی	را	به	ما	عنایت	کرد.	دکتر	جهانگیری	افزود:	
البته	در	جریان	وقوع	سیل	با	وجود	همه	مشکلات	و	خسارت	
ها،	جلوه	های	درخشانی	نیز	از	حضور	و	انسجام	مردم،	نهادها	
و	دستگاه	های	مختلف	به	نمایش	درآمد	و	بار	دیگر	نشان	
داد	که	ملت	ایران	فرصت	ها	و	ظرفیت	هایی	در	درون	خود	
دارد	که	می	توان	برای	پیشرفت	کشور	از	آن	استفاده	کرد.	
معاون	اول	رییس	جمهور	با	تاکید	بر	اینکه	از	دل	هر	سختی	
می	توان	فرصت	هایی	برای	پیشرفت	استخراج	کرد،	خاطر	
نشان	کرد:	وظیفه	نخبگان	و	دانشگاهیان	کشور	این	است	
که	فرصت	ها	را	شناسایی	و	در	مسیر	قاعده	مند	در	جهت	
توسعه	کشور	قرار	دهند.	وی	با	تاکید	بر	اینکه	به	شدت	به	
یك	زبان	و	فهم	مشترك	از	مسائل	نیازمند	هستیم،	گفت:	ما	
برای	عبور	از	مسائل	و	مشکلات	به	واژه	گانی	نظیر	امید،	
تاب	آوری،	همبستگی،	تحرك	و	تفاهم	نیاز	داریم	و	وقت	آن	
است	که	جامعه	علمی	و	نخبگان	کشور	همه	ظرفیت	ها	را	
به	صحنه	بیاورند	زیرا	کارآمدی	جمهوری	اسلامی	ایران	جز	
از	طریق	به	صحنه	آوردن	تمام	سرمایه	های	کشور	افزایش	

پیدا	نخواهد	کرد.	
* آینده ایران در گرو توسعه علم و فناوری است 
دکتر	جهانگیری	با	بیان	اینکه	آینده	ایران	در	گرو	توسعه	
علم	و	فناوری	است	و	نهضت	تولید	علم	و	فناوری	که	در	
کشور	به	راه	افتاده	سرمایه	بزرگی	برای	آینده	کشور	محسوب	
می	شود،	تصریح	کرد:	توسعه	علمی	فقط	منحصر	به	رشد	
علمی	نمی	شود	بلکه	اگر	توسعه	علمی	در	کشور	رخ	دهد	
شاهد	توسعه	و	پیشرفت	در	همه	ابعاد	و	زمینه	های	مختلف	
اقتصادی،	سیاسی	و	اجتماعی	خواهیم	بود.	معاون	اول	
رییس	جمهور	از	همه	دستگاه	های	اجرایی	خواست	زمینه	
را	برای	استفاده	از	ظرفیت	های	مراکز	علمی	کشور	در	جهت	
توسعه	فراهم	کنند	و	گفت:	اگر	به	ظرفیت	های	علمی	کشور	
کم	توجهی	شود	و	یا	توجه	نشود	این	جفا	در	حق	کشور	

خواهد	بود.	
وی	در	بخش	پایانی	سخنان	خود	با	تاکید	بر	اینکه	اگر	

فرصت	رقابت	وجود	داشته	باشد	و	میدان	برای	حضور	زنان	
فراهم	گردد،	زنان	جایگاه	خود	را	به	دست	خواهند	آورد،	
گفت:	براساس	گزارش	های	ارائه	شده	47	درصد	پذیرفته	
شدگان	دانشگاه	دختر	و	بیش	از	27	درصد	اعضای	هیئت	
علمی	دانشگاه	ها	را	زنان	تشکیل	می	دهند	و	در	مواردی	
هم	که	زنان	موفق	نشده	اند	به	جایگاه	اصلی	خود	دست	
پیدا	کنند،	یا	تصمیم	گیری	مدیریتی	دخیل	بوده	و	یا	

فرصت	رقابت	برای	آنان	مهیا	نبوده	است.	
از جایگاه های مدیریتی در  باید 30 درصد   *

اختیار زنان قرار گیرد
وی	افزود:	دولت	نیز	در	همین	راستا	در	یکی	از	جلسات	
شورای	عالی	اداری	تصویب	کرد	که	طی	برنامه	ششم	توسعه	
کشور	باید	۳0	درصد	از	جایگاه	های	مدیریت	اجرایی	کشور	

در	اختیار	زنان	قرار	گیرد.
در	این	مراسم	دکتر	ابتکار	معاون	رییس	جمهور	در	امور	
زنان	و	خانواده	نیز	مریم	میرزاخانی	را	شخصیتی	جهانی	و	
بین	المللی	توصیف	کرد	و	گفت:	دکتر	میرزاخانی	توانست	
جایگاه	ممتاز	علمی	دختران	و	پسران	ایرانی	را	به	نمایش	
بگذارد	و	به	پاس	دانش	و	خدمات	او	روز	تولدش	را	بعنوان	روز	
جهانی	زنان	در	ریاضیات	نام	گذاری	کردند.	در	این	مراسم	با	
حضور	معاون	اول	رییس	جمهور	از	برگزیدگان	این	جشنواره	

در	رشته	های	مختلف	قدردانی	شد.
* راهبرد آینده جامعه عشایری تدوین شود

معاون	اول	رییس	جمهوری	همچنین		در	جلسه	شورای	
عالی	عشایر	خواهان	بررسی	وضعیت	کلی	عشایر	متاثر	از	
تغییرات	اجتماعی	و	اقتصادی	و	تدوین	راهبرد	مناسب	و	
دقیق	درباره	آینده	آنان	در	کشور	شد.»اسحاق	جهانگیری«	
اظهارداشت:	جامعه	عشایر	بخشی	از	جمعیت	تولید	کننده	
کشور	هستند	که	با	کمترین	برخورداری	از	خدمات	و	
امکانات،	بازده	زیادی	در	تولید	محصولات	غذایی	دارند.	وی	
تصریح	کرد:	عشایر	با	وجود	آن	که	کمتر	از	2	درصد	آمار	
جمعیتی	کشور	را	تشکیل	می	دهند،	منشا	خیر	و	ثمرات	

زیادی	برای	کشور	هستند.
وی	افزود:	جامعه	عشایری	علاوه	بر	این	که	مطابق	آمار	
ارائه	شده،	حدود	25	درصد	محصولات	پروتئینی	کشور	را	
تولید	می	کنند،	نقش	مهمی	نیز	در	تامین	امنیت	به	ویژه	در	

مناطق	مرزی	ایفا	می	کنند.
معاون	اول	رییس	جمهوری	اظهار	داشت:	زنان	و	مردان	
عشایر	بسیار	کم	توقع	هستند	و	وضعیت	زندگی	آنها	بسیار	
سخت	و	طاقت	فرسا	است.	لذا	همه	دستگاه	های	مسئول	
باید	نهایت	تلاش	و	همت	خود	را	به	کار	گیرند	تا	بتوانیم	
سطح	برخورداری	جامعه	عشایری	از	امکانات	و	خدمات	
عمومی	کشور	را	بالا	ببریم.جهانگیری	با	ابراز	خرسندی	
از	گزارش	ارائه	شده	درباره	اجرای	مصوبات	جلسه	گذشته	
شورای	عالی	عشایر	بر	لزوم	جدیت	دستگاه	های	ذیربط	
برای	پیگیری	و	اجرای	مصوبات	مربوط	به	بهبود	وضعیت	
زندگی	جامعه	عشایری	کشور	تاکید	کرد.وی	همچنین	بر	
ضرورت	فعال	تر	شدن	دبیرخانه	شورای	عالی	عشایر	تاکید	
و	تصریح	کرد:	شرط	فعال	تر	شدن	این	شورا	آن	است	
که	دبیرخانه	شورا	موضوعات	مختلف	را	در	کمیسیون	
تخصصی	و	دائمی	به	بحث	و	بررسی	گذاشته	و	نتایج	و	
مصوبات	آنها	را	برای	بررسی	و	تصویب	در	جلسات	شورای	

عالی	ارائه	کند.

معاون اول رییس جمهور در جشنواره ملی زن و علم تاکید کرد:

شرایط باید برای نقش آفرینی زنان در جامعه فراهم شود

محمد شریعتمداری

مصطفی داننده
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نکاتیدرموردداروهایضدبارداریخوراکیکهاحتمالًانمیدانید

خوب و بدهای قرص های ضدبارداری

قرص های ضدبارداری احتمال ابتلا به سرطان تخمدان، آندومتر و کولورکتال را 
کاهش می دهند؛ اما این را هم باید بدانید که این داروهای خوراکی احتمال ابتلا 

به سرطان دهانه ی رحم و سرطان سینه را افزایش می دهند.
شما چه سال ها باشد که قرص ضدبارداری مصرف می کنید یا اینکه تازه به شروع 
مصرف آن ها فکر می کنید، احتمالًا می دانید که قرص های ضدبارداری کمکتان 
می کنند باردار نشوید؛ اما چیزی که شاید ندانید این است که این قرص ها دقیقاً 
چگونه جلوی باردار شدن را می گیرند. به طور خلاصه، این قرص های ترکیبی، از 
هورمون های پروژسترون و استروژن برای توقف تخمک گذاری تخمدان ها در هر 
ماه استفاده می کنند؛ اما قرص هایی که فقط حاوی پروژسترون هستند، ترشحات 
گردنه ی رحم را غلیظ تر می کنند تا اسپرم به سختی بتواند وارد رحم شود. جالب 
است، نه؟ صدها واقعیت جالب دیگر نیز در مورد قرص های ضدبارداری وجود دارد 
که ممکن است از آن ها نیز بی اطلاع باشید؛ از فواید و مضرات غیرمنتظره  شان 

گرفته تا چیزهای عجیب و غریبی که می توانند تأثیر این قرص ها را کم کنند.
قرصهایضدبارداریمیتواننددورانقاعدگیراراحتترکنند

هورمون های موجود در ضدبارداری های خوراکی با هم همکاری می کنند تا 
جلوی بارداری را بگیرند. اما کار جالب دیگری هم که می توانند بکنند این است 
که علائم ناخوشایند دوران قاعدگی تان را متعادل تر کنند. این قرص ها علاوه بر 
تخفیف دادن خونریزی های سنگین، می توانند به شما کمک کنند گرفتگی های 
قاعدگی کمتر شود، دچار جوش و آکنه نشوید و حتی از سردردهای قاعدگی نجات 

پیدا کنید.
برخیازداروهاممکناستتأثیرقرصهایضدبارداریراکمکنند

کارشناسان می دانند که آنتی بیوتیک هایی مانند گریزوفولوین )آنتی بیوتیک ضد 
قارچی که برای درمان مواردی چون بیماری پای ورزشکار و عفونت قارچی پوست 
به کار می رود( و ریفامپیسین )آنتی بیوتیکی که برای درمان عفونت های گوناگون 
به کار می رود( می توانند جلوی عملکرد مناسب قرص های ضدبارداری را بگیرند. 

البته طبق شواهد علمی، سایر انواع آنتی بیوتیک ها نیز ممکن است همین 
اثر را داشته باشند. چرا؟ آنتی بیوتیک ها می توانند فعالیت آنزیم های کبدی را 
که قرص های خاصی را متابولیز می کنند افزایش دهند که شامل قرص های 
ضدبارداری می شود. قرص در چنین حالتی ممکن است سریع تر از حد نرمال 

متابولیز شود، در نتیجه عملکرد محافظتی آن دچار نقص خواهد شد.
پس اگر قرص ضدبارداری مصرف می کنید و مجبورید آنتی بیوتیک نیز مصرف 
کنید، با استفاده از روش پیشگیری دیگری مانند کاندوم، درصد موفقیت در 

پیشگیری از بارداری را بالا ببرید.
ریسکبرخیازسرطانهاوبیماریهاراکاهشمیدهند

ضدبارداری های خوراکی در کمک به پیشگیری از برخی از سرطان ها نقش 
دارند. زنانی که قرص ضدبارداری مصرف می کنند، 50 درصد کمتر در معرض 
ابتلا به سرطان تخمدان هستند و 30 درصد کمتر ممکن است دچار سرطان 
آندومتر شوند. ضمناً احتمال اینکه این خانم ها مبتلا به سرطان کولورکتال شوند 
نیز 20 درصد کمتر است. ماجرا همین جا تمام نمی شود؛ مصرف قرص های 
ضدبارداری ظاهراً می تواند ریسک آرتریت روماتوئید را تا 19 درصد کاهش بدهد. 
اینکه قرص های ضدبارداری جلوی خونریزی های سنگین در  به دلیل  ضمناً 

قاعدگی را می گیرند، می توانند به جلوگیری از کم خونی نیز کمک کنند.
احتمالابتلابهبرخیسرطانهاراافزایشمیدهند

همان طور که در بالا اشاره شد قرص های ضدبارداری احتمال ابتلا به سرطان 
تخمدان، آندومتر و کولورکتال را کاهش می دهند؛ اما این را هم باید بدانید که این 
داروهای خوراکی احتمال ابتلا به سرطان دهانه ی رحم و سرطان سینه را افزایش 

می دهند.
تجزیه و تحلیل داده ها در بیش از 150000 زن در 54 مطالعه اپیدمیولوژیک، 
نشان داد زنانی که قبلًا از قرص ضدبارداری استفاده کرده بودند، 7% بیشتر از 
زنانی که هرگز آن ها را مصرف نکرده بودند، در معرض ابتلا به سرطان سینه قرار 
داشتند و زنانی که در حال مصرف داروهای ضدبارداری خوراکی بودند، %24 
بیشتر در معرض ابتلا به این سرطان بودند و طولِ دوران مصرف، تأثیری بر این 
داروهای  مصرف  توقف  از  پس  پستان  سرطان  به  ابتلا  خطر  نداشت.  درصد 
ضدبارداری خوراکی کم شد و پس از 10 سال قطع مصرف، هیچ افزایش خطری 

مشاهده نشد.
در مورد سرطان دهانه رحم نیز مشخص شد زنانی که 5 سال یا بیشتر از داروهای 
خوراکی ضدبارداری استفاده می کردند خطر ابتلا به سرطان دهانه رحم در آن ها 
بیشتر از زنانی بود که هرگز از این قرص ها استفاده نکرده بودند. در بررسی ها 
مشخص شد هر چه زنان بیشتر از قرص های ضدبارداری استفاده کرده بودند، 

خطر ابتلا به سرطان گردن رحم در آن ها افزایش یافته بود.
میتوانیدازقرصهایضدبارداریبهعنوانترفندیجهتفرارازعادت

ماهانهاستفادهکنید
بله درست متوجه شدید؛ بیشتر بسته های قرص های ضدبارداری حاوی 21 عدد 
قرص فعال با هورمون ها و 7 قرص دارونما هستند. مصرف کننده ها طی هفته ای 
که قرص های دارونما را مصرف می کنند، پریود می شوند اما اگر شما از مصرف 
قرص های دارونما اجتناب کنید و یک راست سراغ بسته ی بعدی بروید، پریود 

نخواهید شد.
یافته ها نشان می دهند این کار می تواند برای زنانی که دچار مشکل اندومتریوز یا 
پریودهای بسیار دردناک هستند، کمی استراحت باشد؛ اما عیب این کار این است 

که ممکن است بین پریودها دچار لکه بینی شوید.
کیستهایتخمدانکمتروکمترمیشوند

اگر سندروم تخمدان پلی کیستیک دارید، مصرف قرص ضدبارداری می تواند 
نوسانات هورمونی را که اغلب علت بروز کیست ها هستند، کاهش بدهد.

سینههایتاندردناکمیشوند
افزایش استروژن و پروژسترون بعد از شروع مصرف قرص ضدبارداری هورمونی 
می تواند موجب تغییراتی در سینه ها شود. سینه هایتان ممکن است بزرگ تر شوند 
و احساس کنید دردناک و حساس تر شده اند. البته ممکن است هر چه مدت 
بیشتری این قرص ها را مصرف کنید، این گونه عوارض جانبی نیز محوتر خواهند 

شد.
جوشهاوآکنههایتانناپدیدمیشوند

بعضی از خانم ها دچار جوش های هورمونی هستند، بنابراین سبک قاعدگی 
منظم و دُزی یکنواخت تر از هورمون ها می تواند برایشان مفید باشد؛ اما در ابتدا 
ممکن است جوش هایتان بدتر شوند، بنابراین بهتر است تا شش ماه صبر کنید و 
سپس قضاوت کنید آیا قرص ضدبارداری، جوش هایتان را برطرف کرده است یا نه. 

ریسکلختهشدنخونتانبیشترمیشود
استروژن موجود در قرص های ضدبارداری، زنان را در معرض خطر بیشتری برای 
بسیاری از مسائل پزشکی مانند ترومبوز ورید عمقی یا همان لخته شدن خون قرار 
می دهد؛ بنابراین اگر از قرص های فقط پروژسترون دار استفاده کنید، این ریسک 
را کاهش خواهید داد. درد در قسمت ساق پا، تورم پاها و یا تنگی نفس، علائمی 

جدی هستند که با مشاهده ی آن ها باید به اورژانس مراجعه کنید.
برخی زنان بیشتر از دیگران در معرض این شرایط هستند، مانند افراد سیگاری 
یا افرادی که دارای سابقه خانوادگی هستند. بنابراین، پس از شروع استفاده 
از این قبیل داروها فشارخونتان را به طور منظم کنترل کنید و به هرگونه علائم 

هشداردهنده، توجه خاصی داشته باشید.
وزنتانزیادمیشود

برخی از زنان با مصرف قرص های ضدبارداری دچار افزایش وزن می شوند که 
این عارضه جانبی معمولًا با مقدار استروژن موجود در قرص ها در ارتباط است. 
همان طور که می دانید برخی قرص ها تکامل و مقدار استروژن با حفظ کارایی در 
آن ها کاهش یافته است. استروژنِ کمتر می تواند به معنای افزایش وزنِ کمتر باشد. 

بنابراین برای بیماران مبتلا به افزایش وزن قرص های با دوز پایین تر مفید هستند.
دچارتغییراتخلقیمیشوید

هر بار که از طریق مصرف داروهای ضدبارداری، هورمون ها را به بدنتان وارد 
می کنید، این شرایط می تواند موجب تغییرات خلقی در شما شود. گریه های 
شدید، ندیدن شادی ها و لذت های زندگی و به دشواری از رختخواب خارج شدن 
از نشانه های افسردگی است. اگر شما هر کدام از این علائم را تجربه می کنید یا 
از بروز این حالات نگرانید یا در روابط و کار خود دچار مشکلاتی شده اید، باید با 
پزشک خود در مورد مصرف این داروها مشورت کنید؛ مخصوصاً اگر این حالات 

شما بیش از 4 تا 6 هفته طول کشیده است.

علمی و سلامت 

 

رئیس پژوهشگاه رویان با بیان اینکه قرار است محققان 
پژوهشکده زیست فناوری در قالب یک شرکت دانش 
بنیان فعالیت کنند، گفت: آنها درصدد هستند تا 2هزار 

دام با ویژگی های ژنتیک خوب تولید کنند.
دکتر عبدالحسین شاهوردی در گفتگو با خبرنگار مهر 
در خصوص برنامه های پژوهشگاه رویان برای شبیه سازی 
حیوانات و تکثیر حیوانات با ژنتیک خاص اظهار کرد: 
همکاران در پژوهشکده بیوتکنولوژی اصفهان همواره 
این موضوع شبیه سازی را پیگیر هستند و تجربیاتی در 

این زمینه دارند.
با بیان اینکه در حال حاضر این پژوهشکده در  وی 
صدد است که تجربیات خود را در قالب یک شرکت دانش 
بنیان ارائه کند، بیان کرد: در حال حاضر تکنولوژی و 
دانشی که برای شبیه سازی در این پژوهشکده زیست 
فناوری به دست آمده در خدمت صنعت دامپروری کشور 

قرار گرفته است.
مثل،  تولید  دانش  افزود:  رویان  پژوهشگاه  رئیس 

همانند سازی و تکثیر حیوانات با پتانسیل ژنتیکی خوب 
مانند شیرآوری بالا، توانمندی خاص مانند دوقلوزایی در 
این پژوهشکده مورد توجه قرار گرفته که منجر به تکثیر 

حیواناتی نیز شده است.
و  جدی  صورت  به  که  است  لازم  اینکه  بیان  با  وی 
حرفه ای در زمینه تولید حیوانات شبیه سازی ورود پیدا 
کنیم، اظهار کرد: از این رو همکاران ما در پژوهشکده 
زیست فناوری در صدد هستند که فعالیت های خود را در 

قالب یک شرکت دانش بنیان ارائه کنند.
اخذ  و  سازی  آماده  مقدمات  کرد:  تاکید  شاهوردی 
مجوزهای اولیه از جهاد دانشگاهی برای دانش بنیان 
شدن فراهم شده و امیدوار هستیم که با این روش، شرکت 
مورد  سازی  شبیه  برای  حرفه ای  صورت  به  را  خدمات 
پیگیری قرار دهد؛ بدین صورت که حمایت های دانشی 
از سوی پژوهشگاه رویان باشد و تولیدات در قالب شرکت 
دانش بنیان. وی با بیان اینکه این شرکت دانش بنیان به 
صورت مستقل از پژوهشگاه ولی در کنار رویان فعالیت 
می کند، بیان کرد: امسال این اقدام به سرانجام می رسد 

و به شکل حرفه ای وارد تولیدات خواهد شد.
شاهوردی در خصوص برنامه های این شرکت گفت: 
محققان ما در پژوهشکده در نظر دارند که بتوانیم دو هزار 
دام با خصوصیات پتانسیل ژنتیکی خوب مانند شیرآوری 
بالا و توانمندی خاص را امسال تولید کنیم؛ کار شروع 
شده ولی زمان می برد. این می تواند به عنوان فاز اول کار 

باشد.

ربات ها سوشی درست کردن را یاد گرفتند
تلاش برای آموختن امور پیچیده 
جدیدی  عطف  نقطه  به  ربات ها  به 
رسیده و پژوهشگران دانشگاه ام آی 
تی توانسته اند با شناساندن اشیای 
کردن  درست  ربات ها،  به  گوناگون 

سوشی را به آنها بیاموزند.
تی،  آی  ام  دانشگاه  پژوهشگران 
بدین منظور یک سیستم شبیه ساز 

برای شناسایی ذرات توسط ربات ها ابداع کرده اند که به آنها امکان می دهد با اشیای 
بسیار ریز هم تعامل کرده و آنها را در دست بگیرند. این سیستم باعث واکنش مناسب 
ربات ها به مواد کوچک شده و درک آنها از مواد مختلف را ارتقا می بخشد. رباتی که بدین 
منظور طراحی شده RiceGrip نام داشته و دارای دو انگشت است. این ربات می تواند با 
انگشت های خود مواد منعطف را به اشکال مختلف درآورد. یک دوربین پیشرفته با قابلیت 
شناسایی اشیا هم، تغییر شکل مواد مختلف با استفاده از انگشتان این ربات را تسهیل 
می کند. محققان امیدوار هستند که ربات یادشده در آینده علاوه بر تهیه سوشی بتواند 

غذاهای مختلف دیگری را نیز تهیه کند.

کشف خون مایع در بدن کره اسب ۴۰ هزارساله
محققان با کشف خون مایع در جسد کره اسبی 40 هزارساله قصد دارند این حیوان  

را شبیه سازی کنند. تصاویری خارق العاده از یک کره اسب باستانی منتشر شده که در 
منطقه سیبری کشف شده است. این کره اسب 40 هزار سال قبل می زیسته است. این 
کره به گونه اسب های Lena تعلق دارد که اکنون منقرض شده اند. کره اسب با ارتفاع 37 
اینچ هنگام مرگ فقط دوماهه بوده است. جسد این حیوان به طور کامل حفظ شده است 
و اعضای داخلی بدن آن نیز وجود داشته اند. دانشمندان هنگام بررسی جسد این حیوان 
متوجه خون مایع در بدن آن شدند و به این ترتیب امیدها برای شبیه سازی این حیوان 
باستانی قوت گرفت. به عقیده دانشمندان چنین تحقیقی مسیر را برای شبیه سازی 
ماموت های عظیم نیز فراهم می کند. این خون مایع از رگ های قلب حیوان یافت شده 
است. محققان پس از نمونه برداری از خون این حیوان، از بافت بدن او نیز نمونه برداری 
کردند. جالب آنکه بافت های بدن حیوان هنوز هم به رنگ قرمز بودند. محققان آزمایشگاهی 
به  با دستیابی  تا  باستانی هستند  اسب  کره  این  تشریح جسد  یاکوتسک مشغول  در 
سلول های بدن حیوان بتوانند عملیات شبیه سازی را انجام دهند. سیمون گرینگویف مدیر 
موزه ماموت در یاکوتسک می گوید: ما طی تشریح جسد حیوان ادرار مایع در مثانه آن نیز 
یافتیم. هم اکنون مشغول آزمایش آن هستیم. آنها از هم اکنون اعلام کرده اند به موفقیت 
این پروژه ایمان دارند. در این پروژه محققان کره جنوبی با محققان روس همکاری می کنند.

دستگاه رساندن فوری دمای مواد داغ به دمای اتاق
 فیزیکدانان "دانشگاه زوریخ")University of Zurich( سوئیس در مطالعه ای موفق به 

توسعه یک دستگاه نوین در خنک کردن اجسام شده اند.
فیزیکدانان سوئیسی اخیراً موفق به توسعه دستگاهی شده اند که توسط آن می توان یک 
جسم داغ را بدون نیاز به مصرف انرژی خنک کرد. دانشمندان بر این باورند که دستگاه 
مذکور به طرز شگفت آوری می تواند بدون استفاده از منبع تغذیه خارجی آب جوش را به یخ 
تبدیل کند. علاوه بر این، محققان گفتند که این پروسه که توسط آن می توان بدون مصرف 
انرژی، اجسام را خنک کرد، قوانین اساسی فیزیک را رد نمی کند. قانون دوم ترمودینامیک 
بیان می کند که گرما می تواند از یک جسم گرم تر به یک جسم خنک تر حرکت کند اما 
عکس این پروسه امکان پذیر نیست. به عنوان مثال، یک قوری پر از آب جوش روی میز 
آشپزخانه، به تدریج خنک خواهد شد، اما از دمای میز آشپزخانه سردتر نخواهد شد. 
دانشمندان طی این مطالعه توانستند یک قطعه مس که تا دمای 100 درجه سانتیگراد 
گرم شده بود را به دمای اتاق برسانند و نکته قابل توجه این است که آنها در انجام این کار 
 )Peltier element("از هیچ قدرت خارجی استفاده نکردند. در عوض، آنها از "عنصر پلتایر
که به طور معمول در مینی بار اتاق مُتلها دیده می شود، استفاده کردند. عناصر پلتایر دارای 
اجزایی هستند که می توانند جریان های الکتریکی را به اختلاف دما تبدیل کنند و یک 
جریان گرمایی را که از گرما به سرما و برعکس جریان دارد، ایجاد کنند.  آنها توانستند یک 
مدار نوسان حرارتی ایجاد کنند که حرارت را به طور موقت از یک جسم سردتر به یک جسم 
گرم تر جابجا می کنند و سپس درجه حرارت جسم سرد را کاهش می دهد. فیزیکدانان 
طی این فرایند یک قطعه مس 9 گرمی را تا صد درجه سانتیگراد داغ شده بود به دمای 2 
درجه سانتیگراد رساند.  محققان معتقدند که این فرآیند می تواند تا دمای منفی 47 درجه 
 )Andreas Schilling("سانتیگراد اجسام داغ را خنک کند.  پروفسور "آندریاس شیلینگ
از دانشگاه زوریخ گفت: با استفاده از این فناوری بسیار ساده، مقادیر زیادی از مواد جامد، 

مایع یا گازهای داغ می تواند بدون مصرف انرژی به دمای اتاق برسند.

تولید و تکثیر ۲هزار دام با خصوصیات ژنتیکی خوب

از دلایل 
آب نشدن 
چربی شکم
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خلاصشدنازچربیانباشتهشدهدرناحیهشکمنسبتبهدیگرقسمتهایبدندشوارتراستوهمچنینمیتواندبهسلامتانسانآسیبجدیواردکند.چربیشکماضافه،بهویژهچربیاحشایی
کهاطرافاندامهایداخلیبدنجمعمیشود،میتواندزمینهسازبیماریقلبی،دیابتنوع2،مقاومتدربرابرانسولین،وبرخیانواعسرطانشود.درادامهبابرخیدلایلناتوانیدرکاهشچربیشکم

بیشترآشنامیشویم.

رژیم در نامناسب ای گزینه و بوده خالی های کالری از سرشار گازدار های نوشابه
نیزمی نوشابههایگازدار هایغذاییمحسوبمیشوند.حتینسخههایرژیمی
QJM:Anایکهدرنشریه اندازهدورکمرشماشوند.مطالعه افزایش توانندموجب
InternationalJournalofMedicineمنتشرشد،نشاندادکهنوشابههایمعمولیو
رژیمی،هردوباافزایشخطرچاقیمرتبطهستند.بهجایمصرفنوشابههایگازداربهتر
استازآبیاچایشیریننشدهبهعنواننوشیدنیاستانداردبههمراهوعدههایغذایی
خوداستفادهکنید.آبخالیبرایافرادبسیاریگزینهایدلچسبمحسوبنشدهزیرا
عطروطعمیندارد،امامیتوانیدباافزودنچندبرشمیوه،گیاهانداروییمانندنعناعیا
مقداریآبلیموبهآناینکمبودرابرطرفکنید.قهوهنیزگزینهخوبیمحسوبمیشود،
امانبایددرمصرفآنزیادهرویکردهیاافزودنیهایحاویکالریزیادبهآناضافهکنید.

اگرپسازیکوعدهغذاییشوربااحساسنفخمواجهشده
اید،اینشرایطبیدلیلنیست.نمکبیشازحدموجبمی
شودتاآبازخونبهسمتپوستحرکتکردهوبرهمیناساس
استکهمیتواندظاهریپفکردهبهشماببخشد.مقدارمصرف
توصیهشدهبرایسدیم2,300میلیگرماستکهافرادبسیاری
فراترازاینمقدارمصرفمیکنند.حتیاگرازنمکآشپزخانه
زیاداستفادهنکنید،ایناحتمالکهسدیمبیشازحدازطریق
برخی حتی و کالباس، کنسروی، غذاهای مانند دیگر منابع
محصولاتلبنی،مانندپنیردریافتکنید،زیاداست.ازافزودن
نمکبیشازحدبهوعدههایغذاییخودپرهیزکنید.درعوض
میتوانیدازادویههاوگیاهانداروییماننددارچین،پودرفلفل
چیلی،زنجبیل،ریحان،ورزماریبرایبهبودعطروطعمغذاهای
خوداستفادهکنیدکهفوایدسلامتمختلفیرانیزبههمراهدارد.

افرادبسیاریدرسراسرجهانباکمبودخوابمواجههستندواینشرایطمیتواندپیامدهاییجدیبرایسلامترابههمراهداشتهباشد،بهویژهاگر
درتلاشبرایکاهشوزنخودباشید.مطالعهایکهدرنشریهAmericanJournalofEpidemiologyمنتشرشد،نشانداد،زنانیکهخوابشبانهآنها
پنجساعتیاکمتربود،نسبتبهآنهاییکهخواببیشتریداشتند،32درصداحتمالبیشتریداشتباافزایشوزنمواجهشوند.همچنین،مطالعهای
دیگرنشاندادزنانیکهبهجایهشتساعت،چهارساعتدرشبمیخوابند،300کالریبیشتردرروزمصرفمیکنندکهبیشترازغذاهایچرب
سرچشمهمیگرفت.خوابناکافیسطحهورمونیبهنامگرلینراافزایشمیدهدکهاشتهاراافزایشمیدهد.هفتتانهساعتخوابشبانهتوصیه
شدهاست.برایافزایشکیفیتخوابوسایلالکترونیکیمزاحممانندلپتاپوگوشیهوشمندرادراتاقخوابقرارنداده،ازمصرفکافئینپیشاز
خوابپرهیزکرده،دمایاتاقراخنکنگهدارید،ویکبرنامهخوابمنظمرادنبالکنید،حتیاگربهمعنایبیدارشدندرزمانیمشخصدرروزهایآخر

هفتهباشد.برایبهخوابرفتنسریعتروکاهشاسترسنیزمیتوانیدمواردیمانندتمریناتتنفسعمیقوانجامیوگارامدنظرقراردهید.

مطالعاتمختلفنشاندادهاندکهالکلمیتوانداشتهاراافزایشدادهو
موجبپرخوریشودکهاینشرایطمیتواندبهافزایشچربیشکممنجر
شود.برخینوشیدنیهایالکلینیزبهطورخاصباچاقیشکمیپیوند

خوردهاندکهازآنجملهمیتوانبهآبجواشارهکرد.

300 از بیش برای انسان بدن
واکنششیمیایی،ازجملهضربان
قند تنظیمسطوح و پایدار قلب
اما دارد، نیاز منیزیم به خون
افزونبرفوایدسلامت،اینماده
کاهش به است ممکن مغذی
وزنوچربیشکمنیزکمککند.
Journalمطالعهایکهدرنشریه
ofNutritionمنتشرشد،نشان
بالاتر سطوح مصرف که داد
منیزیمباسطوحپایینقندخون
)نشانگرهای ناشتا انسولین و
وزن( افزایش و چربی با مرتبط
ای مطالعه است. بوده مرتبط
دیگردرانگلیسنیزنشاندادکه
مکملمنیزیمممکناستدارای
آثارمفیدبرکاهشاحتباسمایع
دربدنطیچرخهقاعدگیباشد
نفخکمتر بهمعنایاحساس که
از سرشار غذایی مواد است.
منیزیمبیشتریازجملهسبزی
هایبرگدار،لوبیاها،ومغزدانهها
پزشکخود با یا کرده رامصرف
منیزیم مکمل از استفاده درباره

صحبتکنید.

افرادبسیاریزمانیکهقصددارندوزن
تمرینات انجام به دهند کاهش را خود
پیادهروی مانند ثابت، حالت با هوازی
تردمیل کمک با مدت طولانی و سریع
رویمیآورند.درشرایطیکه45دقیقه
سرعت با دویدن نرم یا سریع پیادهروی
ثابتممکناستدرابتدابهکاهشوزن
شماکمککند،اماخیلیزودسوختو
سازبدنبااینشرایطسازگارشدهودیگر

کالریسوزیراتجربهنخواهیدکرد.
تمریناتباوزنهگزینهبهتروکارآمدتری
می محسوب شکم چربی کاهش برای
شود.کارباوزنهموجبپارگیهایبسیار
و ترمیم روند که هاشده ماهیچه در ریز
بهبودیآنهاکهمیتواندتادوروزپساز
انجامتمریناتورزشیادامهیابدبهانرژی
بیشترینیازداشتهوازاینطریقکالری
بیشتریسوزاندهمیشود.بهطورخاص،
بالا شدت با اینتروال ورزشی تمرینات
)HIIT(ازکارآمدترینگزینههابرایچربی
سوزیدرنظرگرفتهمیشود.اینتمرینات
درشرایطی داده، افزایش را قلب ضربان
کهبرماهیچههانیزفشارواردمیکنند.
HIITشمابهراحتیمیتوانیدیکبرنامه
از ورزشی، فعالیت هر از استفاده با را
جملهتمریناتهوازیماننددویدن،شنا،
دوچرخهسواریوتمریناتقدرتیکهتمام

بدنرادرگیرمیکنند،شکلدهید.

نوشابه های شیرین

نمک بیش از حد

خواب ناکافی

مصرف الکل

ورزش اشتباهکمبود منیزیم

آیادرمحدودهوزنسالمقراردارید،امادورکمر
رسد؟ می نظر به بزرگ مقداری همچنان شما
دلیلاصلیبزرگبودنشکمدرافرادیکهاضافه
وزنندارند،ضعفماهیچههایشکموقوزکردن
هنگامنشستنوایستادناست.باانجامروزانه
تمریناتورزشیکهماهیچههایشکمرادرگیر
به توانید می نشست، و دراز مانند کنند، می
تقویتآنهاکمککنید.همچنین،بایدبهقسمت
هاییمانندکمرتوجهداشتهوبابرنامهریزییک
های ماهیچه تقویت به مناسب ورزشی روتین
بخشمرکزیبدنخودازهرجهتاقدامکنید.

ضعف ماهیچه های شکم
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گزارش از: سپیده اکبرپوران

طرح جمعیت و تعالی خانواده که از سال 1392 در دستور 
کار کمیسیون فرهنگی مجلس قرار دارد، بار دیگر به صحن 
علنی آمده و نقدهای زیادی را به همراه آورده است. این طرح 
مورد  کارشناسان  طرف  از  همواره  گذشته  های  سال  طی 
نقد واقع شده  است اما جمعی از نمایندگان همچنان روی 

تصویبش اصرار دارند.
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس اواسط فروردین ماه 
از تصویب ماده های 27 تا 30 طرح جامع جمعیت و تعالی 
خانواده در این کمیسیون خبر داد. این خبر که با تیتر »اعطای 
در  می کنند«  ازدواج  سال  بیست  زیر  که  دخترانی  به  هدیه 
رسانه ها منتشر شده، توجه افکار عمومی را به خود جلب کرده 
و نقدهای بسیاری را به همراه داشته است. البته طرح جامع 
جمعیت و تعالی خانواده که با هدف رشد کمی و ارتقای کیفی 
جمعیت تهیه شده است، از همان ابتدا با نقد و مخالفت های 

بسیاری مواجه بود اما همچنان راه خود را می پیماید.
*کدام مواد تصویب شد؟

ماده های مورد بحث به صورت مشخص فرزندآوری و تشویق 
جوانان به ازدواج را هدفگذاری کرده است. ماده 27 دولت را 
نسبت به اعطای وام قرض الحسنه »فرزند« به ازای تولد هر یک 

از فرزندان سوم به بعد مکلف می کند. 
ماده 28 حق اولاد برای فرزند دوم به بعد را پنجاه درصد بیش 
از فرزند قبلی پیش بینی کرده است. ماده 29 دولت را مکلف 
می کند به دخترانی که زیر بیست سال و پسرانی که زیر بیست 

و دو سال ازدواج می کنند، هدیه ازدواج پرداخت کند. 
هر سه ماده به خصوص ماده 29 مورد نقد کارشناسان قرار 
گرفته است. پیش از پرداختن به این موارد، مرور کوتاهی بر 

تاریخچه طرح خواهیم داشت. 
*آشنایی با طرح جامع جمعیت و تعالی خانواده

سال 1392  از  که  خانواده  تعالی  و  جمعیت  جامع  طرح 
در دستور کار کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
قرار دارد، اهدافی مانند مقابله با پیری جمعیت، رسیدگی به 
مشکلات مرتبط با باروری و تشویق جوانان به ازدواج را دنبال 

می کند. 
اولین نسخه این طرح که شامل 50 ماده می شد در خرداد 
ماه سال 1392 منتشر شد. طبق این نسخه هدف طرح رشد 

کمی و ارتقای کیفی جمعیت است. 
این طرح بعد از انتشار از طرف گروه های بسیاری مورد نقد 
قرار گرفت. مرکز پژوهش های مجلس مغایرت با قانون اساسی، 
ایجاد چالش های شغلی برای زنان و عدم ضمانت اجرایی را 

جزو چالش های این طرح عنوان کرد. 
همچنین طرح به دلیل بار مالی سنگین و غیرکارشناسی از 
طرف سازمان برنامه و بودجه مورد پذیرش قرار نگرفت. از طرف 
دیگر جامعه شناسان، کارشناسان حوزه خانواده، فعالان حقوق 
زنان، حقوق دانان و نهادهای مدنی مرتبط نیز به مخالفت با این 
طرح پرداختند. تا جایی که در فضای مجازی کمپینی علیه 

آن شکل گرفت. 
فردی، حقوق  این طرح خلاف حقوق  منتقدان  منظر  از 
می توانست  آن  شدن  اجرایی  و  بود  خانواده  منافع  و  زنان 
ضررهای جبران ناپذیری به همراه داشته باشد. با توجه به نبود 
زیرساخت های مالی و حقوقی از یک طرف و مخالفت فضای 
مدنی از طرف دیگر، برخی از نمایندگان امضای خود را پس 
گرفتند و طرح در مهرماه سال 1395 از طرف هیات رییسه 

مجلس مسترد شد. 
مشغول  مجلس  فرهنگی  کمیسیون  تاکنون  زمان  آن  از 
بیشتر اصلاحات معطوف  متاسفانه  اما  اصلاح طرح است 
به موارد مالی بوده است. »جمشید جعفرپور« رئیس وقت 
فروردین  که  مصاحبه ای  در  مجلس  فرهنگی  کمیسیون 
سال گذشته با خبرگزاری »میزان« انجام داد، اظهار داشت: 
عمده چالش ها درباره این طرح به چالش های مالی معطوف 

می شود. ما هم تلاش کردیم تا در بازنگری مجدد خود درباره 
طرح، بند هایی را که مسائل مالی برجسته و بزرگی داشت 

حذف کنیم.
نگاهی بر ماده های 27 تا 30 نیز حاکی از همین امر است 
که نگرش ها و پیش فرض های اساسی طرح که مورد نقد واقع 

شده بود همچنان پابرجا است. 
* مخالفت به زبان لطیفه 

با  ایران  در  خانواده  نهاد  که  گویند  می  بسیاری  امروز 
افزایش  به گریبان است.  انکار دست  چالش هایی غیرقابل 
طلاق حقوقی، رواج طلاقی عاطفی و ناتوانی خانواده در تامین 
نیازهای جنسی، عاطفی و اقتصادی اعضای خود از جمله 
بحران های شناخته شده این حوزه است. این در حالی است 
که بسیاری از تحلیلگران ریشه این مشکلات را در بحران های 
اقتصادی )به خصوص بیکاری و تورم( و بحران های اجتماعی 

)از جمله اعتیاد و مسایل جنسی( جستجو می کنند. 
در چنین وضعیتی افزایش سن ازدواج یا کاهش فرزندآوری 
اساساً از طرف بخش بزرگی از جامعه به عنوان مساله ای اولویت 
دارد تلقی نمی شود. شهروندانی که با بحران های ساختاری و 
برای  سیاست گذاری  گریبانند،  به  دست  شده  یاد  اساسی 
رفتن  بی راهِ  را  پایین  سنین  در  ازدواج  به  جوانان  تشویق 
سیاست گذاران می دانند. آن ها احساس می کنند جمعی از 
نمایندگانشان در مجلس به جای پرداختن به مسائل اصلی و 
بنیادی وقت و انرژی خود را صرف مسایل حاشیه ای می کنند. 
از طرف دیگر راه حل ارایه شده نیز از طرف عموم مردم به 
سخره گرفته می شود. صف طولانی وام ازدواج و مبلغ ناکافی 
آن )در مقایسه با هزینه های زندگی( حاکی از ناتوانی دولت در 

اعطای این وام است. 
حافظه جمعی پر از وعده ها و قوانینی از این دست است 
که یا اجرایی نشده اند یا در مقام اجرا چنان ناچیز بوده اند که 
در عمل گره از کاری نگشوده اند. در خصوص حق اولاد نیز 

چنین است. 
حق   ،1398 سال  دستمزد  حقوق  حداقل  قانونِ  طبق 
اولاد یک فرزند حدود 150 هزار تومان است، افزایش پنجاه 
درصدی این حق )آن هم برای فرزند سوم به بعد( چه تاثیری در 
زندگی و رفاه افراد خواهد داشت؟ اینجا است که می بینم افکار 
عمومی با ساختن جوک های متنوع نگرش خود را نسبت به 
طرح هایی از این قبیل نشان می دهد. از جمله تم های رایج در 
این جوک ها مقایسه هزینه پوشک با حق اولاد یا هزینه مراسم 

عروسی با وام ازدواج است. 
* سطحی نگری بلای جان قانون گذاری

و  جوک   قالب  در  را  خود  نقدهای  عمومی  افکار  هرچند 
لطیفه ها مطرح می کنند اما نظرشان فاصله چندانی با نظر 
کارشناسان و خبرگان ندارد. برخی می گویند سیاست گذاران 
با نگرشی سطحی و ساده سازانه با مسایل اجتماعی برخورد 

می کنند. 
از  که  است  متغییری  چند  مساله ای  ازدواج  سن  افزایش 
ارزش های  اقتصادی،  بحران های  جمله  از  متنوعی  عوامل 
زندگی  ساختار  افراد،  نگرش های  زندگی،  سبک  فرهنگی، 
شهری و تغییرات اجتماعی تاثیر می پذیرد. چه طور می توان 
آن را به مشکلات مالی تقلیل داد که با اعطای مبلغی در قالب 
هدیه قابل رفع و رجوع باشد؟ این در حالی است که این فرضیه 
یک بار در قالب اعطای وام ازدواج به جوانان سنجیده شده و 

شکست خورده است.
این پرسش ها مطرح است که بخشی از نمایندگان مجلس 
با چه استدلال و تحلیلی، یا بر پایه کدام پژوهش به این نتیجه 
رسیده اند که با اعطای هدیه مالی به دختران زیر بیست سال 
و پسران زیر بیست و دو سال می توانند سن ازدواج را کاهش 
دهند؟ و از آن مهم تر بر فرض اگر دولت توانست منابع مالی 
طرح را تامین کند و این هزینه واقعاً منجر به کاهش سن ازدواج 
شد، آیا تاثیر این تغییر بر افزایش طلاق عاطفی یا حقوقی 
سنجیده شده است؟ آیا در نظام اجتماعی و اقتصادی ما یک 
فرد بیست ساله آمادگی کافی برای ایفای نقش های هسمری 
را دارد؟ یا با کاهش سن ازدواج بحرانی به بحران های خانواده 

افزوده خواهد شد؟ 
*مرغ طرفداران طرح یک پا دارد؟ 

ساده سازی مساله و تقلیل آن به بعد اقتصادی تنها یکی 
گذشته  سال های  طی  است.  طرح  این  بر  وارد  نقدهای  از 
این  به  را  اساسی تری  نقدهای  خانواده  حوزه  کارشناسان 
که  است  آن  از  بندها حاکی  مرور سایر  کرده اند.  وارد  طرح 
به کلیت مساله  از نمایندگان مجلس در پرداختن  عده ای 
دچار این ساده سازی اند و نه تنها بحران های زمینه ای نهاد 
خانواده را در نظر نمی گیرند بلکه مسایل نهاد خانواده را فارغ 
از پیچیدگی های جهان امروز و تغییراتی که خواهی نخواهی 

خانواده ایرانی پشت سر گذاشته است، در نظر می گیرند.
نکته اساسی این است که ارزش افراد دچار دگرگونی شده، 
نهاد  کرده است،  تغییر  فرزندان  و  مرد  زن،  جایگاه  و  نقش 
خانواده به سمت ایفای کارکردهای جدیدی در حرکت است 
و تحولات متنوع دیگری در شرف وقوع است.  مشخص است 
که برخی نمایندگان مجلس دل خوشی از این تغییرات ندارند. 
آن ها با نگرش سنتی و محافظه کارانه خود این تغییرات را به 
چشم تهدید نگاه می کنند. این در حالی است که بخش قابل 
توجهی از بدنه اجتماعی چنین نگرشی ندارند. اما آنچه که 
ایجاد مشکل می کند مخالفت آن ها با این تغییرات نیست، 
بلکه نادیده گرفتن این تغییرات در سیاست گذاری است. به 
نظر می رسد طیفی از نمایندگان مجلس خانواده دهه 60 را 
مد نظر قرار داده و برای آن سیاست گذاری کرده اند. چه ما 
موافق تغییرات باشیم چه مخالف، در فرایند سیاست گذاری 

نمی توانیم واقعیت یادشده را نادیده بگیریم. 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم :

 ظرفیت مساجد قم برای طرح
 »هر مسجد، یک خانه« فعال می شوند

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با بیان اینکه سازمان تبلیغات اسلامی قم از طرح 
»هر مسجد، یک خانه« حمایت می کند گفت: ظرفیت مساجد استان برای پیگیری این 

طرح فعال خواهد شد.
 حجت الاسلام رضا عزت زمانی با اشاره به ضرورت بسیج همگانی مردم و نهادهای کشور 
و لشکری در راستای کمک به سیل زدگان استان های لرستان، گلستان و خوزستان عنوان 
کرد: طرح »هر مسجد، یک خانه« طرح خوبی برای متحد کردن تمام آحاد جامعه حول 

محور مساجد برای مشارکت در کمک رسانی به سیل زدگان است.
وی ادامه داد: همدلی و همراهی ملت ایران در یاری رسانی به هموطنان سیل زده خود، 
رکن و اساس اعتقاد اجتماعی و دینی ما مسلمانان است که موجب ایجاد جامعه دینی فاخر 

و تمدن ساز می شود و در نهایت جامعه را برای ظهور منجی آماده می کند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم اضافه کرد: سیل اگر آسیب های متعددی به بار آورد، 
برکات متعدد مادی و معنوی را هم به همراه داشته است که مهمترین آن همدلی و همراه 
مردم مؤمن در سراسر ایران عزیز با یکدیگر است. حجت الاسلام عزت زمانی اذعان کرد: 
طرح »هر مسجد، یک خانه« هم از نظر متحد کردن آحاد جامعه و هم از این جهت که برخی 
مجموعه ها را در راستای به کار بستن توان خود در سطح کلان برای کمک به سیل زدگان 
درگیر خود کرده است، ارزشمند است. وی در ادامه با اشاره به ضرورت ساماندهی هر چه 
دقیق تر کمک های مردمی عنوان کرد: خبرها حاکی از این است که مردم کمک های نقدی 
و غیرنقدی فراوانی را برای سیل زدگان ارسال می کنند و نگران هستند از اینکه این کمک ها 
به مناطق هدف و به دست نیازمندان واقعی برسد. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم 
اضافه کرد: توجه مجموعه مدیریتی طرح »هر مسجد، یک خانه« به نوع سازماندهی و 
عملیات در میدان این طرح یعنی نحوه مدیریت صحیح جذب و توزیع کمک های مردمی 
بسیار ضروری است چرا که موفقیت این طرح در گرو همین مسئله است. حجت الاسلام 
عزت زمانی بیان کرد: سازمان تبلیغات اسلامی قم با همراهی مردم، مساجد و هیأت های 
مذهبی قم در عرصه کمک رسانی به مردم سیل زده حضور دارد و این حضور را تداوم خواهد 
بخشید. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با بیان اینکه سازمان تبلیغات اسلامی قم از 
طرح »هر مسجد، یک خانه« حمایت می کند و ظرفیت مساجد این استان را برای پیگیری 
این طرح فعال می کند افزود: اگر ستاد عملیاتی برای  این طرح در استان  قم وجود دارد 
سازمان تبلیغات اسلامی قم برای همکاری با آن ستاد اعلام آمادگی می کند تا مبادا 

موازی کاری در این سطح صورت گیرد.
 

آیت الله علوی گرگانی:

فرهنگ حضور در مساجد تبیین شود
آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید گفت: حضور در مساجد آداب 
و رفتار خاصی دارد که باید توسط کانون های فرهنگی هنری مساجد بین جوانان تقویت 

شود و ارتقا یابد.
وی روز دوشنبه در دیدار رئیس و اعضای ستاد عالی کانون های فرهنگی هنری مساجد 
کشور، با اشاره به این که هرگونه بی احترامی از بین بردن حق مساجد محسوب می شود، 
افزود: کانون های مساجد باید علاوه بر آموزش قرآن و ارزش های دینی، جوانان را با آداب 
حضور در مسجد آشنا کنند. وی با بیان این که مسجد خانه خدا و مرکز عبادت است، بیان 
کرد: از کانون های مساجد انتظار می رود، برای رعایت حریم این مکان مقدس ، تذکراتی 
به جوانان بدهد تا مخاطبان ضمن یادگیری قرآن، عمل به دستورات خداوند را نیز در برنامه 
داشته باشند. آیت الله علوی گرگانی در ادامه گفت: مساجد موجب بسیاری از برکات 
در زندگی می شود، اگر بتوانیم جایگاه مسجد را به صورتی که باید باشد حفظ کنیم، به 
موفقیت های بزرگی در زندگی دست خواهیم یافت. این مرجع تقلید با اشاره به این که 
پیامبر)ص( مسجد را مرکز پایگاه برای موعظه و تبلیغ قرار داده بودند، گفت: مسجد خانه 
ای است که باید یادگیری احکام، قرآن، دستورات خداوند و ائمه معصوم)ع( در آن آموزش 
داده شود. وی با تاکید بر تقویت علم و ایمان، خاطرنشان کرد: بر اساس آیات قرآن کسانی 
می توانند مساجد را آباد کنند که ایمان کامل داشته باشند و افرادی که عهده دار مدیریت 
این اماکن هستند، باید اعتدال را سرلوحه کار خود قرار دهد. وی درادامه گفت: فعالیت 
کانون های مساجد که باعث مشارکت جوانان کشور در مسابقات قرآنی مدهامتان شده 
است، جای تقدیر دارد. 32 هزار و 694 تَن از بیش 24 هزار کانون فرهنگی هنری مساجد 

کشور در سیزدهمین مسابقات قرآنی مدهامتان شرکت کردند.
 

رئیس ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور :

32694تَن در مسابقات مدهامتان شرکت کردند
رئیس ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور گفت: 32 هزار و 694 
تَن از 24 هزار کانون فرهنگی هنری مساجد سراسر ایران در مسابقات مدهامتان شرکت 

کردند.
حجت الاسلام والمسلمین حبیب رضا ارزانی روز دوشنبه در حاشیه دیدار با آیت الله 
سید محمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید در گفت و گو با خبرنگاران، افزود: امسال 
سیزدهمین دوره مسابقات قرآنی مدهامتان در 31 استان کشور برگزار شد و 313 تَن به 
مرحله نهایی مسابقات راه یافتند. به گفته وی، این جشنواره در رشته هایی از جمله قرائت، 
ترتیل، روخوانی، حفظ، اذان و مباحث هنری قرآنی برگزار شده است و تعداد شرکت 
کنندگان نسبت به سال های گذشته افزایش 2 برابری داشته است. وی خاطرنشان کرد: 
در مرحله استانی 13 هزار و 773 تَن خواهر و 18 هزار و 921 تَن برادر شرکت کردند. 
ارزانی با اشاره به این که دبیرخانه دایمی جشنواره مدهامتان در مشهد مستقر شده است، 
افزود: مشارکت جوانان در مباحث قرآنی و ارزش های دینی یکی از رویکردهای اصلی این 
جشنواره است و امسال به دلیل افزایش مباحث کودک و نوجوان، شاهد رشد کمی تعداد 
شرکت کنندگان در جشنواره بودیم. وی ادامه داد: مسابقات کشوری از 10 اردیبهشت ماه 
جاری در مجتمع آفتاب ولایت مشهد مقدس آغاز می شود و نفرات برتر همراه با برگزاری 
آیین اختتامیه در روز 12 اردیبهشت ماه، معرفی خواهند شد. وی با اشاره به سابقه 27 ساله 
کانون های فرهنگی هنری مساجد گفت: پایه برنامه های ستاد این کانون، مباحث قرآنی، 
نهج البلاغه و صحیفه سجادیه است. وی اضافه کرد: کانون های فرهنگی هنری مساجد 
کشور با آموزش های قرآنی در قالب هنر سعی نموده است هنر را در خدمت قرآن و ارزش 

های متعالی درآورد و جوانان مخاطب را در این راستا تربیت نماید.
 

یک مقام مسئول در اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبر داد

دستور توقف  121 پروژه به دلیل تخلف از 
مقررات ملی ساختمان 

رئیس اداره توسعه مهندسی و نظارت بر مقررات ملی ساختمان اداره کل راه و شهرسازی 
استان قم گفت: هرگونه ساخت و ساز بدون رعایت مقررات ملی ساختمان و ضوابط 
شهرسازی تخلف محسوب می شود و بر همین اساس در سال 1397دستور توقف 121 

پروژه صادر شد.
اسماعیل اسدی در خصوص اقدامات و عملکرد واحد نظارت عالیه)ماده 35( در سال 
1397 و چشم انداز و برنامه های آن در سال 1398 اظهار داشت: در سال 1397 واحد 
نظارت عالیه از ساختمان های سطح شهر و استان قم بازدید مستمر به عمل آورده اند و بنا 
به گزارش های ارسالی 121 پروژه به دلیل تخلف در ساخت و ساز و مقررات ملی متوقف 
شد. وی افزود: از مجموع 1525 پروانه صادر شده در سال 1397 تعداد 550 بازدید، 
توسط ناظرین عالیه این اداره کل انجام شده است. اسدی توضیح داد: براساس برنامه 
ریزی انجام شده ناظرین عالیه می بایست 25 درصد پروژه ها را بازدید نمایند که این رقم در 
حدود 381 بازدید می باشد اما در سال 1397 خوشبختانه 550 بازدید معادل 36 درصد 
پروژه ها انجام شده است. رئیس اداره توسعه مهندسی و نظارت بر مقررات ملی ساختمان 
اداره کل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به این که این بازدید ها در سطح کل استان 
انجام شده است، تصریح نمود: در سال 1398 بازدید از 650 پروژه در سطح استان پیش 

بینی می شود.
 

دیدار مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه و مدیر کل فرهنگ و ارشاد اصفهان تأکیدشد

اطلاع رسانی صحیح و به موقع و لزوم تعامل 
هرچه بیشتر صنعت و حوزۀ فرهنگ

در دیدار مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه با مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
اصفهان بر اهمیت اطلاع رسانی صحیح و به موقع و لزوم تعامل هرچه بیشتر صنعـــت و 

حوزۀ فرهنــــگ تأکید شد.
 در این دیدار ایرج ترابی، مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه ضمن برشمردن بخشی از 
اقدامات شرکت در حوزه فرهنگ و هنر رویکرد عمومی فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت های 
اجتماعی را تشریح کرد. وی با اشاره به اقدامات زیست محیطی این شرکت عنوان کرد: 
امروز فولاد مبارکه با مصرف 2.7 لیتر آب برای تولید هر کیلو فولاد در بین فولادسازان جهان 
به یک نمونۀ سرآمد و الگو بدل شده است. مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه افزود: در راستای 
عمل به مسئولیت های اجتماعی شرکت اقدامات ارزنده ای در زمینه بازچرخانی آب و تأمین 
بخشی از آب مورد نیاز خطوط تولید از طریق تصفیه پساب شهرهای مجاور صورت پذیرفته 
است که علاوه بر کمک به بهداشت ساکنان منطقه زمینه لازم برای عبور صنعت از بحران 
کمبود آب را فراهم نموده است. در ادامه حجت الاسلام والمسلمین محمدعلی انصاری، 
اطلاع رسانی در خصوص عملکرد صنعت را حائز اهمیت دانست و افزود: متاسفانه امروز 
در جامعه این طور مطرح شده است که فولاد را به عنوان یکی از صنایع آب بر می شناسند؛ 
اما اطلاع رسانی صحیح در این خصوص می تواند چنین شبهاتی را برطرف نماید. مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان با اشاره به شرایط فرهنگی هنری شهرستان مبارکه 
گفت: ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی متولی و سیاست  گذار فعالیت های فرهنگی هنری 
در شهرستان هستند؛ اما در حوزه اجرا آماده همکاری با سایر نهادها و دستگاه ها هستیم.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری سارق 4 میلیارد و 300 میلیونی طلا
فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری 
سارق یک کیلوگرم طلا به ارزش بیش از 4 
میلیارد و 300 میلیون ریال در استان خبر 

داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: 
پلیس  در  مالباخته  یک  شکایت  طرح  با 
قم  استان  انتظامی  فرماندهی  آگاهی 
مبنی بر سرقت یک کیلوگرم طلا از منزل 
این  مأموران  کار  دستور  در  موضوع  وی، 
پلیس قرار گرفت. وی گفت: با توجه به این 
که از وجود این حجم از طلا در منزل تنها 
فرزندان و نوه های فرد شاکی با خبر بودند، 
تحقیقات پلیس در این زمینه آغاز و یکی از 
نوه ها به عنوان متهم شناسایی و رفتار وی 

تحت نظر مأموران پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم گفت: با 
دستگیری و انتقال متهم به پلیس آگاهی تحقیقات آغاز و نامبرده با مشاهده شواهد و قرائن 
موجود به سرقت یک کیلوگرم طلا به ارزش بیش از 4 میلیارد و 300 میلیون ریال اعتراف 
کرد. سردار آقاخانی افزود: در این رابطه 3 فرد فاقد سابقه و فعال در امر خرید و فروش طلا 
به عنوان خریدار طلاجات مسروقه شناسایی و دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان 
قم تصریح کرد: سرانجام متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 
تحویل مرجع قضائی استان شدند. سردار آقاخانی در پایان ضمن توصیه به طلا فروشان 
مبني بر عدم خرید طلا بدون فاکتور، از شهروندان خواست تا از نگهداري طلا و جواهرات 

به مقدار زیاد در منزل خودداري کنند.
*کشف 33 کیلوگرم تریاک از کامیون حامل بار پیاز

فرمانده انتظامی استان قم در ادامه  با اشاره به کشف 33 کیلوگرم تریاک در قم، از 
دستگیري یک متهم در این رابطه خبر داد.  وی افزود : در پي تمرکز اقدامات پلیس مبارزه 
با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم بر روي عناصر اصلي تهیه و توزیع مواد مخدر 
مشخص شد فردي قصد دارد مقدار قابل توجهي تریاک را با یک دستگاه خودرو کامیون 
از کرمان به قم منتقل کند،بنابراین پی گیری موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار 
گرفت. فرمانده انتظامی استان قم افزود: در ادامه ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان 
تیم عملیاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان به یکی از محورهای مواصلاتی اعزام و تلاش 

برای شناسایی خودرو مذکور آغاز که سرانجام شناسایي، توقیف و متهم نیز دستگیر شد.
و  کیلو  پیاز، 33  بار  کامیون حامل  از  بازرسي  آقاخانی خاطرنشان کرد: طی  سردار 
450گرم مواد افیونی از نوع تریاک در قالب 19 بسته کشف و متهم به همراه پرونده متشکله 
برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. فرمانده انتظامی استان قم با 
بیان این که یکی از اولویت های اصلی پلیس قم بحث مبارزه با قاچاق مواد مخدر است، 
بیان داشت: شهروندان می توانند گزارشات خود را از طریق شماره تلفن 110 در اختیار 

پلیس استان قرار دهند.
*کشف 9 کیلو و 400 گرم مواد افیونی شیشه 

فرمانده انتظامی استان قم  در بخش دیگری از سخنان خود از کشف 9 کیلو و 400 
گرم مواد افیونی شیشه و دستگیری 2 نفر متهم در استان خبر داد.  وی  اظهارداشت: 
با اقدامات اطلاعاتي پلیس مبارزه با مواد مخدر ناجا و استان سیستان و بلوچستان بر 
روي عناصر اصلي تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد یک قاچاقچی قصد دارد با یک 
دستگاه خودرو سمند مقدار قابل توجهي مواد افیونی شیشه را از زاهدان با عبور از حوزه 
استحفاظي استان قم به تهران منتقل کند که با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
قم موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم گفت: 
در ادامه ضمن هماهنگي هاي قضائي 3 اکیپ اطلاعاتي عملیاتي از عوامل این پلیس 
در محورهاي ورودي به استان قم مستقر شدند. وی خاطرنشان کرد: با تداوم اقدامات 
پلیس، خودرو سمند در عوارضي "قم-کاشان" توسط ماموران شناسایي، متوقف و راننده 
و سرنشین دستگیر شدند. سردار آقاخانی تصریح کرد: در بازرسی از سمند 9 کیلو و 400 
گرم مواد افیونی شیشه در قالب 6 بسته پلاستیکي کشف شد. فرمانده انتظامی استان 
قم افزود: سرانجام متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شدند.

مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری کریمه:

24 میلیارد تومان تسهیلات برای شرکت های 
دانش بنیان قم پرداخت می شود

مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری کریمه گفت: 68 شرکت دانش بنیان در قم فعال 
بوده که امسال 24 میلیارد تومان در تصویب اولیه برای آن ها در نظر گرفته شده است، 
درصورتی که طرح های توجیهی این شرکت ها قابل توجه تر باشد امکان افزایش اعتبارات 

نیز ممکن است.
علی رضا باباخان ظهر دیروز در نشست خبری که در سالن جلسات ساختمان خاتم 
برگزار شد، اظهار داشت: بعد از تغییرات گسترده در سطح کلان، برنامه های متنوعی در 
زمینه فعالیت ها و بازار شرکت های دانش بنیان پیش بینی شده است. وی افزود: تاکنون 
1200 شرکت از خدمات متنوع صندوق پژوهش و فناوری کریمه قم در مباحثی چون 
تسهیلات، ضمانت، مشاوره و غیره استفاده کرده اند، ارائه تسهیلات ارزان قیمت ویژه 
شرکت های دانش بنیان رویکرد جدیدی بوده که توسط این صندوق دنبال می شود، طبق 
این سیاست عملًا تصدی گری این صندوق از شرکت ها از بین رفته و کارگزاری عملًا به 
شرکت های دانش بنیان واگذار می شود. مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری کریمه گفت: 
نیاز شرکت های دانش بینان به تسهیلات بعد از ارائه نیازهای خود توسط صندوق پژوه و 
فناوری پرداخت می شود. باباخان عنوان کرد: متأسفانه در رویکرد قبلی صندوق نوآوری و 
شکوفایی فرایند ارزیابی و اخذ تسهیلات بسیار طولانی بوده اما در رویکرد جدید صفرتا صد 
ارائه تسهیلات به شرکت های دانش بینان توسط صندوق پرورش و فناوری انجام می شود 
که به کوتاهی مسیر دریافت تسهیلات منجر می شود. وی اضافه کرد: شرکت های دانش 
نبیان در ارائه و ارزیابی طرح ها باید بر مبنای ضوابط در نظر گرفته شده حرکت کرده و 
برای دریافت تسهیلات، طرح توجیهی مناسبی را برای متقاعد کردن صندوق ارائه دهند. 
مشکل ضمانت یکی از مشکلات سابق شرکت های دانش بنیان در سال های قبل بود. 
مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری کریمه ابراز کرد: به هراندازه که طرح شرکت های 
دانش بنیان بهتر و قوی تر باشد ضمانت صندوق پژوهش و فناوری در امر تسهیلات نیز 
بیشتر شده و تسهیلات مناسب تری برای آن ها شامل می شود. باباخان گفت: در قم 68 
شرکت دانش بنیان فعال بوده که امسال 24 میلیارد تومان در تصویب اولیه برای آن ها در 
نظر گرفته شده است، درصورتی که طرح های توجیهی این شرکت ها قابل توجه تر باشد 
امکان افزایش اعتبارات نیز ممکن است. وی تأکید کرد: در حوزه لیزینگ شرکت های 
موفقی در قم موفق به دریافت تسهیلات و تولیدشده اند، لیزینگ یکی از بهترین شیوه های 
دریافت تسهیلات است. ارزش گذاری دانش فنی و فناوری، تعیین سطح بلوغ فناوری، 
تهیه سطح کسب وکار و تهیه مدل کسب وکار ازجمله مهم ترین ارزیابی های تخصصی است.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم :

برخورد با سارقان اموال عمومی و بیت المال 
تشدید می شود 

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم گفت: به دلیل اهمیت حفاظت و نگهداری از 
تجهیزات و تاسیسات آب، برق، گاز و نفت به قضات دادسرا ابلاغ شد در برخورد با سارقین 

اموال عمومی و بیت المال مماشات نداشته باشند.
به گزارش ایمان به نقل از روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم، مهدی کاهه از 
برخورد قاطع با سارقین اموال عمومی و بیت المال خبر داد و افزود: برخی تأسیسات انرژی 
محور )آب، برق، نفت و گاز( مانند دکل های انتقال برق فشار قوی، ایستگاه های کنترل 
خطوط لوله نفت و گاز، راه آهن و ... در تأمین پایداری جریان انرژی و حمل و نقل نقشی 
اساسی داشته و هرگونه خلل در عملکرد آن ها علاوه بر ایجاد خسارات سنگین به بیت 
المال، موجب اخلال جدی در ارائه خدمات به مردم استان و حتی کشور و قطعی طولانی 
مدت برق، گاز و ... در پی خواهد داشت. وی ادامه داد: دادستانی قم در راستای احیای 
حقوق عامه به تمام قضات دادسرا ابلاغ کرد تا به دلیل اثر بازدارندگی با افراد متجاوز به این 
اموال دولتی، برخورد قانونی قاطع داشته باشند. دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 
قم به مدیران دستگاه ها و نهاد های دولتی هشدار داد که در پیشگیری از سرقت و وارد آمدن 

خسارت، تدبیر و تمهیدات ایمن سازی و حفاظت از آن را هرچه بیشتر در نظر بگیرند.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد

کشف 102 هزار نخ سیگار قاچاق در قم
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف 102 هزار نخ سیگار خارجی 

قاچاق در قم خبر داد. 
سرهنگ احمد کرمی اظهارداشت: در پی اخبار واصله مبنی بر نگهداری مقدار قابل 
توجهی سیگار خارجی قاچاق در یکی از مغازه های سطح شهر، بلافاصله موضوع در 

دستور کار مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: در ادامه مأموران 
ضمن شناسایی محل مذکور و هماهنگی با مقام قضائی استان به محل مورد نظر اعزام 
و 400  هزار  مغازه، 102  از  بازرسی  طی  سپس  کرد:  تصریح  کرمی  سرهنگ  شدند. 
نخ سیگار خارجی قاچاق به ارزش 150 میلیون ریال کشف شد.رئیس پلیس آگاهی 
فرماندهی انتظامی استان افزود: سرانجام پرونده تشکیل و متهم برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان شد.

خانواده 98 و دری که روی پاشنه دهه 60 می چرخد

سطحی نگری بلای جان قانون گذاری 
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اقتصادی

یک کارشناس بازار سرمایه :
رشدهیجانیبازارسرمایهچهکسانیرامتضررمیکند؟

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: در زمان رشد هیجانی بازار سرمایه، افراد از روی 
ناآگاهی اقدام به سرمایه گذاری در سهم هایی می کنند که در نهایت متضرر می شوند و 

زمینه ایجاد صف های طولانی فروش در بازار را فراهم می کنند.
»مهدی کباری« افزود: به شدت مخالف وجود رشد هیجانی در بازار سرمایه هستیم 
زیرا این موضوع در نهایت ضربه مهلکی را به بازار وارد می کند. این کارشناس بازار سرمایه 
با تاکید بر اینکه رشد بازار سرمایه باید به صورت منطقی و پلکانی باشد، گفت: در زمان 
رشد هیجانی بازار سرمایه، افراد از روی ناآگاهی اقدام به سرمایه گذاری در سهم هایی 
می کنند که در نهایت متضرر می شوند و زمینه ایجاد صف های طولانی فروش در بازار 
را فراهم می کنند. وی گفت: تاکنون چندین بار شاهد این اتفاق در بازار سرمایه بوده ایم 
و همین موضوع باعث شد تا سرمایه گذاران به دلیل عدم اعتماد دیگر سرمایه های خود 
را وارد بازار سرمایه نکنند. و به ضعف مدیریت نقدینگی های موجود در ایران اشاره و بیان 
کرد: نقدینگی های سرکش در اقتصاد ایران یک نوع بیماری هستند که به هر سمتی 
می روند آن قسمت را دچار نوسان می کنند؛ در حالی که بهتر است این نقدینگی ها با 
کنترل و برنامه ریزی های لازم وارد بازار شوند. به گفته کباری، بازار سرمایه یکی از مکان 
های در نظر گرفته شده برای کنترل نقدینگی های سرکش است تا بتوان از این طریق 
سرمایه های خرد را جذب این بازار کرد. این کارشناس بازار سرمایه همچنین به بررسی 
وضعیت معاملات بورس در فروردین ماه سال جاری پرداخت و گفت: روند رشد بازار 
امسال برخلاف سال های گذشته زودتر از موعد مقرر شروع شد. وی با بیان اینکه رشد 
شاخص همیشه قبل از برگزاری مجامع اتفاق می افتاد اما امسال حرکت بازارهای موازی 
زمینه رشد شاخص در بورس را فراهم کرد، گفت: بازار سرمایه متناسب با نرخ تورم رشد 

نکرده است و همچنان جا برای رشد دارد.
* سرمایه گذاری با چشم باز در بازار سرمایه

کباری با بیان اینکه در تاریخ ١٤ و ١٥ اردیبهشت با برخی از مسایل سیاسی همراه می 
شویم که به طور حتم بر روند بازار سرمایه تاثیرگذار خواهد بود، افزود: با توجه به چنین 
مساله ای سرمایه گذار باید با چشم باز به سمت سرمایه گذاری در بازار سرمایه برود و اگر 
به دنبال سرمایه گذاری برای مدت کوتاه در بورس باشند در باتلاقی گیر خواهند کرد 
که جبران آن غیرممکن می شود. وی با بیان اینکه دولتمردان باید برای مسایل مالی 
بازار سرمایه که مرتبط با سودآوری شرکت ها است یک سیاست کلی را در ابتدای سال 
در نظر بگیرند و دیگر تا پایان سال تغییری در آن ایجاد نکنند، گفت: تغییر سیاست ها 
باعث می شود تا سرمایه گذاران در هاله ای از ابهام قرار گیرند که در صورت برطرف شدن 
این ابهامات می توان شاهد بهبود وضعیت و نیز رشد متعادل بازار باشیم. به گفته این 
کارشناس بازار سرمایه، هر چه بتوانیم نقدینگی سرکش را به سمت بازار سرمایه هدفمند 
با بازدهی بلند مدت پیش ببریم دولت می تواند بازارهای موازی را با هزینه های کمتر 
کنترل کند. وی به صنایع برتر در فروردین ماه اشاره و بیان کرد: در ماهی که گذشت 
سیمان رشد بسیار عجیب و غریبی را تجربه کرد که در کنار آن معدنی ها و پالایشگاهی 
ها جزو صنایع برتر بودند. کباری با بیان اینکه صنعت خودرو در سال ٩٧ تولید بسیار 
کمی را داشت و یکی از پر چالش ترین سال در ٢٠ سال گذشته بوده است، افزود: 
امسال به دلیل برنامه ریزی وزیر صنعت برای تولید خودرو، به نظر می رسد صنعت قطعه 

سازی و خودروسازی در بورس رشد خوبی را تجربه کنند.

کمبودی در بازار خرما نیست

دلایلگرانیخرما
قیمت خرما در برخی از انواع خود رشد قابل توجهی کرده که نایب رئیس انجمن 
خرمای ایران معتقد است این رشد قیمت به دلیل رشد هزینه خالص تولید خرما نیست 
و هزینه های جانبی تولید، توزیع، بسته بندی و گران فروشی برخی فروشگاه ها در این 

زمینه دخیل است.
از سال گذشته قیمت انواع مواد غذایی به واسطه نوسان نرخ ارز و افزایش هزینه های 
تولید و بسته بندی روند صعودی به خود گرفت که در کنار آن رشد جذابیت صادرات 
برخی از اقلام خوراکی نیز گرانی بیشتری را به همراه داشت که از این موارد می توان 
به محصولات کشاورزی اشاره کرد. در روزهای اخیر که حدود ۱۵ روز تا آغاز ماه مبارک 
رمضان باقی مانده است برخی از افزایش قیمت خرما خبر می دهند، البته بررسی ها 
نشان از آن دارد که این افزایش قیمت خرما که برخی خبر از آن می دهند همه گیر و همه 
جایی نبوده و عمده افزایش قیمت ها عموماً از سوی برخی کارخانجات و شرکت های 
پخش و همچنین برخی از فروشگاه های مناطق شمالی تهران رخ داده است. بررسی ها 
حکایت از آن دارد که قیمت محصولات بسته بندی درجه یک که از سوی شرکت های 
معتبر تولید و عرضه می شود طی یک سال اخیر رشد دو برابری به خود گرفته که این 
افزایش قیمت نسبت به رشد قیمت محصول در مرحله تولید، بسیار قابل توجه است. در 
همین زمینه بررسی قیمت خرما در واحدهای صنفی عرضه کننده خرما به صورت باز و 
البته بسته بندی نشان از آن دارد که قیمت خرما نسبت به میانه سال گذشته رشد یافته 
است که به طور مثال در سال گذشته قیمت هر کیلو خرمای پیارم که قیمتی در حدود 
۵۵ هزار تومان داشت، در حال حاضر به ۷۰ هزار تومان افزایش یافته است. در این زمینه 
علی محمد صمیمی- نایب رئیس انجمن خرمای ایران - با بیان اینکه علت رشد قیمت 
خرما در یک سال اخیر در کنار رشد قیمت مواد اولیه و هزینه های جانبی، گران فروشی 
برخی واحدهای صنفی است، گفت: خرما دارای انواع مختلف با قیمت های متفاوتی 
است که روند تغییرات قیمتی آنها کاملًا متفاوت است. وی ادامه داد: در حال حاضر 
قیمت خرما از کیلویی ۱۰ هزار تومان آغاز می شود و به طور کلی کشور در زمینه تولید، 
مصرف و صادرات مازاد مصرف هیچگونه مشکلی ندارد و حجم تولید به میزانی است که 
بعد از ماه مبارک رمضان حجم قابل توجهی از تولیدات به عنوان مازاد مصرف باید صادر 
شود. نایب رئیس انجمن خرمای ایران با بیان اینکه قیمت خرما در سطح جهانی هیچ 
تغییری نداشته است، یادآور شد: هزینه های جانبی تولید و عرضه در یک سال گذشته 
روند صعودی به خود گرفته و این در حالی بوده که قیمت خالص خرما رشد اندکی داشته 
است. صمیمی معتقد است: شرایط بازار صادراتی و میزان تولید خرما با دیگر محصولات 
کشاورزی همچون پیاز، گوجه فرنگی و سیب زمینی که با افزایش میزان صادرات، نیاز بازار 
داخلی پاسخ داده نمی شود، متفاوت است و اگر درهای صادرات به روی خرما بسته شود 
دیگر کشورها همچون عربستان در بازارهای هدف جای ایران را به سرعت خواهند گرفت.

مصرف کنندگان غذاهای "بیرون" بخوانند

کلاهمالیاتبرارزشافزودهسرتاننرود!
طبق قانون برخی از صنوف عرضه کننده مواد غذایی از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده 
معاف هستند که از آنها می توان به واحدهای صنفی عرضه کننده جگر، دل، قلوه، کله 
پاچه، کبابی، آش، حلیم، اغذیه فروشان خرد، واحدهای بیرون بر و تهیه غذا اشاره کرد. 
بنابراین در صورت تهیه غذا از این واحدها دقت کنید که مبلغی به عنوان ۹ درصد مالیات 
بر ارزش افزوده از شما دریافت نکنند. از انتهای دهه ۸۰ اقتصاد ایران با مالیات بر ارزش 
افزوده آشنا شد که با گذشت زمان میزان این مالیات رفته رفته افزایش یافت و در حال 
حاضر به ۹ درصد رسیده است. مالیات بر ارزش افزوده بر قیمت نهایی کالا و خدمات 
افزوده شده و از مصرف کننده نهایی اخذ می شود. البته طبق قانون برخی صنوف از 
پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف هستند که این موضوع به معنی آن است که این 
صنوف نباید مالیات ۹ درصدی را از مشتریان خود دریافت کنند با این حال به کررات 
دیده می شود که برخی واحدهای صنفی عرضه کننده مواد غذایی علی رغم معاف بودن 
از این مالیات، آن را از مصرف کنندگان دریافت می کنند. در این شرایط جای سوال 
دارد که طبق قانون کدام واحدهای صنفی عرضه کننده محصولات غذایی مشمول و 
کدام معاف از دریافت و پرداخت مالیات بر ارزش افزوده هستند. در این رابطه اسدالله 
احمدی - رئیس اتحادیه اغذیه فروشان گفت: واحدهای صنفی زیرمجموعه اتحادیه 
اغذیه فروشان به دو دسته واحدهای صنفی خرد و واحدهای صنفی زنجیره ای که به 
ثبت شرکت ها رسیده اند تقسیم می شوند. با توجه به این تقسیم بندی، واحدهای صنفی 
خرد سطح شهر از دریافت و پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف هستند و واحدهای 
زنجیره ای که در سامانه ثبت شرکت ها نام آنها قید شده است باید به سازمان امور مالیاتی 
۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده پرداخت کنند. وی خاطرنشان کرد: البته در شرایط 
فعلی با توجه به کاهش حجم تقاضا از سوی مشتریان و ایجاد فضای رقابتی، بسیاری از 
واحدهای زنجیره ای مالیات بر ارزش افزوده را از مشتریان دریافت نمی کنند. همچنین 
خسرو ابراهیمی نیا - رئیس اتحادیه صنف دارندگان تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس - 
اظهار کرد: تمام واحدهای صنفی زیرمجموعه این اتحادیه باید مالیات بر ارزش افزوده را 

از مشتری دریافت و به سازمان امور مالیاتی پرداخت کنند.

رییس کل بیمه مرکزی:

واحدهایمسکونیباماهانه5هزارتومان
بیمهمیشوند

رییس کل بیمه مرکزی ایران گفت: در صورت ایجاد صندوق بیمه خسارت حوادث 
طبیعی، واحدهای مسکونی کشور با پرداخت ماهانه پنج هزار تومان به نرخ پایه 3۰ 

میلیون تومان در برابر حوادث طبیعی بیمه می شوند.
»غلامرضا سلیمانی: روز دوشنبه در مراسم افتتاحیه نمایشگاه بورس، بانک و بیمه 
افزود: طرح تاسیس ایجاد صندوق بیمه حوادث طبیعی در حال بررسی و تصویب در 
هیات دولت است. رییس کل بیمه مرکزی اضافه کرد: با اجرای این طرح، گام مهمی 
برای مقابله با پیامدهای حوادث طبیعی مانند سیل و زلزله برداشته می شود. وی ادامه 
داد: با راه اندازی این صندوق حدود 3۰ میلیون واحد مسکونی در کشور به نرخ پایه 3۰ 
میلیون تومان بیمه می شوند. سلیمانی گفت: حق بیمه سالانه این صندوق ۱2۰ هزار 
تومان است که نیمی از آن را دولت تامین خواهد کرد و بقیه را مردم و مالکان واحدهای 
مسکونی پرداخت می کنند. رییس کل بیمه مرکزی تصریح کرد: تلاش می شود 

خسارت های سیلاب های اخیر به سرعت پرداخت شود.

افزایش قیمت حامل های انرژی مخصوصا بنزین موضوعی است که این روزها نگاه 
بسیاری به آن دوخته شده است. فراتر از هزینه پر کردن باک خودروها، این آثار تورمی 

گران شدن بنزین است که باعث نگرانی می شود.
طبق قانون بودجه امسال، بنزین و حامل های انرژی افزایش قیمتی نخواهد نداشت 
اما قانون برنامه ششم توسعه این اجازه را به دولت داده که بدون رای نمایندگان مجلس 

حق افزایش قیمت سوخت را داشته باشد. 
در حالی که وارد پنجمین سال شده ایم که هر لیتر بنزین هزار تومان به فروش می 
رسد، اقتصاد ایران با تورم قابل توجهی مواجه و با اعمال تحریم ها درآمدهای دولت 
هم رو به کاهش بوده است. حالا با تمام این شرایط زمزمه های دو نرخی شدن بنزین یا 
همان افزایش قیمت آن شنیده می شود؛ موضوعی که با احیای کارت سوخت محتمل 

تر به نظر می رسد. 
البته در سال گذشته هم بحث هایی درباره افزایش قیمت بنزین به میان آمد اما »بیژن 

نامدار زنگنه« وزیر نفت این موضوع را رد کرد و آن را شایعه دانست. اسفندماه سال 
گذشته هم نمایندگان مجلس مخالفت خود را با چند نرخی شدن بنزین اعلام کردند. 
هر چند که هنوز هیچ مسوولی به صورت رسمی دو نرخی شدن بنزین یا بازگشت 
سهمیه بندی را تایید نکرده است اما جسته  گریخته از احتمال دو نرخی شدن بنزین 
صحبت هایی می شود که واکنش مخالفان و موافقان را به دنبال داشته است. عده 
ای بر این باورند که دو نرخی شدن بنزین در این شرایط اقتصادی کشور باعث ادامه 
رشد تورم خواهد شد و در آن طرف هم این ایده مطرح است که افزایش قیمت بنزین 
برای گروه های پر مصرف منجر به اصلاح مصرف و کاهش قاچاق سوخت خواهد شد. 
در دو نرخی شدن بنزین موضوع هزینه و فایده مطرح است که اصلاح مصرف 
سوخت تا چه حد می تواند به اقتصاد کشور کمک کند و اینکه اساسا افزایش قیمت 
ها منجر به اصلاح مصرف می شود؟ از سوی دیگر چگونه ممکن است سیاستگذاران 

اقتصادی از افزایش نرخ تورم جلوگیری کنند؟ 
* آثار دو نرخی شدن بنزین چیست؟

»رضا پدیدار« کارشناس نفت و عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی درباره آثار دو 
نرخی شدن بنزین در اقتصاد کشور، اظهار داشت: با توجه به بحران اقتصادی در 
کشور و از آنجایی که در حال حاضر با رکود اقتصادی مواجهیم و با کاهش ضریب رشد 
اقتصادی، نرخ تورم افزایش یافته است، به طور قطع افزایش قیمت بنزین می تواند این 

شرایط اقتصادی را ملتهب تر کند. 
وی ادامه داد: باید دید سهم انرژی در سبد خانوار و سبد اقتصادی مردم چقدر است. 
نرخ انرژی بیشترین تاثیر را در اقتصاد خانوار اقشار متوسط و متوسط رو به پایین دارد، 
چرا که با افزایش نرخ بنزین، قیمت تمام شده بسیاری از کالاها و خدمات افزایش می 

یابد و تاثیر مستقیم بر هزینه حمل و نقل دارد. 
پدیدار با بیان اینکه اقشار ضعیف و متوسط سه چهارم جمعیت کشور را تشکیل می 
دهند، گفت: به طور قطع افزایش نرخ بنزین اثری نامطلوب بر اقتصاد خانوار ضعیف 
می گذارد مگر اینکه نرخ بنزین به صورت هوشمندانه ای افزایش یابد و شوک تورمی 

به اقتصاد کشور وارد نکند. 
این کارشناس انرژی افزود: دولت می تواند سهمیه ای را برای مصرف کنندگان در 
نظر بگیرد و نرخ بنزین سهمیه ای را کمتر از ۱۵۰۰ تومان اعلام کند و افرادی هم که 
مازاد این سهمیه را مصرف می کنند شامل افزایش نرخ بنزین با درصد و رقم بالاتری 

شوند. 
عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی درباره احتمال ایجاد رانت با دو نرخی شدن 
بنزین اظهار داشت: اقتصاد یک فرایند دو لبه است که هر دو لبه آن هم تیز است و 
نمی توان موضوعات را یکطرفه دید. همه مسایل با میانگین نسبی ارزیابی می شوند. 

پدیدار ادامه داد: طبق آمارهای رسمی 2۵ میلیون خودرو در کشور وجود دارد که از 
این تعداد 4.۵ میلیون از خودروهای های CNG دار هستند و 2۰ میلیون و ۵۰۰ هزار 
خودروی بنزین سوز در کشورمان ثبت پلاک شده است. حال اینکه بررسی ها نشان 

داده است که 6۰ درصد یعنی ۱2 میلیون از این تعداد خودرو در ایام پیک در روز فعالند 
که تقریبا حدود 2 میلیون آن می تواند متعلق به اقشار غنی و دهک های بالای کشور 
باشد. یعنی ۱۰ میلیون خودرو متعلق به اقشار ضعیف است که هر گونه تصمیم گیری 

درباره نرخ بنزین می تواند بر زندگی آنها تاثیر مستقیم بگذارد. 
به گفته پدیدار، در این میان عده ای بر این باورند که نرخ بنزین باید افزایش یابد تا 
دهک های بالا از سوخت ارزان سوء استفاده نکنند اما باید به این افراد گفته شود که 
اغلب مصرف کنندگان از اقشار کم درآمدند که بیشترین تاثیر گرانی بنزین در اقتصاد 
خانوار آن ها دیده می شود. وی تصریح کرد: دولت باید با مردم صادق باشد و علت 

اصلی افزایش قیمت بنزین را با مردم در میان بگذارد.
این کارشناس با اشاره به فاصله قیمت بنزبن در ایران با قیمت فوب خلیج فارس 
گفت: این مقایسه اشتباه فاحش است چرا که اقتصاد ملی کشورمان با هیچ یک از 
کشورهای همسایه همخوانی ندارد و اقتصاد ایران کاملا بسته است و نمی توان شرایط 
اقتصادی کشورمان را با اقتصاد سایر کشورها مقایسه کرد. اختلاف قیمتی بنزین 
درایران با فوب خلیج فارس طبیعی است چرا که شاخص های اقتصادی برابری نداریم. 
وی ادامه داد: معتقدم دولت می توانست طی چند سال گذشته سالانه درصد 
ناچیزی را به قیمت بنزین اضافه کند تا میزان افزایش قیمت به طور ناگهانی افزایش 
پیدا نکند و به هر حال امروز هم اگر قیمت بنزین بدون در نظر گرفتن اصول اقتصادی 
بالا برود، می تواند آثار منفی در اقتصاد خانوار کم درآمد و حتی متوسط از خود باقی 

بگذارد. 
*هراس از رها شدن فنر نرخ سوخت 

ایران پس از ونزوئلا رتبه دوم در ارزان  ترین بنزین دنیا را به خود اختصاص داده است. 
البته بسیاری از کارشناسان اقتصادی بر این باورند که با توجه به قدرت خرید و دستمزد 
در کشورمان این نرخ برای بنزین طبیعی است اما عده ای دیگر می گویند که ارزان 
بودن نرخ بنزین به معنای پرداخت یارانه قابل توجه در این بخش است و تجربه نشان 

داده هر حوزه ای که یارانه در آن جریان داشته باشد، فسادخیز است. 
با توجه به میزان تورم، افزایش نرخ بنزین متناسب با آن قابل پیش بینی است اما 
همواره در سیستم معیوب اقتصاد ایران پس از چند سال سرکوب قیمت ها شاهد رشد 
جهشی نرخ ها و فراتر از قدرت خرید مردم بوده ایم که بعید نیست این بار هم شاهد 
تکرار این دور باطل در اصلاح قیمت بنزین باشیم.  مهم ترین وموثرترین راهکار برای 
جلوگیری از جهش نرخ بنزین، افزایش جزیی قیمت آن به صورت سالانه و متناسب 
با شرایط اقتصادی کشور است. به معنای دیگر سرکوب قیمت ها تنها باعث فشرده تر 

شدن فنر افزایش نرخ می شود که رها سازی آن با جهش همراه خواهد بود. 
افزایش قیمت با شیب ملایم متناسب با قدرت خرید مردم، به واقعی شدن قیمت 
ها و کاهش وابستگی به یارانه کمک خواهد کرد و از همه مهم تر اینکه مانع از ادامه 
اختصاص یارانه به این بخش می شود و می تواند مسیر ویژه ای را که برای برخی از افراد 

از این طریق ایجاده شده، مسدود کند. 

آثار تورمی گران شدن بنزین  نگران کننده است

بنزین امسال می پرد؟

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: بانک بستر اصلی توسعه مالی کشوری مختلف محسوب می شوند، در بازار پول بیشتر 
تامین مالی کوتاه مدت مدنظر است که در ایران این نقش از سوی بانک ها به خوبی ایفا شده است.

»شاپور محمدی« روز دوشنبه در حاشیه افتتاح دوازدهمین نمایشگاه بین المللی بورس، بانک و بیمه تهران، نقش بانک ها را در بازار 
مالی کشور مهم اعلام کرد و افزود: در کشور نقش بازار سرمایه به صورت سنتی کم بوده است، اکنون بانک ها عهده دار این نقش 

جهت تامین مالی بلندمدت شدند، بازار سرمایه سعی دارد تا عهده دار بخشی از این وظیفه باشد.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به نقش بیمه در بازار مالی کشور خاطرنشان کرد: بیمه نقش بسیار مهمی را ایفا می کند 
و همکاری های خوبی را در انتشار اوراق رویدادهای طبیعی با بازار سرمایه داشته اند تا ابزارهایی را مورد نیاز بازار بیمه است به صورت 

ترکیبی بین بازار سرمایه و بیمه دنبال شود.
وی نمایشگاه بورس، بانک و بیمه را به عنوان یکی از رویدادهای بازار مالی کشور دانست و گفت: این نمایشگاه محدود و محصور به 
بازار سرمایه نیست و هرسال به عنوان نمایشگاه بورس، بانک و بیمه شناخته شده که این موضوع گویای وجود هماهنگی سه حوزه 

مالی کشور است.
وی به هدف برگزاری نمایشگاه بورس بانک و بیمه اشاره و بیان کرد: نمایشگاه امسال مثل هر سال با هدف ارتقای سواد مالی، 
فرهنگ سازی و آشنایی اقشار مختلف مردم با بازار سرمایه، اطلاع رسانی تکنولوژی های مالی در حوزه استارتاپ ها، اطلاع رسانی 

آخرین تحولات ایجاد شده در حوزه کسب و کار و نیز حوزه فناوری اطلاعات برگزار شده است.
محمدی با بیان اینکه افراد از طریق این نمایشگاه قادر به آشنایی با انواع معاملات هستند، گفت: افراد عادی، استادان دانشگاه 
و دانش آموزان به منظور کسب اطلاعات لازم از فعالیت بازار سرمایه می توانند در این نمایشگاه حضور یابند و در چند سال برگزاری 

نمایشگاه بورس، بانک و بیمه رسانه ها کمک به سزایی را در اطلاع رسانی اطلاعات این نمایشگاه داشته اند.

یک کارشناس اقتصادی درباره مطرح شدن مجدد حذف صفر از پول ملی و جدی شدن اجرای آن گفت: این طرح اثر روانی بر 
جامعه دارد و تغییر چندانی در وضعیت اقتصادی کشور ایجاد نخواهد کرد.

طرح اصلاح نظام پولی کشور در قالب حذف چهار صفر از واحد پولی کنونی و تعریف واحد پولی جدید، مدت هاست که در دستور 
کار دولت قرار دارد اما تاکنون به اجرا درنیامده و در ابتدای سال جدید دوباره روی میز دولت قرار گرفته است. مسلماً نخستین 
پرسشی که در مواجهه با ارائه این طرح، مطرح می شود این است که آیا حذف صفر از پول ملی منجر به بهبود شرایط اقتصادی 

کشور و افزایش قدرت خرید مردم خواهد شد یا اینکه فقط به ایجاد تغییر در ظاهر اقتصاد می پردازد.
در این باره مهدی طغیانی - عضو هیأت علمی دانشگاه اصفهان - در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد که این طرح فقط اثر روانی بر 
ذهنیت مردم دارد و تغییری در وضعیت اقتصادی کشور ایجاد نخواهد کرد. وی تصریح کرد: مردم امروز با اعداد بزرگ در اقتصاد 
سر و کار دارند که معمولًا با مراجعه به خاطراتشان از اعداد کوچک در سال ها قبل تناقض دارد؛ بنابراین حذف صفر از پول ملی از 
نظر روانی دلگرم کننده است. این اقتصاددان درباره عدم اثرگذاری این طرح بر وضعیت اقتصادی کشور، گفت: تعداد صفر پول 
ملی متغیر کلیدی در اقتصاد نیست. متغیرهای کلیدی اقتصاد اموری همچون میزان نقدینگی، نرخ تورم، درآمدهای دولت و نرخ 
بیکاری است که هیچکدام از آنها با حذف صفر تغییر نخواهد کرد و فقط شاخص آن عوض می شود. طغیانی افزود: مثلًا رقم 2,۰۰۰ 
میلیارد تومان اگر صفرش برداشته شود، فقط عدد آن کوچک می شود و تأثیری در اقتصاد ندارد، چون نقدینگی کشور همچنان 
بالاست که بسیار بر اقتصاد تأثیرگذار است. این استاد اقتصاد اظهار کرد: هرچند اجرای این طرح هزینه هایی را برای دولت به همراه 

دارد، اما این هزینه ها به دلیل انتقالات و مبادلات الکترونیکی توسط مردم، کمتر از هزینه ای است که تصور می کنیم.
وی تصریح کرد: امروز اغلب مبادلات مردم به شکل الکترونیکی انجام می شود و حجم پول در قالب اسکناس در ایران پایین آمده 

است که این باعث می شود دولت ها بتوانند چنین طرح هایی را کم هزینه تر اجرا کنند.

رئیس سازمان بورس:

سیستمبانکیبستراصلیتوسعهمالیکشورهاست
یک کارشناس اقتصادی :

حذفصفرازپولملیبااقتصادچهمیکند؟

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش ¬¬کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۷6۰33۰۰۰۱۰24۱۹3 شماره  رأی   -۱
۱3۹۷۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۵6۹ آقای حسین جهرودیان فرزند اکبر در 2/2۵ دانگ مشاع از 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۵ متر مربع پلاک شماره ۱۰3۵ فرعی 
از 4۹ فرعی از ۱۱۰3۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از تقی قره جوهر صادره در دفتر 3۷۰ صفحه ۵۰۷. )م الف 34۹(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۷6۰33۰۰۰۱۰244۰2 شماره  رأی   -2
۱3۹۷۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۵۷۰ آقای محمد کبیرپور فرزند محمود در 2/2۵ دانگ مشاع از 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۵ متر مربع پلاک شماره ۱۰3۵ فرعی 
از 4۹ فرعی از ۱۱۰3۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از تقی قره جوهر صادره در دفتر 3۷۰ صفحه ۵۰۷. )م الف 3۵۰(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۷6۰33۰۰۰۱۰244۰3 شماره  رأی   -3
۱3۹۷۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۵۷۱ آقای محمد گیلکی قمرودی فرزند قاسم در ۱/۵ دانگ مشاع 
از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۵ متر مربع پلاک شماره ۱۰3۵ فرعی 
از 4۹ فرعی از ۱۱۰3۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از تقی قره جوهر صادره در دفتر 3۷۰ صفحه ۵۰۷. )م الف 3۵۱(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۷6۰33۰۰۰۱۰24۰33 شماره  رأی   -4
دانگ  سه  در  غلامعلی  فرزند  سیروئی  نیکخواه  زهرا  خانم   ۱3۹۷۱۱443۰۰۰۱۰۰۰۰3۵
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱63/26 متر مربع پلاک شماره 

۱۰۹۷۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی ۱۸2۵۷3 مورخ 
۹6/۰۸/۱4 دفترخانه ۱2 قم. )م الف 3۵2(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۷6۰33۰۰۰۱۰2434۹ شماره  رأی   -۵
از  دانگ مشاع  در سه  فرزند علی  نیک خواه  فاطمه  ۱3۹۷۱۱443۰۰۰۱۰۰۱6۰۷ خانم 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱63/26 متر مربع پلاک شماره ۱۰۹۷۷ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از زهرا 

نیک خواه سیروئی. )م الف 3۵3(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۷6۰33۰۰۰۱۰۱۹۰2۷ شماره  رأی   -6
۱3۹2۱۱443۰۰۰۱۰۰3۰۰۸ خانم فخری جوادی حسینی فرزند عباس در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 2۱۰/4۰ متر مربع پلاک شماره ۱۰64۵ اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی به شماره ۷۱2۸3 مورخ ۸۹/۰۹/۱3 دفترخانه 

۱۱ قم. )م الف 3۵4(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۷6۰33۰۰۰۱۰2446۷ شماره  رأی   -۷
از  مشاع  دانگ  سه  در  علیرضا  فرزند  دهقانی  وحید  آقای   ۱3۹۷۱۱443۰۰۰۱۰۰۰۸2۱
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۸۰ متر مربع پلاک شماره ۱۰۹6۵ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی به شماره ۱6۹4۸۹ مورخ 

۹6/۰6/۱۵ دفترخانه 4 قم. )م الف 3۵۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۷6۰33۰۰۰۱۰246۱۱ شماره  رأی   -۸
۱3۹۷۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۹۷۸ خانم اعظم احمدی فرزند حسین در یک – سوم سهم مشاع 
از سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۸۰ متر مربع پلاک 
شماره ۱۰۹6۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی 

به موجب گواهی حصر وراثت ۹۷۰۹۹۷2۵24۰۰2۹2۷ مورخ ۹۷/۰۸/22 شعبه 4۰ شورای 
حل اختلاف قم. )م الف 3۵6(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۷6۰33۰۰۰۱۰246۱۰ شماره  رأی   -۹
۱3۹۷۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۹۷۷ آقای علیرضا دهقانی فرزند ابوالقاسم در دو – سوم سهم مشاع 
از سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۸۰ متر مربع پلاک 
شماره ۱۰۹6۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی 
به موجب گواهی حصر وراثت ۹۷۰۹۹۷2۵24۰۰2۹2۷ مورخ ۹۷/۰۸/22 شعبه 4۰ شورای 

حل اختلاف قم. )م الف 3۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۷6۰33۰۰۰۱۰24466 شماره  رأی   -۱۰
باب  یک  ششدانگ  در  مقداد  فرزند  جعفری  اله  روح  آقای   ۱3۹۷۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۵3۵
ساختمان به مساحت 232/3۰ متر مربع پلاک شماره ۱۰2۷۵ اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی مورخ ۹6/۱2/23 دفترخانه ۷4 قم. )م الف 36۰(
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی یک قم تسلیم و رسید 
آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود 
را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/02/03 تاریخ انتشارنوبت دوم: 1398/02/18
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم  

آگهیموضوعماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

باوجود افزایش قیمت گوشت قرمز تا ۱۰۰ هزار تومان طی یک 
سال گذشته، همچنان رکورد گرانی این کالا به نام دولت نهم و 
دهم است اما باید دید دولت دوازدهم این رکورد را به نام خود ثبت 

خواهد کرد یا نه!
سال گذشته رکوردهای جدیدی در افزایش قیمت و گرانی ارزاق 
عمومی به ثبت رسید. کاهش ارزش ریال در مقابل دلار یکی از 
مهم ترین عوامل این افزایش قیمت ها بود. اگرچه نمی توان از 
افزایش چندین  اقتصاد همانند  پنهان در  عوامل مهم تر ولی 
و  صادرات  افزایش  تورمی،  انتظارات  رشد  نقدینگی،  برابری 
عدم توازن بین سهم بازارهای داخلی، عدم تناسب بین واردات 
و تقاضا و درنهایت قاچاق کالای ارزان قیمت داخلی به دلیل 

سودآوری نجومی درآمدهای ارزی چشم پوشی کرد.
در بین کالاهایی که عنوان ارزاق عمومی بر آن ها ثبت شده 
است، گوشت شاید بیشترین سهم را در گرانی سبد تغذیه خانوار 

به خود اختصاص داده باشد.
بررسی مرکز آمار ایران نشان می دهد طی ۱2 ماهه سال ۹۷ 
بیشترین رشد قیمت مربوط به گوشت گوسفند و گاو بوده است.

فعالان حوزه تولید گوشت و همچنین مسئولان وزارت جهاد 
کشاورزی برای گرانی گوشت چند عامل را مقصر اصلی می دانند. 
به اعتقاد آن ها در کنار افزایش قیمت دلار که بر نهاده های تولید 
و داروهای دامی تأثیر چندین برابری داشت قاچاق دام زنده به 
کشورهای اطراف نیز تقاضای داخل را بی پاسخ گذاشت و باعث 

رشد چند برابری قیمت گوشت شد.
از حدود 4۰ هزار تومان در هر کیلو  افزایش قیمت گوشت 
باعث  سال ۹۷،  در  تومان  هزار  از ۱۰۰  بیش  به  سال ۹6  در 
شد تا میزان واردات گوشت افزایش یابد و واردات انواع گوشت 
ازجمله گوشت یخی که سال ها بود از سبد خانواده های ایرانی 

حذف شده بود، در دستور کار مسئولان دولتی قرار گیرد.

موسوی لارگانی نماینده مردم فلاورجان در مجلس شورای 
اسلامی در رابطه با تأثیر قاچاق بر قیمت گوشت می گوید: اگر 
بود که  بودند، محال  به دامدار رسانده  را  دام  به موقع خوراک 
بسیاری از دامداران که دام خود را بفروشند، اما متأسفانه ده ها 
دامدار، دام خود را باقیمت پایین فروخته اند و خریداران نیز دام ها 
را به صورت قاچاق از کشور خارج کرده اند و در حال حاضر همان 
دامدار باید به پیشه دامداری خود ادامه دهد، اما نمی تواند حتی 

افزایش سرسام آور  به دلیل  را  از میزان دام گذشته  یک چهارم 
قیمت ها خریداری کند.

سید جواد حسینی کیا عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع 
راهکارهای  به  اشاره  با  نیز  اسلامی  شورای  مجلس  معادن  و 
مناسب برای تأمین کالاهای اساسی موردنیاز مردم، گفت: باید 
از قاچاق دام جلوگیری شود از سوی دیگر تسهیلات موردنیاز 

دامداری های سنتی تأمین شود.
وی تصریح کرد: در سال ۹6، ۱32 هزار تن گوشت وارد کشور 
شد درحالی که در سال ۹۷، ۱3۸ هزار تن واردات در این زمینه 
انجام گرفت اگرچه واردات گوشت بیشتر شد، اما به دلیل نقص 
در نظام توزیع این گوشت ها به دست مصرف کننده واقعی نرسید 
در این شرایط نقش دستگاه های نظارتی بیشتر از قبل احساس 

می شود.
عجیب وغریب  نرخ های  و  بازار  در  گوشت  عرضه  کاهش 
اعلامی از سوی فروشندگان درنهایت منجر به حذف تدریجی 
آن از فهرست اقدام خوراکی خانوارها شد. به طوری که حتی در 
رستوران ها نیز مشتریان غذاهای گوشتی کاهش پیدا کردند. در 
این رابطه علی اصغر میرابراهیمی رئیس اتحادیه رستوران داران 
تهران،  با اشاره به این مشکلات از تعطیلی یک چهارم رستوران ها 
مشکلات  افزایش  و  رستوران ها  اولیه  مواد  گرانی  دلیل  به 
که  است  به گونه ای  وضعیت  گفت:  و  داد  خبر  رستوران داران 
امسال به طرز بی سابقه ای، شاهد کاهش مشتری در رستوران ها 
هستیم به طوری که از ۷۰۰ رستوران ثبت شده و دارای مجوز در 
تهران، ۱۸۰ رستوران تقاضای انصراف از مجوز و ابطال مجوز 

خود را به ما اعلام کرده اند.
این شرایط باعث شد تا دولت و نهادهای ناظر همچون تعزیرات 
به بازار ورود کرده و با افزایش واردات و قیمت گذاری به تنظیم 
بازار گوشت بپردازند؛ اما باوجود توزیع گسترده گوشت در بازار 
همچنان قیمت گوشت قرمز روند صعودی داشت. در این رابطه 
منصور پوریان رئیس شورای تأمین کنندگان دام کشور گفت: در 
شرایط فعلی، قیمت گوشت قرمز در خرده فروشی ها به دلیل سو 
استفاده خرده فروشان با نرخ های قبلی عرضه می شود، این در 
حالی است که قیمت دام زنده و لاشه در عمده فروشی ها کاهش 
انتظار  ذی ربط  دستگاه های  از  که  است  داشته  چشمگیری 
می رود در بازار نظارت جدی داشته باشند چراکه قیمت دام به 

حد گسترده ای در میادین کاهش یافته است.

گام بعدی دولت برای مقابله با گران شدن قیمت گوشت قرمز 
نظارت بر صادرات و مقابله با قاچاق بود. مدیرکل دفتر برنامه ریزی 
تأمین، توزیع و تنظیم بازار در این خصوص اظهار کرد: وزارت 
کشور، گمرک و سایر دستگاه های مسئول در حوزه قاچاق باید 
اقدامات خود در حوزه قاچاق دام را تشدید کنند تا با مشکل 

خروج دام زنده و درنتیجه کاهش عرضه داخلی مواجه نشویم.
از سوی دیگر بانک مرکزی هم در راستای اقدامات کنترلی 
دولت در خصوص اقلام ضروری خانوارها بحث کوپن الکترونیک 
بتوان  طریق  این  از  شاید  تا  کرد  دنبال  بیشتری  سرعت  با  را 
این  در  کرد.  حفظ  خانوارها  خرید  سبد  در  را  گوشت  سهم 
رابطهعبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی خبر داد: ازلحاظ 
نرم افزاری بانک مرکزی آمادگی لازم را برای اختصاص کالابرگ 
الکترونیکی به مردم را دارد اما زمان اجرای آن منوط به تصمیم 

دولت است.
زا این طریق درواقع افراد واجد شرایط اخذ سهمیه گوشت با 
مراجعه به یکی از فروشگاه های مجاز و با استفاده از یکی از 
بررسی  ویژه  تراکنش  ارسال  به  اقدام  معتبر  بانکی  کارت های 
سهمیه گوشت بر روی پایانه فروش فروشگاه مربوطه می کنند و 
درصورتی که به کد ملی فرد موردنظر سهمیه تعلق گرفته باشد، 

امکان دریافت گوشت سهمیه ای وجود خواهد داشت.
با این اقدامات نرخ گوشت در بازارهای اصلی و خرده فروشی ها 
قدری کاهش پیداکرده و در اواخر ماه فروردین سال جاری تقریباً 

به ثبات رسید.
اگرچه گران شدن گوشت قرمز در کنار سایر اقلام ضروری از 
تبعات کاهش ارزش پول ملی است اما شاید بد نباشد با مرور 
خاطرات و آمار سال های گذشته و یادآوری افزایش بیش از ۵۰۰ 
درصدی نرخ گوشت در دولت نهم و دهم ریشه برخی مشکلات 

را شناسایی کنیم.
آمار در سال ۸4 قیمت گوشت گوساله 4۵۸۰ تومان  طبق 
بود؛ این قیمت در سال ۹4 به 3۱۰۰۰ تومان رسید که این رقم 
رشد ۵۷۵ درصدی را نشان می دهد. رشد بی رویه نقدینگی و 
افزایش چشمگیر تورم طی آن سال ها بستر بسیاری از ناملایمات 
اقتصادی حال حاضر را فراهم آورد به گونه ای که بعد از روی کار 
آمدن دولت یازدهم این روند قطع نشد. اگرچه مدیران اقتصادی 
کشور طی سال های ۹2 تا ۹6 با کنترل و کاهش تورم توانستند 
شیب و سرعت رشد قیمت ها را کنترل کنند اما درنهایت شرایط 
اقتصادی کشور به جایی رسید که شوک نرخ ارز بازهم همان 
اتفاقات را رقم زد. در کنار این شوک بازگشت تحریم ها یا همان 
کاغذپاره ها نیز به تشدید شرایط سخت دامن زد. طی سال های 
سرعتی  و  ملایم  شیبی  گوشت  قیمت  افزایش  روند  گذشته 
و  یک سو  از  امریکا  ظالمانه  تحریم های  با  اما  داشت  متوسط 
کاسب کاری دلالان ارز از سوی دیگر این کالا نیز دچار شوک 
قیمتی شده و همچون سایر اقلام روند صعودی قیمت را در پیش 

گرفت. 

پرونده گرانی گوشت طی 10 سال گذشته

چهشدکهگوشتنجومیشد؟
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یادداشتی برای فرهاد مجیدی

تو اسطوره حاشیه هستی

امیر قلعه نوعی قبل از شروع دیدار با استقلال به سراغ نیمکت آبی ها رفت و برخورد 
گرمی با همه اعضا به جز فرهاد مجیدی داشت و مشخص شد که هم چنان اختلافات 

عمیقی بین این دو وجود دارد.
بعد از بازی مجیدی با انتشار یک استوری در صفحه اینستاگرام خود نوشت: »تا کی 
می خواهید استقلال جام نیاره؟ فقط می خواهید با شما جام بیاره؟ هواداران عزیز! تا 
زمانی که آقایان بیرون استقلال باشن و سربازهاشون داخل باشگاه و مواجب بگیراشون 
روی سکوها باشن و تیشه به ریشه تیم بزنند، استقلال قهرمان نمی شود. تا بعد« این 
حال و روز فوتبالمان است؛ هر روز دعوا، هر روز حاشیه. این همه فوتبال خوب روز دنیا 
پخش می شود، اما چند نفر از بازیکنان ما این بازی ها را می بینند و الگو می گیرند؟ مربیان  
چطور؟! اسطوره! معلوم نیست چه کسی آن را برای اولین بار وارد فرهنگ ورزش کرد. 
مترادف اسطوره: افسانه، داستان و قصه است. متضادش: تاریخ می شود و برابر فارسی آن؛ 
افسانه، استوره و داستان. اما معنای واقعی آن چنین است: »آنچه خیالی و غیرواقعی است 

و جنبه افسانه ای محض دارد« شاید این درست ترین باشد تا به هرکس اسطوره نگوییم!
*اسطوره یعنی افسانه

اما بیایید اسطوره را از یک نگاه دیگر آن را تحلیل کنیم؛ اسطوره واژه ای »معرب« است 
که از واژه یونانی »هیستوریا« به معنی »جستجو، آگاهی و داستان« گرفته شده و نجف 
دریابندری در کتاب افسانه اسطوره توضیح داده  که این واژه در زبان فارسی پیشینه 
چندانی ندارد و معادل فارسی دقیق تر برای لفظ »میتوس« و »میث« )شرح، خبر و 
قصه( در زبان های اروپایی، در فارسی »افسانه« می باشد، اما برخی نویسندگان دیگر 
مانند ژاله آموزگار و جلال ستاری همچنان واژه اسطوره را بسنده دانسته و به کار می برند.

*مجیدی یعنی حاشیه
معلوم نیست چرا طرفداران استقلال به فرهاد مجیدی لقب اسطوره را داده اند. اگر 
معنی واژه اسطوره را »افسانه« بدانیم معنی »افسانه« می شود: سرگذشت و حکایات 
گذشتگان! حکایت گذشته مجیدی هم با حواشی گره خورده است و هرگز نخواست یا 
نتوانست به عنوان یک بازیکن بزرگ مانع حاشیه ها تیم شود، بلکه همیشه خودش یکی 
از حاشیه سازترین های آبی ها بوده و شما می توانید با مرور بازی هایی که فرهاد مجیدی 

در آن حاشیه به وجود آورده و باعث ضربه خوردن استقلال نیز شده به این نکته برسید.
*اولین جنجال در شیراز

آبان ماه 1378 در بازی تیم های فجرسپاسی و استقلال، اولین جنجالی که فرهاد 
مجیدی نیز در آن ایفای نقش داشت، در شیراز رقم خورد. دیداری که پس از عقب 
افتادن دو بر یک استقلال از تیم میزبان با حاشیه سازی های احمد مومن زاده و فرهاد 
مجیدی به جنجال کشیده شده و ناتمام ماند. کمیته انضباطی پس از بازی، مجیدی 
و مومن زاده را به ترتیب، 10 و 6 جلسه محروم کرد. او پس از اعلام این رای، استقلال و 
ایران را به مقصد راپیدوین اتریش ترک کرد. در سال 1379 و پس از بازگشت از اتریش، 
مجیدی تنها در 6 بازی برای استقلال به میدان رفت و بعد از مدت کوتاهی با پیشنهاد 

الوصل راهی کشور امارات شد.
*جدایی مشکوک در نیم فصل

فرهاد مجیدی در بازگشت مجدد خود به استقلال بیشتر از گذشته در این تیم ماند و 
به همراه آبی ها جام حذفی فصل 87 - 1386 و لیگ برتر فصل 88–1387 را به دست 
آورد. او در پایان نیم فصل 91–1390 لیگ برتر در شرایطی که استقلال صدرنشین بود، 
با قراردادی چهارماهه راهی الغرافه قطر شد. این جدایی کمی مشکوک بود و پرویز 
مظلومی سرمربی وقت استقلال اعتقاد داشت جدایی مجیدی در نیم فصل باعث 

ناکامی استقلال در کسب عنوان قهرمانی لیگ برتر در پایان این فصل شد. 
*خداحافظی برای 81 روز!

مجیدی در روز 7 مهر 1391 با انتشار نامه ای، خداحافظی خود با دنیای فوتبال را اعلام 
کرد، اما 81 روز پس از خداحافظی از فوتبال، در بامداد 28 آذر 1391 با قراردادی 1 و نیم 
ساله بار دیگر پیراهن استقلال را بر تن کرد! اما در روز 7 آبان 1392 و در دقیقه 88 دیدار 
مقابل مس کرمان بعد از آن که جای خود را به علیرضا  واحدی نیکبخت داد، با درآوردن 
پیراهن خود و بوسیدن چهار گوشه  زمین ورزشگاه آزادی، بدون توجه به برگزاری بازی 

تیمش و در حالی که استقلال یک بر صفر عقب بود، از دنیای فوتبال خداحافظی کرد. 
*بدون تغییر

با توجه به این چند موردی که به آن اشاره داشتم و خیلی موضوعات دیگر مانند کتاب 
خواندن در زمان نیمکت نشینی دوران مربیگری قلعه نوعی در استقلال یا آن رفتاری را 
که به همراه مجتبی جباری در بازی با تراکتورسازی که مربی آن قلعه نوعی بود، در تبریز 
انجام دادید و ... هیچ گاه نشانی از اسطوره بودن یا به عنوان بازیکنی که الگوی اخلاقی 
لقب بگیرید در شما ندیدم. زیرا همیشه نسبت به مربیان خود بی احترامی کردید و 
آخرین نمونه آن همین استوری که در صفحه اینستاگرام خود گذاشته اید، همه و همه 
بیانگر این است که فرهاد مجیدی تغییری نکرده و نمی تواند بدون جنجال زندگی کند.

*کاریزمای فوتبالی
باید به یک نکته اشاره کنم و آن این است: اکنون وارد دنیای مربیگری شده ای و روزی 
به عنوان سرمربی مشغول به کار خواهی شد. تلاش کن کاریزماتیک باشی یا کاریزمای 
فوتبالی داشته باشی. اما، کاریزماتیک یا کاریزما چیست؟ به شخصی که خصوصیات 
اخلاقی و رفتاری قابل تأثیری بر دیگران دارد »کاریزماتیک« می گویند. هم چنین به 
رفتاری که انجام می دهد و جذبه ایجاد می کند، کاریزما گفته می شود. حالا این موضوع 
چه ربطی به فوتبال دارد؟! این جا واژه ها برای ما کاری انجام نمی دهند، بلکه ما را هدایت 

می کنند تا به آنچه می خواهیم، برسیم. 
*ستارگان دنیای فوتبال

در واقع هدایت گر ذهنی ما به سمت آنچه می خواهیم باشیم،  هستند. فوتبالیست و 
مربی که می خواهد الگو و تأثیرگذار باشد، در جامعه رهبر و هدایت گر معرفی می شود. 
اگر به شخصیتی کاریزماتیک رسیده ایم، واقف بر این موضوع باشیم که وظیفه ای خطیر 
از سمت جامعه بر عهده ما گذاشته شده است. اصلاً  چه اصراری به دانستن کاریزمای 
فوتبالی وجود دارد که ما باید در باره آن بدانیم. در دوران های مختلف افراد گوناگونی را 
دیده ایم و می شناسیم که فوتبال به نام آن ها گره خورده است. در عصر حاضر صحبت 
از لئو مسی یا کریس رونالدو است. در دهه گذشته بازیکنانی نظیر زیدان و رونالدوی 
اورجینال را می توان مثال زد و کمی هم گذشته تر افرادی مثل ماتیوس،  مارادونا، پله، 

بکن باوئر،  کرایوف و چارلتون سر زبان ها بودند. 
*الگوهای خوب

البته از مربیان هم غافل نخواهیم ماند؛ فرگوسن، زاگالو، اسکولاری، لیپی، تراپاتونی و 
... که بخواهیم اسمشان را بنویسم کم نیستند. این قبیل افراد زمان ها را با خود همراه 
کرده اند و وقتی نامشان را به یاد می آوریم، خاطره بازی ها، مصاحبه ها و افتخاراتشان 
جلوی چشمان ما می آید. افرادی که همواره اسطوره بوده اند و خیلی ها سعی کرده اند 
همانند آن ها شوند. جالب این که هر کسی سعی در شبیه شدن به آن ها داشت، به 
موفقیت خاصی نرسید. نتیجه ای که می شود برداشت کرد این است که همواره افرادی 
با قدرت رهبری بالا مطمئناً به عنوان الگوهای خوبی می توانند باشند، ولی همانند آن ها 

شدن کاری بس بیهوده است. آیا فوتبال هم به رهبران کاریزماتیک احتیاج دارد؟
*نامی از بیلاردو نیست!

چند وقت پیش مقاله ای راجع به رهبران کاریزماتیک جهان می خواندم، به افراد مختلفی 
که در دوره های مختلف بر دنیا تأثیر فراوانی گذاشته  بودند، اشاره شد. افرادی مثل نلسون 
ماندلا، آدولف هیتلر، مادر تر زا، مهاتما گاندی و ... که در جهان اسم و رسمی برای 
خودشان دارند. هر کدام هم برای خودشان دارای افکار و عقایدی خاص ولی در وجه ها 
خاصی مشترک بودند. در حین خواندن این مقاله به این موضوع رسیدم که آیا فوتبال 
هم به افراد کاریزماتیک احتیاج داشته یا دارد؟ نام های فراوانی به یاد آوردم که در دوران 
خود تأثیر بسیار زیادی بر تاریخ کشورشان و بلکه جهان گذاشته اند. شاید معروف ترین فرد، 
دیه گو مارادونایی باشد که جام جهانی 1986 را به نام او نوشتند. آنجایی  که دکتر کارلوس 
بیلاردو سرمربی آرژانتین، تمام تاکتیک تیم را بر اساس او و خلاقیتش برنامه ریزی کرد و در 

نهایت آرژانتین قهرمان آن جام شد، ولی اثری از بیلاردو در خاطرات نیست.
*آگاه باش!

مرد دیگری که فوتبال دنیا به او وام دار است، کسی نیست جز رینوس میشل هلندی. 
کسی که کمترین جام های ممکن را گرفت، اما حاضر نشد زیبایی فوتبال را فدای نتیجه 
گرفتن کند. رینوس میشل، فردی که بهترین مربی قرن بیستم جهان معرفی شد. اکنون 
که تیم های زیادی از سیستم »تیکی  تاکا« استفاده می کنند و شاید برخی آن را مدیون پپ 
گواردیولا بدانند، اما خود گواردیولا آن را مدیون یوهان کرایوف و کرایوف هم تمام آنچه را که 
بلد بود، در مکتب رینوس میشل آموخته و تلاش کرد تا آن را گسترش دهد. پس بنابراین 
فرهاد مجیدی هم هر چه آموخته از مربیان خود است و هر رفتاری را بروز دهد در آینده آن 
را به بازیکنان خود انتقال خواهد داد. هیچ کس از مورینیو به نیکی یاد نمی کند، اما همه 
گواردیولا را به خاطر کاریزمای فوتبالی اش دوست دارند. آگاه باش! هر رفتاری را در قبال 

مربیان خود انجام داده ای، در آینده نتیجه آن را خواهی دید.

مجید روان ستان *

کولی: موهای شفر در فوتبال سفید شده است

کدام هوادار فکر می کرد الهلال و سپاهان را ببریم؟

مربی تیم فوتبال استقلال گفت:آیا کسی فکر می کرد استقلال الهلال و سپاهان را 
ببرد ولی وقتی تیم ما آرامش پیدا کرد، ما هم به باور رسیدیم که می توانیم موفق شویم.
 میگوئل کولی مربی استقلال در خصوص آخرین شرایط استقلال بعد از بازی با 
ماشین سازی تبریز و در آستانه دیدار با الهلال عربستان گفت: خوشبختانه بعد از 
دربی تیم خیلی زود شکل گرفت و بازیکنان استقلال به نوعی از آن باخت به خودشان 
آمدند.ما می دانستیم که تیم احتیاج به آرامش و ریکاوری روحی دارد به همین خاطر 
شفر و همه مربیان دست به کار شدند و با بازیکنان به صورت گروهی و خصوصی 
صحبت کردیم و توانایی های آنها را به آنها یادآوری کردیم که چه کیفیتی دارند و چه 

نتایجی گرفته اند.
وی در خصوص اینکه چطور استقلال بعد از دربی و بازی با سایپا در 3 بازی متوالی 
پیروز شد گفت: به هر حال بعد از آن بازی بزرگ کادر فنی باید از نظر روانی و ذهنی 
بازیکنان را آماده می کرد که البته به موقع این کار انجام شد. ما در بازی با پرسپولیس 
مستحق باخت نبودیم و روی یک اتفاق بازی را واگذار کردیم.  شما فکر می کنید 
موهای شفر در کجا سفید شده است؟در همین زمین فوتبال. او سالها تجربه دارد، 
بارها در شرایط سخت بوده و در جام جهانی مربیگری کرده، پس می داند که در این 
شرایط تیمش را چطور برگرداند. مربی تیم استقلال تصریح کرد: زمانی که شفر در 
ابتدا به استقلال آمده بود من در تیم حضور نداشتم اما شنیدم او تیمی را تحویل گرفت 

که روحیه خوبی نداشت اما بعد از چند هفته به یکی از تیم های مدعی مسابقات ایران 
تبدیل شد. طبیعتا مربی با این تجربیات می تواند در عرض چند هفته تیمش را مدعی 

کند و این نتیجه کار سخت و تلاش گروهی همه بازیکنان و اعضای کادر فنی است.
مربی تیم استقلال در خصوص برتری آبی پوشان مقابل سپاهان در اصفهان با توجه 
به نزدیکی مسابقات گفت: ما بازی سنگینی مقابل الهلال در دیدار رفت داشتیم و 
بدن بازیکنان بعد از آن مسابقه واقعا تحلیل رفت زیرا آنها دوندگی بسیاری داشتند. 
در قطر ریکاوری کردیم و نحوه تمرینات را تغییر دادیم که بازیکنان از نظر بدنی دچار 
مشکل نشوند و بتوانند برای بازیهایی که هر ۴ روز یکبار در شهرها و کشورهای مختلف 
با فواصل بسیار و پروازهای پیاپی انجام میشود، مهیا باشند. اینها مسائل علمی است 

که باید روی بازیکنان اجرا شود وگرنه اکثر آنها آسیب می بینند. 
کولی در ادامه گفت و گو با فارس تاکید کرد: برای بازی با سپاهان و ماشین سازی 
آنالیز خوبی از حریفان داشتیم، در همان قطر فیلم بازی های گذشته سپاهان را تماشا 
کردیم و سعی کردیم حریف را در خانه اش ببندیم و به خوبی از فضاها استفاده کنیم. 
البته آنها هم شانس داشتند ولی روی تیزهوشی نفرات رو به جلویی که داشتیم حریف 
را شکست دادیم و درست در دقیقه ای گل زدیم که حریف تسلیم شده بود. ضمن این 
که در کارهای دفاعی هم همه تیم خوب و منسجم و منظم بودند. در دیدار با ماشین 
سازی هم با تیم بسیار منظم و تاکتیکی بازی داشتیم. آنها خیلی عقب بازی می کردند 

و بازی مقابل تیم هایی با این نوع تاکتیکی بسیار سخت است. شنیدم سرمربی تیم 
بعد از بازی گفته شانس آخر را به قائدی داده بود که او خوشبختانه او هم از این شانس 

به خوبی استفاده کرد و گل 3 امتیازی برایمان زد.
وی با اشاره به صحبت های شفر در مورد نحوه رفتار با بازیکنان اظهار داشت:  من 
با صحبت های سرمربی تیم کاملا موافق هستم و آن را درست می دانم. سرمربی تیم 
برای بازیکنان مثل پدر است و باید جنبه آموزشی را هم در نظر گرفت. نمی شود با یک 
بازیکن که اشتباهی کرده فقط تنبیهی رفتار کرد بلکه باید به او تذکر داد تا متوجه 
اشتباهش شده و این شانس را داشته باشد که رفتارش را اصلاح کند و در خدمت تیم 
باشد. مثل مهدی قائدی که دیدید بازگشتش پس از عذر خواهی به نفع تیم تمام شد. 
شفر روی نظم تاکید بسیاری دارد اما جنبه آموزشی و پدرانه کار را هم در نظر می گیرد.  
 مربی تیم استقلال در خصوص اینکه شانسی برای استقلال در لیگ برتر قائل است 
یا خیر گفت: فوتبال قابل پیش بینی نیست، من از شما سوال می کنم آیا مطمئن 
بودید استقلال، الهلال و سپاهان را می برد؟ وقتی تیم ما آرامش پیدا کرد، ما هم به باور 
رسیدیم که می توانیم موفق شویم. شاید حتی برخی طرفداران تیم ما باور نداشتند 
الهلالرا ببریم ولی در حالی که در بیرون از استادیوم خودمان بازی می کردیم حریف را 
با آن همه سرمایه و بازیکن گران قیمت و امکانات شکست دادیم. الان هم این باور در 
بین کادر فنی و بازیکنان هست که تیم ما موفق می شود. همه تمرکز ما هم روی بازی 
فردا با الهلال است و تمرینات ما برای این بازی برنامه ریزی شده است.خوشبختانه 
چند بازیکنی که آسیب هایی داشتند به تیم برگشته اند و با دست بازتری نسبت به 
بازی رفت مقابل الهلال به میدان می رویم. وی در پایان گفت و گودر خصوص وضعیت 
استقلال در آسیا گفت: استقلال نشان داده می تواند کارهای بزرگ انجام دهد ولی 
برای این موضوع ابزار هم می خواهد. ما در این مدت در زمین های خوبی تمرین 
نکردیم اما باشگاه قول داده که کیفیت زمین تمرین ما را تغییر بدهد. ما چند روز 
در قطر تمرین کردیم  و دیدید که چه فوتبال روانی مقابل الهلال انجام دادیم. الان 
هم در امارات زمین تمرین خوبی در اختیار تیم است. اگر در بازی فردا مقابل تیم 
عربستانی نتیجه بگیریم یکی از شانس های اصلی صعود هستیم چون بازی با تیم 
برگزار می شود.  و مقابل چشم تماشاگران  قطری)الدحیل( در ورزشگاه خودمان 
همانطور که گفتم به این تیم می توان امید داشت و باید به آینده خوشبین بود.
استقلال یک تیم عادی نیست، تیمی است که ۴0 میلیون هوادار دارد و ۴0 میلیون 
قلب برایش می تپد. این تیم بارها از غیر ممکن، ممکن ساخته و موفقیت را معنا کرده 
است. استقلال یعنی سابقه و تاریخ افتخار آمیز و آینده درخشان، این چیزی است 
که ما با چشمانمان در ایران دیدیم.مطمئنا با حمایت هوادارانمان هر کاری شدنی 
است و به عنوان یک عضو کادر فنی بابت حضور در این باشگاه افتخار می کنم.تلاش 
همه اعضای کادر فنی و بازیکنان خوشحالی هواداران و گرفتن بهترین نتایج است و 

امیدوارم در بازی با الهلال با ارائه یک بازی با کیفیت به نتیجه خوبی برسیم.

پیشکسوت فوتبال ایران، گفت: با تغییر مربی شرایط تیم امید بهتر می شود. با وضعیت 
فعلی تیم امید نمی تواند از گروهش صعود کند.

هادی طباطبایی درمورد وضعیت تیم امید ایران و عملکرد این تیم در مرحله انتخابی 
المپیک، عنوان کرد: شاید فدراسیون و کمیته المپیک به تیم امید بها بدهند اما چیزی 
که مسلم است جامعه خیلی برای این تیم اهمیت قائل نیست و این یکی از معضلات 
همیشگی بوده است. من جلسه ای با مسئولان فدراسیون و کمیته المپیک داشتم و 
همان وقت خیلی به شرایط این تیم خوش بین نبودم و می دانستم شرایط مناسب نیست و 
باید تمهیداتی اندیشیده شود. خیلی زمان از دست رفته بود و درنهایت هم توقعات برآورده 
نشد و این تیم در شرایطی که میزبان بودیم به سختی صعود کرد. تیم امید عملکرد خوبی 

نداشت و به نظر می رسد این مشکلات در دور بعدی هم بیشتر باشد. 
پیشکسوت فوتبال ایران در رابطه با اینکه این روزها بحث تغییر زالاتکو کرانچار مطرح 
شده است، تصریح کرد: کسی از ما مشورت نخواسته است اما به عنوان کسی که دو 
دوره مربی و بازیکن ایت تیم بوده ام شاید بتوانم شرایط را بهتر ارزیابی کنم. قطعا با این 

اتفاق شرایط بهتر خواهد شد و با وضعیت فعلی تیم امید نمی تواند از گروهش صعود کند. 
بحث زلاتکو کرانچار مطرح نیست ما ۴۴ سال است یک مسیر را طی کردیم و اصرار به 
ادامه آن داریم. بدترین اتفاق این است که ما از افرادی که در این راه تجربه دارند استفاده 
نمی کنند و هر سال به دنبال افراد جدید می گردیم.  وی درمورد اینکه چرا از مربیانی مثل 
او که در این راستا تجربه دارند مشورت گرفته نمی شود عنوان کرد: متاسفانه این یکی از 
معضلات موجود در این تیم است و ما نمی خواهیم از نظریات دیگران که این راه را قبلا 
رفته اند استفاده کنیم.  وی درمورد اینکه آیا تغییرات پیش رو را مثبت می داند عنوان کرد: 
این اتفاق می تواند به تیم ا مید کمک کند کار خوبی که این روزها در فدراسیون انجام شده 
حضور نیروهای جدید و فوتبالی در بدنه فدراسیون است. فوتبال ما مدت زیادی در اختیار 
افراد تکراری بود و همه به یک شکل صحبت می کردند. امیدوارم این تغییرات خوب در 
بدنه تیم امید هم اتفاق بیفتد.  طباطبایی در رابطه با وضعیت استقلال و دیدار این تیم 
مقابل الهلال عربستان عنوان کرد: خدا را شکر استقلال در بازی رفت توانست الهلال را 
شکست دهد بازی بسیار سخت و مشکلی بود که خوشبختانه الهلال هم روشی را اتخاذ 

کرد که استقلال به خوبی آن را کنترل کند. الهلال روی به توپ های بلند آورد که بازیکنان 
ما هم همه را بخوبی کنترل کردند. امیدوارم الهلال امروز هم به همین سبک بازی کند و 

بازی را روی هوا ببرد. اگر این اتفاق بیفتد صعود تیم ما قطعی خواهد بود. 

هادی طباطبایی:  با تغییر مربی شرایط تیم امید بهتر می شود

ورزشی

مدیر فنی تیم ملی فوتسال زنان گفت: براساس برنامه ریزی 
انجام شده تیم ملی ایران سه دیدار تدارکاتی با تیم های مطرح 

پرتغال، روسیه و اسپانیا برگزار خواهد کرد.
»علی رعدی« اظهار داشت: کنفدراسیون فوتبال آسیا امسال 
برنامه ویژه و خاصی ندارد و به  ایرانی  برای زنان فوتسالیست 
برگزاری  و  روسیه  در  تدارکاتی  دیدارهای  شرایط  دلیل  همین 

اردوها را در کمیته فنی بررسی کردیم. 
وی افزود: براساس برنامه ریزی، ملی پوشان ایران به مصاف 
سه تیم مطرح و بزرگ دنیا یعنی پرتغال، روسیه و اسپانیا خواهند 
رفت. همچنین در حال بررسی تقاضای کویت جهت حضور تیم 

زنان این کشور در جام رمضان هستیم. 
مدیر فنی تیم ملی فوتسال زنان گفت: تنها برای برنده شدن 
به رقابت های تدارکاتی روسیه می رویم. گرچه سه تیم بزرگ دنیا 
حریف فوتسالیست های ایرانی هستند اما این موضوع دلیلی 

برای واگذاری مسابقه به آنها نیست. 
رعدی با بیان اینکه در روسیه بهترین بازی را ارائه می دهیم تا 
بالاترین نتیجه را کسب کنیم، افزود: مهم نیست که فوتسالیست 
ها کجا بازی کنند، تنها نفس بازی کردن برای تیم ملی فوتسال 
زنان اهمیت دارد و بازیکنان باید در شرایط بازی قرار بگیرند 
و اردوها نیز برگزار شود تا از رقابت های بین المللی ها فاصله 

نگیرند.

مدیر فنی تیم ملی فوتسال زنان درباره هدف گذاری برای تیم 
فوتسال زنان تصریح کرد: پس از پایان مسابقات تدارکاتی روسیه، 
بیشترین تمرکز خود را بر بحث استعدادیابی خواهیم گذاشت. در 
سه ماه گذشته بیش از 30 نفر را شناسایی کرده ایم. این بازیکنان 
در قالب یک اردو دعوت می شوند و بهترین ها را از میان آنان 

انتخاب می کنیم تا در کنار دیگر اعضای تیم ملی قرار بگیرند. 
وی در خصوص برطرف کردن ضعف تربیت مربیان فوتسال 
زنان نیز اظهار داشت: این ضعف با برگزاری کلاس های توجیهی 
برای پیشرفت و توسعه فوتسال زنان از میان می رود. همچنین 
کمیته فوتسال زنان باید از مدرسان مرد با تجربه در این کلاس 

ها بهره مند شود تا به این افراد، تجربیات بالاتری را انتقال دهند. 
مدیر فنی تیم ملی فوتسال زنان در بخش دیگری از سخنانش 
به وضعیت بازیکنان باشگاه های فوتسال اشاره کرد و گفت: 
بازیکنان بسیاری از دل باشگاه های فوتسال بیرون آمده اند و در 
تیم ملی بازی می کنند. برخی از این بازیکنان در یک یا 2 جلسه 
نخست بسیار خوب هستند اما در شرایط مسابقات هنگامی 
که تعداد تمرین ها بالا می رود، ضعیف می شوند؛ بنابراین باید 
باشگاه ها با جذب حامیان مالی از مربیان و بازیکنان حمایت 

کنند تا شرایط بازی های بهتر شود. 
نبود  را  و فوتسال  بزرگترین ضعف در فوتبال  وی همچنین، 
حامی مالی دانست و گفت: استعدادهای بسیاری در فوتسال 
داریم که اگر مشکلات مالی برطرف شود، شاهد کسب نتایج 

بسیار بهتر خواهیم بود.
 31 تا   26 فوتسال  ملی  تیم  سازی  آماده  اردوی  نخستین 
فروردین ماه جهت اعزام به مسابقات تدارکاتی روسیه برگزار شد.

فاطمه اعتدادی، نسیمه سادات غلامی، مهسا علی مددی، 
فرشته کریمی، فرشته خسروی، فاطمه پاپی، سحر پاپی، طاهره 
مهدی پور، پریوش خلیلی، سارا شیربیگی، مهتاب بنایی، نجمه 
کریمی نسب، نرجس کریمی نسب، فاطمه خدایی گوکی، رویا 
کلاتی، فاطمه رحمتی، مهسا کمالی، فهمیه زارعی و زهرا لطف 

آبادی ملی پوشان دعوت شده به این اردوی تدارکاتی هستند.

مدیر فنی تیم ملی خبر داد؛

تیم ملی فوتسال زنان به مصاف سه تیم مطرح اروپایی می رود

با وجود نمایش خوب اولیویه ژیرو در پیروزی چلسی مقابل اسلاویا پراگ در لیگ اروپا، 
مائوریتزیو ساری در مقابل اعتراض های او جبهه گرفته و می گوید شاید ژیرو امروز مقابل 
برنلی بازی نکند. با وجود اعتراض اولیویه ژیرو، مهاجم فرانسوی چلسی به کم بازی 
کردنش در ترکیب این تیم، مائوریتزیو ساری، سرمربی ایتالیایی چلسی اعتراض ژیرو را 
درست نمی داند و می گوید با وجود اعتراض ها ژیرو ممکن است امروز در مقابل برنلی 
به میدان نرود. ژیرو در لیگ اروپا برای چلسی نمایش های خیلی خوبی داشته و برای 
آبی های لندن 10 گل به ثمر رسانده. مهاجم فرانسوی هفته پیش در مقابل اسلاویا 
پراگ هم گلزنی کرد تا در پیروزی تیمش و صعود به مرحله نیمه نهایی رقابتها نقش 
داشته باشد. اما ژیرو پیش از شروع آن بازی به خبرنگاران گفته بود از کم بازی کردن 
خود در چلسی ناراضی است و فکر می کند لیاقت اینکه دقایق بیشتری برای چلسی 
به میدان برود را دارد. اما در لیگ برتر مائوریتزیو ساری ترجیح می دهد در پست مهاجم 
مرکزی از ایگواین یا ادن هازارد استفاده کند. ساری در آستانه بازی امروز چلسی مقابل 
برنلی در لیگ برتر، به صحبت های هفته گذشته ژیرو پاسخ داده و می گوید اعتراضهای 
او درست نیست و ژیرو به اندازه کافی بازی کرده است. ساری به خبرنگاران گفت:" 
ژیرو در مقابل اسلاویا پراگ بازی سی و نهم خود را انجام داد. سی و نه. 9 بازی نه، 30 
بازی!". سرمربی چلسی در ادامه گفت:" ژیرو در بازی قبلی ما خیلی خوب بازی کرد 

ولی او نسبت به بازیکنان دیگر برای ریکاوری زمان بیشتری نیاز دارد".

دیلی میل مدعی شد چلسی قصد دارد برای جایگزین کردن ادن هازارد که به رئال 
خواهد پیوست، فیلیپ کوتینیو، ستاره ناراضی بارسلونا را به استمفورد بریج منتقل 

کند.
 روزنامه انگلیسی دیلی میل مدعی شد باشگاه چلسی که می داند در فصل تابستان 
ادن هازارد، ستاره بلژیکی خود را از دست خواهد داد چرا که انتقال هازارد به رئال تقریبا 
قطعی شده است، قصد دارد برای پر کردن جای خالی او فیلیپ کوتینیو، ستاره برزیلی 

و ناراضی بارسلونا را به استمفورد بریج منتقل کند.
 چلسی برای واگذاری هازارد از رئال مادرید چیزی در حدود 100 میلیون پوند 
می خواهد و از همین حالا تلاش برای پیدا کردن جایگزین برای ستاره بلژیکی را 
آغاز کرده است. بر اساس گزارش دیلی میل، کوتینیو در فهرست جانشینان احتمالی 
هازارد در چلسی، در رتبه اول قرار دارد.  کوتینیوی برزیلی امسال در نوکمپ فصل 
دشواری را پشت سر گذاشته. او ژانویه سال گذشته با  قراردادی به ارزش 1۴6 میلیون 

پوند از لیورپول به بارسلونا منتقل شده بود.
 کوتینیو روز شنبه در بازی بارسا مقابل رئال سوسیداد توسط هواداران این تیم کاتالان 
هو شد. کوتینیو در پاسخ به اعتراض های همیشگی هواداران بارسا به او، هفته گذشته 
وقتی دروازه منچستریونایتد را باز کرد در شادی بعد از گل خود، دستهایش را در گوش 

خود کرد تا پیغام خود را به هواداران این تیم کاتالان برساند.

کیلیان امباپه، ستاره پاری سن ژرمن با هت تریک دیروز خود برای این تیم به رکورد گلزنی 
خارق العاده ای دست یافت تا بعد از لیونل مسی دومین گلزن برتر این فصل اروپا باشد.

پاری سن ژرمن دیشب با درخشش دوباره ستاره جوانش کیلیان امباپه و هت تریک او 
هشتمین قهرمانی اش در لیگ فرانسه را جشن گرفت. با اینکه قهرمانی PSG در فرانسه 
حالا دیگر به اتفاقی عادی تبدیل شده و توجه چندانی برنمی انگیزد اما درخشش بی نظیر 
امباپه در فصل جاری و آمار گلزنی خارق العاده  او توجه زیادی را به این ستاره فرانسوی جلب 
کرده است.   امباپه که بعد از قهرمانی در جام جهانی به همراه تیم ملی فرانسه با اعتماد به 
نفسی به مراتب بیشتر قدم به فصل جدید فوتبال باشگاهی گذاشت، برای PSG فوق العاده 
کار کرده و در26 حضور خود در لوشامپیونا 27 گل به ثمر رسانده است.  در پنج لیگ بزرگ 
اروپایی، در فصل جاری تنها یک نفر موفق شده تعداد گلهای بیشتری نسبت به امباپه به 
ثمر برساند: لیونل مسی، ستاره بزرگ بارسلونا. اعجوبه آرژانتینی که در این فصل 30 بار با 

پیراهن بارسا در لالیگا به میدان رفته و 33 گل به ثمر رسانده است.
 با اینکه مقایسه ی لیگ 1 و لالیگا شاید چندان درست نباشد اما امباپه به سرعت در حال 
تبدیل شدن به ستاره ای است که نامش همه جا در کنار نام لیونل مسی به چشم می خورد.
 مسی زمانی که همسن و سال امروز امباپه بود و 20 سال داشت، پایش تازه به گلزنی باز 
شده بود. مسی در فصل 2007-2008 با پیراهن بارسلونا در 28 مسابقه به میدان رفت و 

تنها موفق به زدن 10 گل شد.

 ساری: ژیرو برای چلسی به اندازه کافی 
بازی کرده

 راه حل چلسی:
 فیلیپ کوتینیو به جای هازارد

 امباپه رقیب اصلی مسی برای فتح 
کفش طلا

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
به  مربوط   139760330002032013 شماره  رأی   -1
پرونده کلاسه 139711۴۴30002001303 خانم شهربانو 
عزیزی فرزند غلامعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۴ )پنجاه و چهار( متر 
مربع پلاک شماره فرعی از 2281 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ 

سند مالکیت مشاعی دارای مالکیت می باشد. )م الف 301(
به  مربوط   139760330002025096 شماره  رأی   -2
داود  آقای   139111۴۴30002007109 کلاسه  پرونده 
رمضانی فرزند موسی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴2 )چهل و دو( متر مربع 
پلاک شماره فرعی از 2095 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید احمد 

رضوی برقعی خریداری کرده است. )م الف 302(

به  مربوط   139760330002036۴92 شماره  رأی   -3
علی  آقای   139111۴۴300020133۴8 کلاسه  پرونده 
مرادی فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۴ )پنجاه و چهار( متر 
مربع پلاک شماره 1 فرعی از 2335 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 
اسماعیل و رضا و اشرف و اکرم و سرور و طاهره و معصومه و 
مرضیه ورثه زهرا میره ورثه محمد میره خریداری کرده است. )م 

الف 303(
به  مربوط   139760330002037۴07 شماره  رأی   -۴
امید  آقای   139711۴۴30002002107 کلاسه  پرونده 
عباسی فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 161/0۴ )یکصد و شصت 
و یک متر و ممیز چهار( متر مربع پلاک شماره فرعی از 1937 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از اسماعیل رنجبر هارونیه خریداری کرده 

است. )م الف 30۴(
به  مربوط   139760330002038۴91 شماره  رأی   -5

اسداله  آقای   139111۴۴3000201675۴ کلاسه  پرونده 
بابایی فرزند رضا علی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 121/78 )یکصد و بیست 
و یک متر و ممیز هفتاد و هشت( متر مربع پلاک شماره 1 فرعی 
از 2180 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع 
الواسطه از حسن خطیبی خریداری کرده است. )م الف 305(

به  مربوط   139760330002035051 شماره  رأی   -6
پرونده کلاسه 139611۴۴30002001۴19 آقای سید قدیر 
حسینی فرزند سید محمد در قسمتی از ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 55/18 )پنجاه و 
پنج متر و ممیز هجده( متر مربع پلاک شماره 122 فرعی از 
1956 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مابکیت مشاعی برابر 
الف  )م  باشد.  می  مالکیت  دارای   96/8/7  – سند 80181 

)358
به  مربوط   139760330002035635 شماره  رأی   -7
پرونده کلاسه 139511۴۴3000200157۴ آقای ابوالفضل 

سلطانزاده در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 60 )شصت( متر مربع پلاک شماره 
205 فرعی از 19۴2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از میکائیل نجفی 

خریداری کرده است. )م الف 359(
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر 
آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 
15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این 
اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/02/03
 تاریخ انتشارنوبت دوم: 1398/02/18
مرتضی نورائی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم 

آگهی موضوع ماده 3  قانون تعیین تکلیف  اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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آمریکا از نقش مؤثرتر ایران در چالش های منطقه ای احساس خطر می کند 

سپاه پاسداران
 رقیب خاورمیانه ای آمریکا 

تروریستی خواندن سپاه پاسداران از سوی ایالات متحده آمریکا ناشی از نگاه خاص 
این کشور به بازیگری مانند جمهوری اسلامی ایران در منطقه خاورمیانه است. جمهوری 
اسلامی ایران با وجود محدودیت ها و تحریم هایی که از سوی ایالات متحده آمریکا 
متحمل شده است، با تکیه بر قدرت بومی خود و با داشتن ارتباط مؤثر و سازنده با دیگر 
کشورهای جهان اسلام، توانسته است نقش مؤثری در حل چالش های منطقه ای داشته 
باشد. طبعا زمانی که یک بازیگر خاورمیانه ای بتواند نقش ایالات متحده در منطقه را 
مفیدتر و مؤثرتر از او بازی کند، ایالات متحده که به اداره و دستکاری منطقه خاورمیانه 

عادت کرده است، احساس خطر می کند. 
* گروه های افراطی خاورمیانه؛ چالش آمریکایی

پس از فروپاشی امپراتوری عثمانی در پایان جنگ جهانی اول، طی توافقی میان 
انگلستان و فرانسه به عنوان دو قدرت پیروز جنگ، به نام »سایکس پیکو«، خاورمیانه 
یکپارچه زیر لوای امپراتوری را به کشورهای حال حاضر خاورمیانه تقسیم کردند؛ 
تقسیم بندی که در آن، برخی اقوام و مذاهب در خاورمیانه نادیده انگاشته  شدند. نتیجه 
این تقسیم بندی از بیرون، ایجاد پیوندها و گسستگی های مصنوعی بود و شاید همین 
شرایط تحمیلی، مهم ترین علت بحران هویت ملی در برخی کشورهای خاورمیانه و در 

نتیجه، عدم شکل گیری همگرایی مؤثر میان دولت های خاورمیانه است.
عدم همگرایی به آشفتگی منطقه ای انجامیده  است و از دل این آشفتگی، ناامنی بیرون 
آمده است. ناامنی مستمر در خاورمیانه، بهانه ای برای حضور همیشگی دولت های غربی 
به خصوص آمریکا در منطقه و دخالت در امور داخلی دولت های خاورمیانه شده است. در 
شرایط خلأ هویت های ملی پایدار، که نتیجه عقلانیت سازنده در ملت هاست، افرادی که 
به جای احساس تعلق به یک دولت- ملت، خود را متعلق به یک قبیله خاص با فرهنگ 
بدوی می دانستند، زمینه ساز تشکیل گروه های افراطی شدند؛ گروه هایی که از نظر فکری 
از اسلام سلفی و افراطی تغذیه می کردند و از نظر مالی، از سوی دولت ایالات متحده؛ تا در 

بحبوحه جنگ سرد از نفوذ کمونیسم در کشورهایشان جلوگیری کنند.
* تروریست؛ هر موجودیتی که دوستش ندارند!

روز دوشنبه 19 فروردین، دونالد ترامپ، رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا، طی 
فرمانی، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را گروهی تروریستی خواند. سابقه واژه تروریسم، 
در روابط بین الملل به واقعه یازده سپتامبر سال 2001 برمی گردد. از روزی که هواپیماهای 
مسافربری تسخیرشده از سوی گروه های افراطی، برج های دوقلوی تجارت جهانی در 
نیویورک را ویران کرد، ایالات متحده سردمدار مبارزه با گروه های افراطی خاورمیانه شد؛ 
گروه هایی که کمی قبل از آن با کمک های مالی ایالات متحده برای مقابله با نفوذ شوروی 
ایجاد شده بودند، اما در ادامه به خطری برای تمدن غرب تبدیل شدند. از سال 2001، 
ایالات متحده به شکل مستمر به پروراندن اصطلاح تروریسم پرداخته است و از آن سلاح 
قدرتمندی ساخته تا به وسیله آن هر دولت، گروه یا موجودیتی را که برخلاف منافع این 
کشور عمل کند، مورد تهدید قرار دهد. تروریستی خواندن یک گروه تنها یک نامگذاری 
ساده نیست، بلکه تلاش برای یافتن مشروعیت حذف آن است. ایالات متحده با استفاده 
از همین سلاح، مشروعیت و همراهی جهانی برای راه اندازی دو جنگ افغانستان )2001( 
و عراق )2003( را به دست آورده است. در دو جنگ فوق الذکر اصطلاح تروریسم برای دو 
موجودیت کاملًا متفاوت استفاده شد. در جنگ افغانستان، دولت ایالات متحده، القاعده را 

به عنوان یک گروه تروریستی و خطرناک برای امنیت بین المللی معرفی کرد.
این در حالی است که در زمان وقوع جنگ تحمیلی ایران و عراق، اکثر کشورهای 
غربی سکوت کردند و از فروش اسلحه سود می جستند. اما در جریان حمله عراق 
به کویت و با توجه به در خطر بودن نظم سایکس پیکویی منطقه، احتمال بالا رفتن 
قیمت جهانی نفت و همین طور منافع سرمایه گذاران انگلیسی و آمریکایی در کویت، 
صدام حسین مورد غضب ایالات متحده قرار گرفت. این تنش در روابط دو دولت 
ادامه پیدا کرد تا زمانی که دولت ایالات متحده، صدام حسین را به ساخت گسترده 
سلاح های کشتار جمعی و بمب هسته ای متهم کرد و به بهانه مبارزه با تروریسم، به 

عراق حمله کرد.
در سال ها ی اخیر، گروه های افراطی دیگری از جمله داعش و جبهه النصره، جنگ 
گسترده ای را در عراق و سوریه، ترتیب دادند که ایالات متحده جز چند حمله هوایی، 
کمک چندانی در مبارزه با این گروه های افراطی خطرناک نکرد. این در شرایطی 
است که همین کشور از ائتلاف نظامی عربستان در منطقه، و عملیات های هوایی 
گسترده ای که علیه حوثی های یمن، انجام داده است، حمایت می کند و به حوثی ها 
نیز که که دارای تفکرات ملی و غیر افراطی و شرایط، اهداف و عملکرد کاملًا متفاوتی 
هستند، عنوان تروریست می دهد. در اقدامی تازه هم، لایحه پیشنهادی کنگره مبنی 
بر ممنوعیت دخالت ایالات متحده در عملیات های نظامی ائتلاف عربستان در یمن 

را وتو می کند.
کلیت اقدامات ضد تروریستی دولت آمریکا نشان می دهد ایالات متحده واژه تروریست 
را بر هر گروه و موجودیتی که خلاف منافع آن کشور عمل کند، اطلاق می کند تا 
موجودیت ها ی خاورمیانه ای را یا از عقلانیت دور کند یا غیرعقلانی جلوه دهد و همزمان 

مشروعیت بازی کردن با آن ها و در زمان لزوم حذف آن ها را پیدا کند.
* جمهوری اسلامی ایران، مبدع راه حل هایی از دل منطقه

با پیروزی انقلاب اسلامی ایران در سال 1357 به رهبری امام خمینی)ره(، جمهوری 
اسلامی ایران با شعار نه شرقی نه غربی، نشانگر ظهور نظامی مستقل از دولت های 
خارجی، به خصوص دولت های خارج از منطقه بود. این استقلال در نگاه متفاوت جمهوری 
اسلامی، به تفاوت های قومی و مذهبی در منطقه خاورمیانه و همین طور ماهیت گروه های 
فراملی منطقه نیز دیده می شود. جمهوری اسلامی ایران با دید صلح طلبانه و سازنده به 
کنش در مورد چالش های منطقه ای می پردازد و مهم ترین نمود این نگاه در جنگ داخلی 
سوریه بود؛ زمانی که با مساعدت جمهوری اسلامی ایران، ایرانی، عرب و کرد و همین 
شیعه و سنی در کنار هم، مقابل داعش ایستادند و با کمک به حفظ دولت قانونی سوریه، 
از شیوع داعش در دیگر بخشهای منطقه و همین طور کل جهان جلوگیری کرد. اوج نگاه 
وحدت بخش سپاه را می توان در سخنان سردار قاسم سلیمانی، فرمانده نیروی زمینی 
سپاه قدس دید که قطعه ای از وصیت نامه شهید »حاج علی محمدی پور« را ذکر می کند: 
»ای برادر عرب که تو به دنبال من می گردی و من به دنبال تو، قسم به خدا اگر شهیدم 

کنی، شفاعتت می کنم.«
حضور نهادی مانند سپاه، به عنوان نیروی نظامی قدرتمند جمهوری اسلامی ایران 
در منطقه خاورمیانه که همواره در راستای حمایت از شهروندان غیرنظامی منطقه، چه 
در لفظ و چه عمل حاضر بوده است و در این راه کاملًا مستقل و متفاوت از ایالات 
متحده عمل می کند، زنگ خطری برای ایالات متحده است. وجود چنین نهاد قدرتمند 
و بانفوذی در خاورمیانه که با استفاده از امکانات بومی منطقه، مستقلًا به حل چالش های 
منطقه ای می پردازد، به تدریج بهانه های حضور در منطقه را از دول غربی، به خصوص 
ایالات متحده می گیرد و از همه مهم تر، سیاست های رژیم صهیونیستی را با خطرات 
جدی، روبه رو می سازد. در این شرایط، جمهوری اسلامی ایران، با ترویج الگوی خاورمیانه 
تازه که نه تنها خود، امنیت خود را تأمین کند، بلکه با استفاده از امکانات بومی تجمیع 
شده به رشد و توسعه همه جانبه دست یابد و یک منطقه قدرتمند با ایدئولوژی اسلامی، 
که رقیب قدرتمند ایدئولوژی غربی است را ایجاد کند، نه تنها منافع کشورهای غربی که 

سیطره آن ها بر نظام بین الملل را تهدید می کند.
* نوک حمله سلاح تبلیغاتی آمریکا، به سمت سپاه

با این تفاسیر شاید دشمنی ایالات متحده آمریکا با نهاد سپاه پاسداران که بازوی 
اعمال قدرت جمهوری اسلامی ایران است، اجتناب ناپذیر باشد. اما تعلق گرفتن عنوان 
تروریسم به نهادی مانند سپاه پاسداران انقلاب اسلامی از سوی ایالات متحده آمریکا، 
نشانگر نوع نگاه دولتمردان آمریکایی به تروریسم و نحوه استفاده از این واژه است که 
ایالات متحده قصد دارد برساخت خاصی از آن را در ذهن افکار عمومی جهانی بگنجاند. 
دولتمردان آمریکا با آگاهی از پتانسیل رقیبی چون سپاه پاسداران در منطقه و امکان 
جهانی شدن ایدئولوژی انقلاب اسلامی، تلاش می کنند با برساخت ذهنی تروریسم که از 
سال2001 ، به ساخت آن در ذهن افکار عمومی جهانی پرداخته اند، نام سپاه را با کشتار 
و وحشی گری و افراط گرایی تروریسم، همراه کنند و حقیقت و کارکردهای آشکار و پنهان 
سپاه پاسداران را از ذهن افکار عمومی جهانی دور نگاه دارند و هدف نهایی از این اقدام، 
وادار کردن جمهوری اسلامی به اقدامات غیرعقلانی و هیجانی و به نوعی، ضعیف کردن 

آن به دست خود آن است.

نکتـه

رئیس جمهوری اسلامی ایران و نخست وزیر پاکستان، با بیان 
اینکه" فصل نوینی در سطح روابط و مناسبات تهران - اسلام آباد 
آغاز شده است" ، تاکید کردند که دو کشور در تقویت بیش از 
پیش روابط در همه حوزه ها و همکاری و بویژه هماهنگی در 
زمینه مبارزه با تروریسم و ایجاد امنیت و ثبات در منطقه اتفاق نظر 
دارند.حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز دوشنبه 
در نشست هیات های عالیرتبه ایران و پاکستان، ظرفیت  های 
همکاری  اقتصادی، زیرساختی و امنیتی بین تهران و اسلام آباد را 
بسیار گسترده خواند و اظهارداشت: با فعال کردن تمام ظرفیت های 
همکاری می توان شتاب و تحرک زیادی در مناسبات دو کشور به 

نفع دو ملت و ملل منطقه ایجاد کرد.
دکتر روحانی با اشاره به اینکه ایران و پاکستان از اشتراکات 
فراوانی برخوردار هستند، تلاش برای ارتقاء سطح روابط دو کشور در 
زمینه های مختلف را مورد تأکید قرار داد و گفت: ایران و پاکستان 
در مسیر تقویت و تحکیم روابط خود اجازه نخواهند داد دیگران در 

مناسبات دوستانه و برادرانه آنها دخالتی داشته باشند.
رئیس جمهور با بیان اینکه آمریکا با مداخلات نظامی خود 
بیشترین خسارت را به اقتصاد و امنیت منطقه وارد کرده است، 
تصریح کرد: در شرایط کنونی کشورهای منطقه باید برای منافع 

خود مستقل و مستقیماً تصمیم گیری و برنامه ریزی کنند.
دکتر روحانی اقدام آمریکا در اعلام قدس شریف به عنوان 
پایتخت رژیم صهیونیستی، اعلام جولان به عنوان بخشی از خاک 
رژیم صهیونیستی، تروریستی نامیدن سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
به عنوان یک نیروی دفاعی رسمی، خروج از برجام و همچنین 
مواضعی که در زمینه تروریسم علیه پاکستان اتخاذ کرده را از 
اقدامات بسیار خطرناک آمریکا طی ماه های اخیر دانست و اظهار 
داشت: در شرایط کنونی کشورهای مستقل منطقه باید مثل ایران و 
پاکستان در کنار هم قرار بگیرند و برای آینده ثبات و امنیت منطقه و 
مقابله با توطئه ها ، برنامه ریزی و اقدام کنند.رئیس جمهور همکاری 
ایران و پاکستان را در مبارزه با تروریسم مورد تأکید قرار داد و گفت: 
باید سطح این همکاری های به گونه ای باشد که تروریست ها کاملًا 
متوجه شوند که دو کشور مصمم هستند که قاطعانه با آنها مبارزه 
کنند.دکتر روحانی در ادامه با تأکید بر ضرورت ارتقاء و تقویت سطح 
همکاری های تجاری و اقتصادی بین تهران و اسلام آباد، اظهار 
داشت: مرزهای دو کشور باید مرزهای تجارت، ثبات و توسعه باشد 
و تهران آمادگی دارد همکاری های خود را با پاکستان در زمینه های 
مختلف اقتصادی از جمله نفت و گاز، برق، پتروشیمی ،گردشگری 
،علمی، دانشگاهی و بهداشت و درمان بیش از پیش گسترش دهد.

رئیس جمهور همچنین برقراری و تقویت روابط بانکی بین دو 
کشور را مورد تأکید قرار داد و گفت: در زمینه روابط بانکی می توانیم 
برای تقویت تبادلات تجاری از پول ملی و یا حساب تهاتری استفاده 
کنیم. دکتر روحانی همچنین توسعه خط آهن و مسیر ترانزیتی 
بین ایران و پاکستان را به نفع دو ملت و منطقه دانست و گفت: سه 
کشور ایران، پاکستان و ترکیه از بنیانگذاران سازمان اکو هستند و 
در قالب این سازمان می توان کمربندی برای ترانزیت شرق و غرب 
ایجاد کرد و بدون شک توسعه راه آهن اسلام آباد - استانبول و اتصال 
اروپا به پاکستان و چین می تواند تحول بزرگی در منطقه ایجاد کند.

رئیس جمهور با بیان اینکه ایران و پاکستان دو کشوری هستند 
که بیشترین خسارت و رنج را به خاطر وجود ناامنی در افغانستان و 
آوارگان افغانستانی متحمل شده اند، اظهار داشت: از اهداف مشترک 
دو کشور ایران و پاکستان می تواند تلاش و همکاری نزدیک برای 

ایجاد ثبات در افغانستان باشد.
* نخست وزیر پاکستان: آینده از آن ایران و پاکستان 

است 
عمران خان نخست وزیر پاکستان نیز در این نشست با بیان 

اینکه اسلام آباد و تهران از اشتراکِ نظر فراوانی در زمینه های 
مختلف برخوردار هستند و آینده از آن ایران و پاکستان است، گفت: 
تروریست ها تلاش دارند که در روابط دوستانه و برادرانه ایران و 
پاکستان تفرقه و جدایی ایجاد کنند، لذا مصمم هستیم قاطعانه با 
تروریسم مبارزه کنیم و به نفع پاکستان می دانیم که اجازه ندهد از 

خاکش علیه ایران و همسایگانش استفاده شود.
 نخست وزیر پاکستان اهتمام کشورش برای تقویت و تحکیم 
روابط اقتصادی بین تهران و اسلام آباد را مورد اشاره قرار داد و گفت: 
پاکستان به دنبال یافتن مکانیسمی برای ارتقاء مناسبات اقتصادی با 
جمهوری اسلامی ایران در حوزه های مختلف بویژه نفت و گاز است.

عمران خان خاطر نشان کرد: پاکستان به دنبال روابط بلندمدت 
با ایران است و در این زمینه  باید از پتانسیل های فراوانی که در 

منطقه وجود دارد، استفاده کنیم.
تروریستی  گروههای  رابه  ایران  علیه  اقدام  اجازه   *

نخواهیم داد
نخست وزیر پاکستان تروریسم را بزرگترین مانع در تقویت روابط 
دو کشور دانست و با تأکید بر اقدام عملی و قاطع پاکستان علیه 
گروه های تروریستی که از خاک آن کشور علیه ایران اقدام می کنند، 
گفت: سفر به جمهوری اسلامی ایران شروع جدیدی در روابط 
و مناسبات تهران و اسلام آباد است واطمینان می دهم با اقدامات 
قاطع علیه تروریسم و همچنین عملیاتی کردن توافقات انجام شده، 

مشکلات پیش آمده کاملًا از بین خواهد رفت.
عمران خان با تأکید بر اینکه کشورش از این به بعد هیچ گاه 
بخشی از ائتلاف جنگ نخواهد بود، تصریح کرد: از ابتدا مخالف 
دخالت و حضور نظامی آمریکا در افغانستان و عراق بودم و امروز نیز 
قویاً مخالف اشغال جولان و اعلام قدس به عنوان پایتخت اسرائیل 
و نیز خروج یکجانبه آمریکا از معاهده برجام هستیم و آن را خلاف 

مقررات بین المللی می دانیم.

رئیس جمهور در نشست مطبوعاتی 
با نخست وزیر پاکستان:

گام جدیدی در روابط ایران و پاکستان برداشته شد
رئیس جمهور  همچنین درنشست مشترک مطبوعاتی با 
نخست وزیر پاکستان با تاکید بر اینکه گام جدیدی در روابط دو 
کشور برداشته شده است ، اظهارداشت : تهران و اسلام آباد مصمم 

به توسعه همکاری های همه جانبه خود بدون اثرپذیری از کشور 
ثالت هستند.

حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی روز دوشنبه 
در این نشست مطبوعاتی که پس از مذاکرات مشترک هیات های 
عالیرتبه و امضای یک سند همکاری میان دو کشور برگزار شد، 
گفت: ایران و پاکستان برای مبارزه با تروریسم در مرزهای خود 

نیروی واکنش سریع مشترک تشکیل می دهند.
دکتر روحانی با اشاره به اینکه متأسفانه در ماه های اخیر شاهد 
تنش هایی توسط تروریست هایی که سبوعانه عمل می کردند، بودیم، 
تصریح کرد: خوشحالیم که طرف پاکستانی همه گروهک هایی را که 
در این منطقه فعالیت غیرانسانی دارند ، تروریستی اعلام و با آنان 

برخورد قاطع می کند.
رئیس جمهور همچنین به ارتقاء همکاری های امنیتی بین 
نیروهای مردمی و اطلاعاتی دو کشور اشاره و تأکید کرد: یک نیروی 
واکنش سریع مشترک در مرزهای ایران و پاکستان برای مبارزه با 

تروریسم تشکیل خواهد شد.
دکتر روحانی با بیان اینکه ظرفیت های خوبی در زمینه روابط 
اقتصادی - تجاری بین دو کشور وجود دارد، افزود: دو طرف توافق 
دارند که روابط تجاری توسعه یابد و جمهوری اسلامی ایران آماده 
است نیازمندی پاکستان در زمینه نفت و گاز را تأمین کند و 
همچنین اقدامات لازم برای اتصال لوله گاز به این کشور را انجام 

دهد.
رئیس جمهور ادامه داد: آماده ایم تا صادرات برق از ایران به 

پاکستان به 10 برابر افزایش یابد.
دکتر روحانی با تأکید بر اینکه برای توسعه روابط تجاری کمیته 
تهاتر بین دو طرف تشکیل خواهد شد تا صادرات و واردات تهاتر و 
در یک حساب تسویه شود، تأکید کرد: علاقه داریم تا بنادر چابهار و 
گوآدر روابط بیشتری داشته باشند و ارتباط بین این دو بندر با اتصال 

راه آهن گسترش یابد.
رئیس جمهور همچنین تصریح کرد: مسایل مهم منطقه ای، 
ضرورت همکاری بیشتر بین ایران و پاکستان برای ایجاد صلح و ثبات 
در افغانستان و همچنین اقدامات نادرست آمریکا در منطقه، بویژه 
به رسمیت شناختن قدس به عنوان پایتخت رژیم صهیونیستی و 
اشغال جولان توسط این دولت نامشروع و همچنین توهین به سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی مورد بحث و مذاکره قرار گرفت.

دکتر روحانی با تأکید بر اینکه ایران، پاکستان و ترکیه بنیانگذار 
اکو بودند و همواره در گذشته روابط خوبی داشتند، خاطر نشان کرد: 
امروز علاقه مند به توسعه روابط بین سه کشور هستیم و امیدواریم 
راه آهن استانبول به اسلام آباد فعال تر شود تا از این طریق اروپا به 

پاکستان و چین متصل گردد.
رئیس جمهور تأکید کرد: بسیار خوشحالم که اراده پاکستان 
بر این است که این کشور در هیچ ائتلاف جنگی شرکت نکند و 

نخواهد کرد و دو کشور به دنبال صلح و امنیت منطقه هستند.
دکتر روحانی تصریح کرد: مطمئنم که سفر نخست وزیر 

پاکستان به ایران نقطه عطفی در توسعه روابط دو کشور است.
رئیس جمهور همچنین درخواست نخست وزیر پاکستان از وی 

برای دیدار از اسلام آباد را پذیرفت.

نخست وزیر پاکستان :
نیازمند همکاری های بیشتر برای مقابله

 با اعمال تروریستی هستیم 
عمران خان نخست وزیر پاکستان نیز در این نشست با بیان 
اینکه با پیروزی انقلاب اسلامی در ایران شکاف عمیق و شکاف 
طبقاتی بین فقرا و ثروتمندان از بین رفته است، تصریح کرد: 

پاکستان نیز به دنبال چنین الگویی از انقلاب اسلامی ایران است.
نخست وزیر پاکستان با بیان اینکه اگر مسأله تروریسم بین دو 
کشور وجود نداشت اختلافات افزایش نمی یافت، گفت: نباید اجازه 
دهیم که شبه نظامیان از خاک دو کشور برای اقدامات تروریستی 

استفاده کنند.
عمران خان با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران نیز همانند 
پاکستان برای سالیان دراز از مسأله تروریسم و خونریزی رنج برده 
است، گفت: نیازمند همکاری های بیشتر برای مقابله با اعمال 

تروریستی و خشونت آمیز هستیم.
نخست وزیر پاکستان همچنین بر ضرورت صلح و ثبات و امنیت 
در افغانستان تأکید کرد و گفت: آماده همکاری برای ایجاد صلح و 
امنیت در افغانستان هستیم و قطعاً راه حل برون رفت مشکلات 
این کشور از طریق مسایل سیاسی خواهد بود و صلح و امنیت 
در افغانستان برای جمهوری اسلامی ایران و پاکستان مفید و حائز 

اهمیت است.
عمران خان همچنین اقدامات رژیم صهیونیستی در اشغال 
جولان و تغییر پایتخت به قدس را خلاف قوانین بین المللی دانست 
و تأکید کرد: این اقدامات ناقض حقوق اساسی و انسانی فلسطینیان 
است و همین وضعیت نیز در کشمیر وجود دارد که مردم این 
سرزمین نیز که به دنبال به رسمیت شناختن حق سرنوشت خود 
هستند سرکوب می شوند و ما مطئنیم مسأله کشمیر نه از طریق 

نظامی بلکه گفتگوهای سیاسی قابل حل است.
نخست وزیر پاکستان با تأکید بر ارتقاء همکاری های بین دو 
کشور در زمینه های مختلف بویژه تجاری، اقتصادی، بهداشت 
و انرژی ادامه داد: دولت جمهوری اسلامی ایران بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی پیشرفت های قابل توجهی در بخش مراقبت های 
اولیه بهداشتی داشته است که امیدواریم بتوانیم از این تجارب ایران 

استفاده ببریم..
سند همکاری های بهداشتی ایران و پاکستان امضا شد

 یک سند همکاری در زمینه بهداشت و درمان با حضور حجت 
الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی رئیس جمهور اسلامی 
ایران و عمران خان نخست وزیر جمهوری اسلامی پاکستان در 

زمینه بهداشت و درمان به امضا رسید.
این یادداشت تفاهم  همکاری توسط  وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی جمهوری اسلامی ایران و وزیر بهداشت جمهوری 

اسلامی پاکستان امضا شد.

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره طولانی شدن بررسی لوایح پالرمو و 
CFT می گوید: از آنجایی که معاون اول و گروهی از نمایندگان دولت به رهبری نامه داده 
بودند تا مجمع این لوایح را با جدیت بیشتری در دستور کار قرار دهد، ایشان آن را به 
مجمع ارجاع دادند تا بیشتر و دقیق تر بررسی کنند و به شکل متقن، به نکات و نظرات 

درباره آن توجه شود. 
حسین مظفر، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره علت به تعویق افتادن 
بررسی لوایح پالرمو و CFT و شائبه عدم پیگیری آن در این نهاد به ایرناپلاس می گوید: 
مجمع این لوایح را پیگیری می کند و جلسات فراوانی در این باره گذاشته شده است و 
تقریباً در حال به نتیجه رسیدن درباره پالرمو بودیم که CFT هم به عنوان مورد اختلافی 
مجلس و شورای نگهبان، به مجمع آمد. وی در همین راستا می افزاید: مجمع تصمیم 
گرفت از آنجایی که این لوایح همپوشانی دارند، با یکدیگر مورد بررسی قرار گیرند. دلیل 

دیگر طولانی شدن بررسی، این است که معاون اول رئیس جمهور و گروهی از نمایندگان 
دولت به آقا نامه داده بودند تا مجمع این لوایح را با جدیت بیشتری در دستور کار قرار 
دهد، ایشان آن را به مجمع ارجاع دادند تا بیشتر و دقیق تر بررسی و به شکل متقن به 
نقطه نظرات درباره آن توجه شود. این امر باعث شد این لوایح با دقت بیشتری مورد 

بررسی قرار گیرد. 
* بازرس هایFATF، عربستان و اسرائیل اند

این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره سومین علت طولانی شدن بررسی 
این لوایح می گوید: ایران تاکنون به تمام قول ها و تعهدات خود در قبال اتحادیه اروپا عمل 
کرده، اما اتحادیه اروپا به هیچ یک از تعهدات خود پایبند نبوده است. حتی این سازوکار 
مالی اینستکس هم بسیار سبک و بی خاصیت است. علاوه براین، نه تنها شورای اروپا به 
تعهدات خود در قبال برجام عمل نکرده است، بلکه طی نامه ای شروطی را برای ایران 

در نظر گرفته که عکس العمل منفی مجمع را به دنبال داشت و بنا شد منتظر اقدامات 
بعدی آن ها بمانیم. منتظریم اروپایی ها گامی در این راستا بردارند تا با آگاهی بیشتر در 
این باره تصمیم گیری کنیم. مظفر با اشاره به اینکه این ها لوایح پیچیده هستند، تصریح 
می کند: ایران در گذشته به کنوانسیون های بسیاری پیوسته و مشکلی نیز وجود نداشته 
 FATF و پالرمو این است که این ها مستقل نیستند و به CFT است، اما علت تأخیر درباره
وابسته اند و FATF نیز سازوکار پیچیده ای دارد، دارای نظام بازرسی است و بازرس های 
آن عربستان و اسرائیل اند. از این جهت، بررسی آن نیاز به تفکر و تأمل بیشتر دارد. مجمع 

نیز با توجه به مصلحت کشور درباره آن تصمیم گیری می کند. 
* ادعای سیاسی کاری مجمع، تهمت و افتراست

وی ادامه می دهد: اینکه گفته می شود رفتار مجمع سیاسی کارانه است، تهمت و 
افترا به آن است و قانون اساسی این اختیار را به مجمع داده است تا بر اساس مصلحت، 

تعمق و دقت، مسائل را بررسی، تصویب یا رد کند. این لوایح نیز در دستور کار است، 
دفعه قبل درباره آن بحث شد و بحث ها ادامه خواهد داشت. مظفر در واکنش به اینکه 
افکار عمومی و فعالان اقتصادی اقدامات خود را موکول به اعلام نظر مجمع درباره این 
لوایح کرده اند و در بلاتکلیفی به سر می برند، می گوید: نه این گونه نیست، برخی اظهارنظر 
دولتی ها و رسانه ها، جامعه را دچار ابهام کرده است. این لوایح به مجمع واگذار شده است 
و باید منتظر نظر آن ماند، مثل اینکه لایحه ای در مجلس در دست بررسی باشد و بگویند 
درباره آن ابهام وجود دارد؛ یا تصویب و اجرایی می شود یا نمی شود. این لوایح نیز مسکوت 
نیستند و در دست بررسی اند. این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به اینکه 
آیا اقدامات اخیر آمریکا در قبال سپاه پاسداران ممکن است بر تصمیم اعضای مجمع اثر 
بگذارد یا نه، می گوید: قطعاً اثرگذار خواهد بود. هم اقدامات آمریکا هم رفتارهای نامربوط 

اروپایی ها قطعاً بر تصمیم اعضا اثر خواهد داشت.

روحانی  و عمران خان برای مقابله با گروه های تروریستی توافق کردند

تشکیل نیروی واکنش سریع در مرزهای ایران و پاکستان

 یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح کرد 

 CFT جزئیاتی از درخواست جهانگیری و تأکید رهبری درباره

اسـتاد دانشـگاه شـهید بهشـتی گفت: آنـگاه که بـه مردم 
نیاز داشـتیم بـا اسـتفاده از دم مسـیحایی بـزرگان اصلاحات، 
زیبـای خفتـه جامعه را بیـدار می کردیـم و لبیک می گفتند، 
مشـارکت می کردند و وارد صحنه می شـدند؛ قدر ندانسـتیم 
و فرصـت سـوزی کردیـم، اکنون آن دم مسـیحایی مـا، زیبای 

خفتـه جامعـه را بیـدار نمی کند.
 »محمدرضـا تاجیـک« در نشسـتی تحت عنوان »آسـیب 
شناسـی جریـان اصلاحـات« اظهارداشـت: اصـلاح طلبـان در 
میـان دو مفهـوم »عمـران« و »ویران کردن«گیر کـرده اند.این 
وضعیـت در کنـار یـک مفهوم دیگر قـرار گرفته اسـت که من 
اسـم آن را »بـی کفایتـی کفایت نمادیـن« می گـذارم. به این 
معنـی که برنامه و هـدف بیانگر کفایت و توانایی شـعار اصلاح 
طلبـان اسـت ولـی در واقـع عمـلا یک بسـته خالـی از محتوا 

است.
وی ادامـه داد: در فضـای اصـلاح طلبـی برخی اشـخاص و 
بعضـی از آمـوزه هـا و ایده هـا کفایت نمادینی داشـتند که ما 
را ذیـل یـک گفتمـان جمـع مـی کردند ولـی امروز مـا با یک 
نـوع بحـران حامـلان و عامـلان اصلاح طلبی مواجه هسـتیم، 
لـذا اگـر کسـی بخواهد گفتمان شـاداب، متفـاوت و پراتیکالی 
را ایجـاد کنـد، نبایـد از حامـلان و عامـلان مرسـوم اصلاحات 

اسـتفاده کند.
اسـتاد دانشـگاه شـهید بهشـتی ادامـه داد: اصـلاح طلبان 
بـه عنـوان دسـتگاه قـدرت با اصـلاح طلبـی برخـورد کردند، 
مـا اصـلاح طلبـی را ابـزار قـدرت قـرار دادیـم و هـر زمـان که 
بـه قدرت رسـیدیم، فرامـوش کردیـم از کجا آمده ایـم و چون 
»اصلاح طلبی بدون اصلاح طلب« داشـتیم، مثل دموکراسـی 
بـدون دموکـرات؛ در فـردای قدرت وقتی آب دیدیم مشـخص 
شـد شـناگران ماهـری هسـتیم و معلـوم شـد مـی توانیـم 

مسـتبدان قاهری هم باشـیم.
مدیـر مسـئول فصلنامـه گفتمـان یادآور شـد: ایـن اصلاح 
طلبـان امتحـان خـود را پـس دادنـد و از مـردم به عنـوان یک 
تاکتیـک و ابـزار بـرای نجـات خـود بهـره بـرده و مـی برنـد، 
تاکتیکـی بـرای عبـور از بحـران و نه یک اسـتراتژی کـه به آن 

باور داشـته باشـند.
وی خاطرنشـان کرد: جریان اصلاح طلبی در چنبره اصلاح 
طلبـان مصنوعـی گرفتـار شـده اسـت، اصـلاح طلبانی کـه از 
اصـلاح طلبی برج بابل سـاخته اند برای اینکـه به عرش قدرت 
برسـند و در ایـن مسـیر همه آرمـان ها و آمـوزه هایی که بیان 

می شـد را ذبـح کردند.
تاجیـک عنـوان کرد: به راحتی هدف وسـیله را برای اصلاح 
طلبـان توجیـه کرد، بـرای اینکه یک کرسـی و قدرتی داشـته 
باشـند، از مفاهیـم مقـدس اصلاح طلبـی مایه گذاشـتند و به 

هـدف که رسـیدند اصل موضـوع که اصلاح برای توسـعه همه 
جانبه کشـور بـود را فراموش کردند به همیـن دلیل می گویم 

بـه این اصـلاح طلبان مرسـوم دخیل نبندید. 
این اسـتاد دانشـگاه ادامه داد: در هر انتخابات مشـروعیت و 
مقبولیتـی پیرامـون جریان اصـلاح طلبی، حامـلان، عاملان و 
کارگـزاران در افـکار عمومی شـکل می گرفت که سـرمایه ای 
بـزرگ بـود ولی از دسـت رفـت. با یـک »تَکرّار مـی کنم« می 

آمدنـد و انتخـاب مـی کردنـد، آیا باز هم مـی آیند؟
معـاون پیشـین مرکز بررسـی هـای اسـتراتژیک ریاسـت 
جمهـوری افـزود: هر وقت راه بـرون رفت از گره های اجتماعی، 
سیاسـی، فرهنگی و اقتصادی پیدا نشـود، دلیلش فقدان تدبیر 
و تصمیـم در بدنـه حاکمیت و جامعه اسـت. جایی که تصمیم 
و تدبیـر قفـل مـی کند به راحتی نمی شـود از ایـن فضا خارج 
شـد و اگر هم تدبیری اندیشـیده شـود که از فضای بن بسـت 
رهایـی یابند بـه صورت پارادوکسـیکالی بر دامنه مشـکل می 

افزاینـد که خود جزئی از مشـکل می شـود.
وی اضافـه کرد: اکثر کسـانی کـه وارد جریان اصلاح طلبی 
شـدند فراز و فرودهای زیادی داشـتند، از رادیکالیزم کوری که 
در دهـه هـای اول انقـلاب داشـتند تـا ایدئولوژی ارتودوکسـی 
کـه در ادامـه فریـاد زدنـد و حـذف دیگرانـی که متفـاوت می 
اندیشـیدند به گفتمانی جدیدی شـیفت و اکنـون به اصطلاح 

دموکراتیک شـده انـد، اما ماهیتا همان قبیلـه رادیکالند. 

تاجیـک بیان کرد: همان کسـانی که علیه اسـتبداد شـعار 
مـی دهند و با مشـت گره کـرده از دموکراسـی دفاع می کنند 
در فـردای قـدرت همـان چیـزی را تولیـد می کننـد که نافی 
وعلیـه آن بودنـد، ایـن رمـز و راز اسـتمرار6 هـزار سـال ادامـه 
داشـته و تاریخ ماسـت. به لحاظ اسـتراتژیک می گویم، تردید 
نداشـته باشـید اگر نظم و نظام کنونی ساقط شـود در فردایش 

یک دیکتاتوری و اسـتبداد خشـن برپا خواهد شـد. 
مدیر مسـئول فصلنامه گفتمان یادآور شـد: کسـانی که در 
متروپل های دموکراسـی نشسـته اند و رسـانه دارنـد، هنوز به 
قـدرت نرسـیده مخالف خـود را برنمـی تابند، هنـوز به جایی 
نرسـیده انـد اعلام می کنند اولین کسـانی را که بـالای دار می 
بریـم، روحانیـون، اصلاح طلبـان و فعالان مدنی داخل کشـور 

است.
وی ادامـه داد: مـا در سـال 57 انقلابی بـه آن عظمت انجام 
دادیـم کـه در نـوع خـود در تاریخ بی نظیر بود بـه طوری که تا 
سـال 1360 سـازمان اطلاعات )سـاواک( به فعالیت خود ادامه 
مـی داد، از چنیـن انقلابـی که حتی سـاواک را هم تحمل می 
کرد راضی نیسـتیم! حـال به افرادی خارج نشـین که از اکنون 

خط و نشـان می کشـند دخیل ببندیم؟
تاجیـک اظهـار کـرد: چهـره ای کـه امـروز از اصلاح طلبی 
مـی بینید ماحصـل کارکرد، کنش هـا و واکنش هـای اصلاح 
طلبـان اسـت و اصـل اصـلاح طلبـی نبایـد تحـت شـعاع این 

رویکـرد قـرار گیـرد. اگر مـی خواهیم اصـلاح طلبـی را دوباره 
بـه جامعـه معرفی کنیم، بایـد فاصله خود را نسـبت به اصلاح 

طلبـان مرسـوم و معروف مشـخص کنیم. 
معـاون پیشـین مرکـز بررسـی های اسـتراتژیک ریاسـت 
جمهـوری افـزود: وضعیـت دیگـری کـه در ایـن شـرایط بـه 
اصـلاح طلبـان دسـت داده اسـت وضعیتی اسـت که مـن آن 
را »وضعیـت تعلیق« می نامم. در این وضعیت سـاختار اصلاح 
طلبان مانند یک امارت ماسـه ای در حال فرو ریختن اسـت، با 
چشـم خود می بینیم بسـیاری از نیروها و نسـل جوان اصلاح 
طلـب در حـال خـارج شـدن از ایـن دایره هسـتند و بـه نظرم 
اصـلاح طلبـی در ایـن فضا دچـار نوعی خودزنی شـده اسـت.

وی ادامـه داد: معتقـدم هر مقدار از بیـرون به ما هجمه وارد 
شـود تقویت، غنی، فربه، اسـتوار، فراگیر و مقبولتر می شـویم، 
مشـکل زمانی اسـت که از درون از هم بپاشیم. همیشه »دگر« 
درون مخـرب تـر از دگـر بیرون اسـت، دگر بیـرون به مقاومت 

و تقویـت مـا می افزایـد و ما را آبدیده و کارکشـته می کند.
تاجیـک تاکید کـرد: وضعیت دیگری که وجـود دارد حالت 
»اسـتیضاح خود« اسـت. چه کسـی گنـاه اول را انجـام داد که 
تمـام سـرمایه اصـلاح طلبـی را در سـبد یـک جریـان خاص 
گذاشـت؟ تمام مشـکلاتی که مردم با آن مواجه شـده اند یک 
طـرف تقصیـر گـردن گفتمـان اصـلاح طلبی اسـت، لـذا باید 
مسـئولیت کار خود را بپذیریم و پاسـخگو باشیم ولی درعوض 

منتقـد شـده ایم و بـه حالت اسـتیضاح خـود روی آورده ایم.
مدیـر مسـئول فصلنامه گفتمان یـادآور شـد: از طرفی هم 
یـک نـوع »خمودگی آموخته شـده« در جریـان اصلاح طلبی 
شـکل گرفته اسـت به گونه ای که باورشان شـده هیچ کاری از 
دستشـان سـاخته نیسـت و قانع شـده اند به صورت کج دار و 

مریز در قدرت باشـند. 
وی ادامـه داد: ایـن خمودگـی آموخته شـده نهایتا به نوعی 
از مهاجـرت گفتمانی مبدل شـده اسـت، مهاجرت سـرزمینی 
داشـته ایم ولی مهاجرت گفتمانی پدیده ای اسـت که از درون 
کسـالت اصلاحات به وجود آمده اسـت. بسـیاری در حال ترک 
سـرزمین گفتمانـی ما هسـتند چـون خشکسـالی مفهومی و 
گفتمانـی آمده اسـت، اکنون بـه نظرم در خـزان اصلاح طلبی 

قـرار داریم.
تاجیـک اضافـه کرد: در این مسـیر اصلاح طلبـی باید ابتدا 
تردیـد سـپس واکاوی، ویـران و از نـو بنا کنیم. بـر ویرانه های 
سـاختمان نمـور و پرتـرک اصـلاح طلبـی بایـد امارتـی نو بنا 
کنیـم، ایـن راه بـرون رفـت اصلاحـات از وضعیتـی اسـت که 
دچـارش شـده اسـت در غیـر ایـن صـورت تردیـد نـدارم این 
جریـان بـه طور فزاینـده ای از صحنه سیاسـت جامعه و کنش 

گـری هـای اجتماعـی و فرهنگـی ایـران خارج خواهد شـد.

محمد رضا تاجیک:

جریان اصلاح طلبی در چنبره اصلاح طلبان مصنوعی گرفتار شده است
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خوشا به حال كسى كه بر پایه طاعت 
خداوند ، با مردم الفت مى گیرد و مردم با او 

الفت مى گیرند

سه شنبه - 3اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4787

مدیر حوزه های علمیه با تاکید بر ساماندهی مساجد از لحاظ کمی و کیفی گفت: 
حوزه علمیه دنبال طراحی سند جامع کلی برای فعّال کردن ۷۰ هزار مسجد در افق 

۱۴۱۴ است.
آیت الله اعرافی پیش ظهردیروز در دیدار مسئولان ستاد هماهنگی کانون های 
فرهنگی هنری مساجد کشور که در ساختمان مرکز مدیریت حوزه های علمیه در قم 
برگزار شد،  با اشاره به طرح های پیش رو در مدیریت حوزه های علمیه گفت: از جمله 
طرح ها در حوزه، کار ویژه روحانیت، آمایش و مجموعه ای از طرح هایی است که آماده 

شده و هدف رسیدن به افق ۱۴۱۴ است.  
مدیر حوزه های علمیه افزود: از میان 2۰۰ کار ویژه،  3۰ کار ویژه به عنوان اولویت که 

حوزه باید در آن عرصه ها نیرو تربیت کند، در دست طراحی است.
وی افزود: در همین رابطه با 3۰ نهاد همفکری شده است و دنبال تفاهم هستیم که 
از جمله آن آموزش و پرورش، صدا وسیما و... است و  قرار است با انجام تفاهم نامه ها، به 
سمتی برویم که اهداف دینی محقق شود.امام جمعه قم با بیان این که فاصله با مسجد 
ایده آل به لحاظ کمی و کیفی فاصله زیاد است، اظهارداشت: به لحاظ کمی، حداقلی که 
در طرح آمایش طراحی شده است، باید  در حدود  ۷۰ هزار مسجد فعال داشته باشیم. 

معتقدیم مسجد مهمترین جایگاه برای تربیت نیرو برای انقلاب، نظام و کشور است.
آیت الله اعرافی افزود: از نظر کیفی هم نیازمند به 2۰  شاخص مانند فعال بودن برای 

انجام سه وعده نماز، فعال بودن کانون و... است.اگر به 2۰ شاخص  توجه کنیم، اوضاع به 
مراتب بدتر خواهد بود و فکر کنم در این مورد 3 الی ۴هزار مسجد فعال هم نداشته باشیم. 

این اوضاع مسجد از نظر کمی و کیفی است.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه گفت: در این رابطه  ازسوی نهادهای فرهنگی، 
حوزه و...  کوتاهی هایی صورت گرفته است. باید کمک کرد تا مسجد به ترازی مطلوب 
برسد تا عهده دار نقش اساسی مانند سیاسی، اجتماعی، تربیتی و ... شود و این نیازمند به 

هم فکری است. باید کمک کرد تا ازاین اوضاع  نامطلوب عبور کرد.
امام جمعه قم ادامه داد: مسئله بعدی این است باید دستگاه ها فعال تر باشند، ولی 
این گونه نیست. باید مسجد سامان جدیدی پیدا کند، نگاه مردمی باشد. مردم همه کاره 
باشند و نهادها تنها برنامه ریزی و نظارت کنند. این نگاه ضروری است و نیازمند به هدف 
معین است و در حوزه هم دنبال طراحی سند جامع کلی برای فعال کردن ۷۰ هزار 

مسجد در افق ۱۴۱۴ می باشیم.
وی بیان داشت: معتقدیم مقوله مسجد به عنوان قطب فرهنگی و تربیتی نیازمند به 
بازسازی در مسائل فرهنگی، کیفی و کمی است و این مسئله به مسائلی مانند طراحی 
اهداف، برنامه ریزی و ... وابسته است. اگر این اهداف محقق شود، نقش اساسی مسجد 
که تربیت نیروهای فرهنگی و ... است، محقق می شود. این کار نیازمند اقدامات راهبردی 

کلان است و باید همت ها مضاعف شود.

آیت الله اعرافی:

نسل جوان در معرض خطرات زیادی است

و  فرهنگ  کل  اداره  سینمایی  امور  مسئول 
ارشاداسلامی استان قم گفت: سال ۱39۷ به نسبت سال 
۱396 ظرفیت صندلی سینما در قم افزایش دوبرابری 
داشته است، سال ۱398 هم این روند افزایش صندلی 

سینما ادامه خواهد داشت.
محمدکاظم رضوانی در خصوص وضعیت سینماهای 
استان، عنوان کرد: سینما آوینه، سینما تربیت، سینما 
ونوس، سینما آیه،  سینما شهرآفتاب و سینما کانون 
سینماهای رسمی استان و در حال حاضر مشغول فعالیت 

هستند. 
وی افزود: سینما آوینه در 2۴ متری آیت الله کاشانی 
22۰ صندلی، پردیس سینمایی شهرآفتاب در قالب 3 
سالن یک سالن ۴۰۰ صندلی و دو سالن 9۰صندلی، 
سینما کانون در شهرک پردیسان 22۰صندلی، سینما 
ونوس با دو سالن 22۰ و 8۰ صندلی و سینما تربیت 
با توجه به تعمیرات و ترکیب بندی جدید ۴۰۰ صندلی 

ظرفیت دارند. 
مسئول امور سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاداسلامی 
استان قم ادامه داد: سال ۱39۷ به نسبت سال ۱396 
ظرفیت صندلی سینما در قم افزایش دوبرابری داشته 
است، سال ۱398 هم این روند افزایش صندلی سینما 

ادامه خواهد داشت.

وی بیان کرد: راه اندازی سینما استقلال، سینما نور 
و سینما باغ موزه دفاع مقدس در دستور کار قرار دارد و 
در سال 98 به بهره برداری می رسد، با توجه با سینماهای 
جدیدی که به چرخه فعالیت اضافه شده، درجه کیفی 
سینماهای استان درجه یک هستند و سینما ونوس جزو 

سینماهای ممتاز محسوب می شود.
رضوانی با بیان اینکه متقاضیان زیادی برای تاسیس 
سینما در قم وجود دارد، گفت: سینما بازار شهر در ابتدای 
ورودی سوم شهرک پردیسان با ۴ سالن، بازار سلام در 
عماریاسر، متقاضی بین 5 تا 8 سالن سینما و افزوده شدن 
2 سالن به سالن های سینما در پردیس سینمایی ونوس 
از جمله برنامه های سینمایی فرهنگ و ارشاد اسلامی قم 

است.
وی بیان کرد: در مجموع با توجه به ظرفیت سینما 
نور، سینما باغ موزه دفاع مقدس و سینما استقلال طی 
سال جاری و حتی سال های آینده می توان شاهد رشد 

صندلی های سینما در قم باشیم.
و  فرهنگ  کل  اداره  سینمایی  امور  مسئول 
به  توجه  با  کرد:  اظهار  قم  استان  ارشاداسلامی 
استانداردی که در برخی مراکز رسمی وجود دارد، به 
ازای هر ۱۰۰ نفر یک صندلی سینما باید وجود داشته 
باشد، اگر ظرفیت شهر قم را یک میلیون نفر درنظر 

بگیریم، تقریبا ۱۰هزار صندلی سینما در قم نیاز است، 
ما در ابتدای راه هستیم و با توجه به ظرفیتی که امسال 
فعال می شود، تقریبا 2۰درصد استاندارد را می توانیم 

برای شهر قم تامین کنیم.
وی خاطرنشان کرد: اداره فرهنگ و ارشاد قم تمایل 
دارد که در مراکز بخش های استان سینما تاسیس شود و 
اگر سرمایه گذار بخش خصوصی وجود داشته باشد، اداره 
فرهنگ و ارشاد قم طرح های حمایتی برای این افراد در 

نظر دارد.
"سلام  طرح  حاضر  درحال  کرد:  تصریح  رضوانی 
سینما" در روستاهای استان اجرا می شود و سینماهایی 
به صورت سیار به اکران فیلم در روستاها و بخش های 

تابعه می پردازند.
وی در خصوص تغییر قیمت بلیط سینما در سال 
جدید گفت: در ادارات استان ها هیچ تغییر قیمیتی تا 
این لحظه صورت نگرفته، با توجه به وضعیت اقتصادی 
قیمت  افرایش  سینمایی  سازمان  سیاست گذاری  و 

نداشته ایم.
مسئول امور سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاداسلامی 
استان قم ادامه داد: در ایام نوروز حدود ۷۰هزار نفر در 
سینماهای قم فیلم دیده اند و بیشترین استقبال در ایام 

نوروز از فیلم " متری شش و نیم" بوده است.

مسئول سینمایی ارشاد قم خبر داد

افزایش دوبرابری ظرفیت سینماهای قم

نامحـرمانه

اخبــار

کاهش 8 درجه ای دما در کشور 
بر اساس اخطاریه سازمان هواشناسی، با گذر سامانه بارشی از اواخر وقت دوشنبه تا صبح چهارشنبه 
دمای هوا از ۴ تا 8 درجه در سطح کشور کاهش می یابد. به گزارش سازمان هواشناسی، کمینه دمای هوا 
طی این مدت در استان های واقع در شمال غرب و غرب و در دامنه های شمالی و جنوبی البرز به صفر 
و یا حتی به کمتر از آن می رسد.لذا توصیه شده است برای کاهش خسارات احتمالی ناشی از سرمازدگی 
به باغات، مزارع، گلخانه ها، دامداری ها، شیلات، کندوهای زنبورعسل و نسبت به کاهش اتلاف انرژی 
گرمایی و تأمین سوخت در مناطق نام برده شده اقدام مقتضی به عمل آید.سازمان هواشناسی با توجه به 
ادامه بارش طی امروز در استان های ساحلی دریای خزر، رودخانه های منطقه همچنان پرآب و سیلابی 
خواهند بود، هشدار داده است که از تردد غیرضروری در حاشیه رودخانه ها و مسیل ها خودداری شود.بر 
این اساس تا پایان این هفته با توجه به کاهش دما، میزان مصرف گاز و انرژی های فسیلی برای مناطق 
مسکونی و نیروگاه ها با افزایش نسبی مواجه می شود که مناسب است نهادهای مسئول در این رابطه 

تمهیدات لازم را به کارگیرند.

برخی وزرا به نمایندگان باج می دهند!
احمد امیرآبادی فراهانی عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی در نشست شورای عمومی 
اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل در خصوص بحث شفافیت آرای نمایندگان مجلس 
گفت: ما پرچمدار بحث شفافیت در مجلس بوده و هستیم. در خارج از مجلس هم که دیده بان شفافیت 
را با آقای توکلی تشکیل دادیم که کار های خوبی هم آنجا انجام شده است. وی گفت: وقتی یک وزیر باج 
می دهد و یا با یک نماینده می بندد، وقتی نماینده کاملا دولتی می شود چنین وضعیتی هم پیش می آید. 
من قاطعانه می گویم که اگر آقای آخوندی و قاضی زاده هاشمی استعفا نداده بودند این مجلس به هیچ 
عنوان عرضه برکناری آن ها را نداشت. امیرآبادی تصریح کرد: به طور مثال سراغ من که نماینده مجلس 
هستم می آیند و می گویند تو حدود ۴ میلیون حقوق می گیری و قرار است چندسال دیگر بازنشسته 
شوی، پس بیا پرونده ات را ببریم، مثلا وزارت نفت و با 25 با 2۰ میلیون تومان در زمان بازنشستگی 
حقوق بازنشسته بگیر! اینگونه معلوم است که یک نماینده سرسپرده وزیر نفت می شود. این مشکلات به 

دلیل مشکلاتی است که انتخابات داریم.
 

احتمال پخش دوباره 90
عضو شورای نظارت بر صدا و سیما از بررسی موضوع پخش مجدد برنامه 9۰ از رسانه ملی در 
نشست آتی شورای نظارت بر صدا و سیما خبر داد.غلامرضا کاتب عضو شورای نظارت بر صدا و سیما 
در گفت وگو با خانه ملت درباره حذف برنامه 9۰ از رسانه ملی و نامه جمعی بزرگ از روزنامه نگاران 
و اهالی رسانه به رییس سازمان صداوسیما که خواهان تجدید نظر در نحوه رفتار و برخورد با عادل 
فردوسی شده اند، گفت: این موضوع در دستور کار شورای نظارت بر صدا و سیما قرار گرفته است و در 
نشست پیش روی این شورا بررسی خواهد شد.نماینده مردم گرمسار در مجلس دهم شورای اسلامی 
در پاسخ به این سئوال که با توجه به انتخاب برنامه 9۰ به عنوان برنامه منتخب شاخص از نگاه مردم 
در جشنواره جام جم، چقدر احتمال پخش مجدد این برنامه وجود دارد؛ افزود: موضوع پخش یا عدم 
پخش برنامه 9۰ در نشست شورای نظارت بر صدا و سیما بررسی و اظهارها در این خصوص به پس از 

نشست موکول می شود.

تهدید به بستن تنگه هرمز توسط فرمانده نیروی دریایی سپاه
فرمانده نیروی دریایی سپاه گفت: تنگه هرمز طبق قوانین بین المللی یک گذرگاه دریایی است و اگر از 
استفاده از آن منع شویم، آن را خواهیم بست. دریادار تنگسیری با اشاره به تهدید آمریکا علیه ایران مبنی 
بر تحریم نفتی یادآور شد: تنگه هرمز طبق قوانین بین المللی یک گذرگاه دریایی است و اگر از استفاده 
از آن منع شویم، آن را خواهیم بست. درصورت وجود هرگونه تهدید در حمایت و دفاع از آب های ایران 
کوچکترین تردیدی نخواهیم کرد، از آبروی خود دفاع خواهیم کرد و هرکجا بحث دفاع از حق ایران باشد 
مقابله به مثل می کنیم. فرمانده نیروی دریایی سپاه حضور نظامیان بیگانه منطقه را عامل ناامنی منطقه 
دانست و گفت: بیگانگان هیچ اهمیتی به امنیت منطقه نمی دهند و برایشان مهم نیست که اقداماتشان 
منجر به نابودی منطقه می شود. بیگانگان مستقر در منطقه دشمنان مردم در منطقه هستند و تهدیدی 

برای منطقه محسوب می شوند.

عمرالبشیر سکته کرد 
 منابع آگاه اعلام کردند که رئیس جمهوری مخلوع سودان سکته خفیف کرده است.به گزارش ایسنا، 
خبرگزاری آناتولی به نقل از یک منبع پزشکی اعلام کرد که عمر البشیر، رئیس جمهوری مخلوع سودان 
چند روزی است که سکته خفیف کرده است.این منبع افزود: رئیس جمهوری سودان برای درمان به 
بیمارستان منتقل و سپس به بیت الضیافه اقامتگاه خود بازگردانده شد.این منبع پزشکی که یکی از 
پزشکان ناظر بر مداوای البشیر است و نخواست نامش فاش شود، گفت: وضعیت جسمانی البشیر بعد از 
سکته ثابت شده اما وضعیت روحی او همچنان در حال وخیم تر شدن است.به گفته این منبع، البشیر از 

خوردن غذا و داروهایش امتناع می کند و به زور او را با سرنگ تغذیه می کنند.

پای استاندار احمدی نژاد به پرونده پسرش کشیده شد
در پنجمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان تعاونی البرز ایرانیان، نماینده دادستان گفت: 
اظهارات همسر حامد کرمی بیانگر زوایای رفتار آزاد و قریانی است و این دو نفر شعبه های البرز را در 
شهرستان هایی مانند ایلام و همدان تاسیس می کردند که پدرش زمانی استاندار آنجا بوده و با روابط 

پشت پرده فعالیت می کردند.

رئیس اداره آب های زیرزمینی شرکت آب منطقه ای استان قم:

تصور پر شدن سفره های آب زیرزمینی
 ساده انگارانه است

رئیس اداره آب های زیرزمینی شرکت آب منطقه ای استان قم پر شدن سفره های زیرزمینی را 
با بارش های اخیر، ساده انگارانه و غیر علمی دانست گفت : آبی که در سالیان گذشته بطور بی رویه و 
بیش از ظرفیت تجدید پذیری سفره ها مورد استفاده قرار گرفته، حاصل ذخیره چند ده و بلکه چند 

صد و چند هزار ساله است که قطعا با یکی دو سال بارش به راحتی جبران نخواهد شد. 
رضا محمدی اظهارداشت : در روزهای اخیر با بارش های زیاد و گسترده ای که در سطح کشور 
و استان قم انجام شد، برخی اخبار و نقل قول هایی مبنی بر حل مشکلات خشکسالی کشور و 
جبران کسری مخازن آب زیرزمینی به گوش می رسد که لازم است در این زمینه توضیحاتی ارائه 
شود تا ذهنیت اشتباهی برای مردم ایجاد نشود.وی افزود: همه آبی که در زیر زمین است  و به 
عنوان منابع آب زیرزمینی تلقی می شود، بخشی از چرخه آب است؛ آب از دریا و سطوح مرطوب 
بخار شده و به آسمان می رود، بخار آب موجود در هوا متراکم شده و ابر تشکیل می شود و سپس 
از طریق بارش به سطح زمین بر می گردد.محمدی عنوان کرد: بخشی از این آب به زمین نفوذ 
می کند و بخشی دیگر به صورت رواناب در سطح زمین جاری می شود و بخش اعظم آن نیز 

دوباره تبخیر می شود و به آسمان باز می گردد.
رئیس اداره آب های زیرزمینی شرکت آب منطقه ای استان قم گفت: تبخیر و برگشت نزولات 
جوی به آسمان در استان قم با توجه به شرایط اقلیمی بسیار زیاد است و براساس گزارشات تا 
حدود 8۴ درصد اعلام شده است.این کارشناس منابع آب اظهار کرد: بخشی از آبی که در اثر 
ریزشهای جوی در استان نازل می شود قبل از رسیدن یا بلافاصله پس از رسیدن به سطح زمین 
و قبل از نفوذ تبدیل شدن به رواناب بخار می شود، بخشی از رواناب ایجاد شده نیز در مسیر 
حرکت به بخار مبدل می شود، بخشی از آبی هم که لایه های سطحی را برای ملحق شدن به آب 
زیرزمنی طی می کند قبل از نفوذ عمقی تبخیر می شود؛ بنابراین تنها بخش کمی از آن صرف 
تغذیه منابع آب زیرزمینی می شود.وی اضافه کرد: طبق منابع علمی رواناب حاصل از بارندگی 
حدود 5 تا 8 درصد کل بارش  است که همانطور که گفته شد بخشی از آن تبخیر می شود و 
قسمتی که از تبخیر مصون می ماند یا در طول مسیر به مصرف رسیده یا در اثر نفوذ از بستر 
رودخانه وارد مخازن زیرزمینی می شود و مازاد بر آن در انتهای حوزه به تالابها یا پایانه های آبی 
مثل دریاچه نمک و دریاچه حوض سلطان می ریزد.محمدی افزود: اما از آنجاکه در گزارشات 
موجود نفوذ از بستر رودخانه های استان تا ۱3 درصد رواناب و نفوذ حاصل از آبیاری نیز تا 3۰ 
درصد آب مصرفی اعلام و منظور می شود، بنابراین می توان انتظار داشت که تنها حدود ۱۰ 
درصد کل بارش بطور مستقیم یا از طریق آورد رودخانه ها و نفوذ آبیاری صرف تغذیه سفره های 
آب زیرزمینی شود، که البته در مناطقی که دارای خاک با خاصیت نفوذپذیری بالا بوده و سطح 
ایستابی در عمق کمی از سطح زمین قرار دارد بیشتر و سریعتر خود را نشان می دهد و تاثیر آن 

در مناطق دیگر کمتر و با تاخیر بیشتری مواجه خواهد بود.

مدیرروابط عمومی و آموزش همگانی آبفای قم  مطرح کرد

ضعف شبکه جمع آوری 
آب های سطحی در قم

مدیرروابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: ضعف شبکه 
جمع  آوری آب های سطحی در این شهر در هنگام بارندگی های شدید مشهود است که باعث بروز 

مشکلاتی برای شهروندان می شود.
محمد کربلایی ابراهیمی با اشاره به پس زدگی فاضلاب در برخی از مناطق شهر در بارندگی های 
اخیر اظهار داشت: شبکه فاضلاب شهر قم همانند دیگر شهرهای کشور صرفا جهت جمع آوری 
فاضلاب خانگی طراحی شده است.وی با بیان اینکه شبکه فاضلاب شهر قم مطابق با استانداردهای 
کشوری اجرا شده و بهره برداری از آن در طول سال بدون هیچ مشکل خاصی انجام می شود، 
خاطرنشان کرد: در هنگام بارندگی به خصوص زمانی که بارش با شدت زیاد و در مدت زمان کوتاه و 
به صورت رگبار اتفاق می افتد پس زدگی فاضلاب در بعضی مناطق مسکونی رخ می دهد.مدیرروابط 
عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه این مشکل در مناطقی مانند شهرک قدس و 
صفاشهر رخ می دهد، ابراز داشت: علت اصلی آن هدایت آب های سطحی به منهول های فاضلاب در 
حوزه تحت پوشش شبکه فاضلاب هنگام بارندگی به منظور کاهش آب گرفتگی معابر است.وی با 
اشاره به تذکرهای فراوان و مراقبت های زیاد برای جلوگیری از هدایت آب های سطحی به کانال های 
فاضلاب تصریح کرد: متاسفانه در بارندگی های اخیر مجددا این کار تکرار شد و باعث پس زدگی 
فاضلاب در برخی از نقاط شهر شد.ابراهیمی، اتصال آب باران ساختمان ها به شبکه فاضلاب توسط 
مردم را از دیگر دلایل پس زدگی فاضلاب در هنگام بارندگی ها ذکر کرد و یادآور شد: با وجود اینکه 
دستورالعمل نصب انشعابات فاضلاب شرکت آب و فاضلاب استان قم و مبحث ۱6 نظام مهندسی 
ساختمان مشترک را ملزم به جداسازی آب باران از شبکه فاضلاب و حفر چاه جذبی برای آب باران 
ساختمان می کند اما همچنان آب باران ساختمان ها به شبکه فاضلاب هدایت می شود که در این 

زمینه نیز باید برنامه  ریزی لازم صورت گیرد. 

نرخ تورم 3۰درصدی شد کاریکاتور

امید بهزادی

قائم مقام شهردار قم :

بروز و ظهور فعالیت های سازمان فرهنگی 
شهرداری قم مشهود است

قائم مقام شهردار قم بروز و ظهور فعالیت های سازمان فرهنگی، هنری، 
ورزشی شهرداری قم در دورهٔ اخیر به دلیل استفاده از ظرفیت نهادهای 

مردمی را مشهود و قابل توجه توصیف کرد.
ابراهیم معتمدی در حاشیه بازدید از ستاد فرهنگی نیمه شعبان 
شهرداری قم با اشاره به اینکه از شهرهای مختلف و با گرایش های مختلف 
و حتی از خارج از کشور، جمعیت کثیری مهمان شهر قم شده و خدمات 
گسترده ای هم ارائه می شود، اظهار کرد: برپایی موکب ها در نیمه شعبان 
نشان می دهد که هرجا بخواهیم حرکت و موجی ایجاد کنیم، اگر ظرفیت 
مردمی را بشناسیم می توانیم به فرمایشات رهبری که دائم استفاده از 

ظرفیت مردمی را در کارها به ما گوشزد می کنند، جامه عمل بپوشانیم.
وی با تأکید بر اینکه ما در مجموعه شهرداری سعی کردیم بستر کارها را 
به حسب وظیفه و تکلیفی که بر عهده داریم فراهم کنیم،  افزود: در این دوره 
چهار ساله مدیریت شهری قم ، هرسال امکانات و خدمات، رو به بهبود بوده 
و برای امسال نیز به طور مثال همین که یک لاین ویژه پیاده روی و یک لاین 
ویژه خودروهای خدماتی و امدادی اختصاص پیدا کرده و مدل ترافیکی و 
نوع سرویس دهی شهرداری به کلی تغییر کرده از نشانه های بهبود است و 
شاهد بودید همه موکب های مردمی با توجه به اینکه ظرفیتی هم از شهر 

قم به کمک سیل زدگان رفته اما در وضعیت خیلی خوبی قرار داشتند.
قائم مقام شهردار قم با تاکید بر اینکه فعالیت های فرهنگی در مسیر 
پیاده روی نیمه شعبان از مهم ترین اتفاقات این رویداد ملی است، گفت: 
استفاده از ظرفیت مردمی می تواند نجات دهندۀ حوزهٔ فرهنگ باشد و 
سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری قم بیشتر مهندسی فرهنگی با 
شناسایی ظرفیت های شهر را انجام می دهد تا بسترسازی لازم برای فعالیت 
مردمی را فراهم کند.معتمدی با بیان اینکه بروز و ظهور فعالیت های سازمان 
فرهنگی، هنری، ورزشی در دورهٔ اخیر به دلیل استفاده از ظرفیت نهادهای 
مردمی مشهود است، افزود: خوشبختانه چندماهی است که سازمان دارای 
یک برنامه منسجم راهبردی همراه با نگاه ویژه شهردار و اعضای شورای 
اسلامی شهر قم به تیم جدید این مجموعه است و اظهار رضایت شهروندان 

از خدمات آن،  نشان دهندۀ انتخاب مسیر درست حرکت است.

رئیس کمیسیون حمل و نقل و عمران شورای شهر قم  خبرداد

افزایش ۱۵ درصدی ظرفیت 
پارکینگ ها در اطراف جمکران

رئیس کمیسیون حمل و نقل و عمران شورای اسلامی شهر قم از 
افزایش ۱5 درصدی ظرفیت پارکینگ ها در اطراف مسجد مقدس 
جمکران خبر داد و گفت: ظرفیت پارک ۴۰ هزار سواری به ۴5 هزار و 

ظرفیت پارک اتوبوس ها به ۴ هزار دستگاه  افزایش پیدا کرد.
روح الله امراللهی در حاشیه بازدید از ستاد تسهیلات زائران شهرداری 
قم در مسجد مقدس جمکران اظهار کرد: در حوزه اتوبوسرانی سال گذشته 
5 خط و امسال  8 خط برای انتقال زائران به جمکران در نظر گرفته شد 
که تقریبا تمام شهر را پوشش داد.وی با اشاره به بکارگیری 2۰۰ دستگاه 
اتوبوس بیان کرد: امسال ظرفیت پارکینگ ها نسبت به سال گذشته ۱5 
درصد افزایش پیدا کرد.رئیس کمیسیون حمل و نقل و عمران شورای 
اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه از نظر وسعت پارکینگ ها 2۰ هکتار 
افزایش یافت، گفت: ظرفیت پارک ۴۰ هزار سواری به ۴5 هزار و ظرفیت 
پارک اتوبوس ها به ۴ هزار دستگاه  افزایش پیدا کرد.امراللهی با بیان اینکه در 
حوزه معاونت خدمات شهری هم فعالیت های خوبی صورت گرفت افزود: 
از 2 ماه پیش تمهیدات مناسبی برای مراسم نیمه شعبان اندیشیده شد و 
از 2 هفته پیش همکاران بخش معاونت خدمات شهری در تکاپو و تلاش 
هستند تا مراسم نیمه شعبان امسال با شکوه تر از گذشته برگزار شود.وی با 
بیان اینکه در بخش تکمیل رینگ دوم پارکینگ مسجد مقدس جمکران 
با همت مضاعف شورای شهر بودجه مناسبی پیش بینی شده که هر ساله 
در حال اضافه شدن است، اضافه کرد: خوشبختانه شهرداری نیز اقدامات 
خوبی را در بخش رینگ دوم پارکینگ مسجد مقدس جمکران که فضایی 

به مساحت 35۰ هکتار را پوشش می دهد در دست اقدام دارد.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم  خبرداد

جابجایی ۲۳۵۰۰ نفر زائر در ایام نیمه شعبان
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از جا¬بجایی 
235۰۰ نفر زائر با سرویس دهی ۱25۰ دستگاه اتوبوس، مینی بوس و 

تاکسی برون شهری خبر داد.
رضا پوریافر افزود:  پارکسوار شمالی جهت پارک ماشین های سنگین و 
اتوبوس آماده سازی شده بود که در این ایام تعداد 938 دستگاه اتوبوس از 
خدمات پارکسوار بهره مند شد. رضا پوریافر با اشاره به اینکه زائرین جهت 
تشرف به حرم مطهر به پارکسوار شمالی مراجعه می نمودند که جهت رفاه 
حال ایشان هماهنگی های لازم با سازمان اتوبوسرانی صورت گرفت و در 
راستای رفاه اولیه حال زائرین ۱2 چشمه سرویس بهداشتی و نمازخانه 
به صورت شبانه روزی ارائه خدمات نمود و  همچنین مجتمع خدمات 
رفاهی شهر در پارکسوار شمالی جهت رفاه زائرین و رفع مایحتاج اولیه 
ایشان خدمات رسانی انجام گرفت.مدیرعامل سازمان پایانه ها در ادامه افزود: 
علاوه بر ارائه خدمات در 6 پایانه و یک پارکسوار در شهر با توجه به برگزاری 
مراسمات فرهنگی در پایانه مرکزی یکسری برنامه های فرهنگی اعم از 
برپایی ایستگاه صلواتی، توزیع بروشور با موضوع مهدویت، توزیع بسته های 
فرهنگی و نصب برچسب های مهدوی بر روی اتوبوس ها انجام شد و در 
مسجد پایانه مرکزی همه روزه همراه با نمازجماعت مراسم جشن نیمه 
شعبان با مداحی مداحان اهل بیت)ع( برگزار گردید.رضا پوریافر در پایان 
افزود: در این ایام حدود 3۰۰۰ نقشه راهنمای مسیر در عوارضی قم - تهران 

و مبادی ورودی شهر و در پارکسوار  شمالی توزیع گردید.

شهردار منطقه شش قم  مطرح کرد

استقبال گسترده زائرین 
از غرفه سپاه در گذر زمان 

شهردار منطقه شش قم با اشاره به تشکیل غرفه »سپاه در گذر زمان« 
بیان کرد: با توجه به هجمه های اخیر نسبت به سپاه پاسداران این غرفه با 

استقبال بسیار گسترده ای روبه رو شد.
علی حاتمی در حاشیه حضور در ستاد تسهیلات زائران شهرداری قم 
مستقر در مسجد مقدس جمکران اظهار کرد: با توجه به شرایط جوی و 
بارندگی های اخیر کار ما نسبت به سنوات گذشته سخت تر شده بود ولی 

تمهیدات لازم برای استقبال از زائران در نیمه شعبان انجام شد.
وی آماده باش نیروهای منطقه، تقویت مبلمان شهری، برپایی ایستگاه 
نقاشی و اهدا جوایز، برپایی غرفه فرهنگی، ایجاد آتلیه عکاسی مهدی موعود 
و غیره را از اقدامات صورت گرفته دانست و تاکید کرد: فضایی که در منطقه 
جمکران در اختیار منطقه 6 قرار گرفته بود فضای مناسبی برای استقرار 

زائران بود و زمینه لازم برای حضور و استقرار زائران فراهم شده بود.

استاندار قم دستورداد

برگزاری هفتگی 
ملاقات  مدیران با شهروندان 

استاندار قم طی ابلاغیه ای، مدیران دولتی را علاوه بر دیدارهای معمولی 
و جاری، موظف به برگزاری ملاقات عمومی با شهروندان به صورت منظم 

و هفتگی نمود. 
بهرام سرمست در این ابلاغیه تاکید کرد: برنامه دیدار با شهروندان باید در 

ساعات اولیه روز برگزار شود.
وی، مدیرکل بازرسی، مدیریت عملکرد و امور حقوقی استانداری قم را 
موظف کرد تا ضمن نظارت بر برنامه ملاقات عمومی مدیران، بازخوردهای 

مردمی از نتیجه این ملاقات ها را دریافت کند.
استاندار قم همچنین صبح امروز در قالب برنامه ملاقات مردمی، با 

شماری از هم استانی ها، دیدار و گفت و گو کرد.

اخبــار

عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: 
و  فرهنگی  های  ظرفیت  از  بسیاری 
معنوی مساجد مورد استفاده قرار نگرفته 
و باید از این ظرفیت ها در جامعه بیشتر 

استفاده شود.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری 
ستاد  رئیس  دیدار  در  دوشنبه  عصر 
هنری  فرهنگی  های  کانون  هماهنگی 
مساجد، افزود: مساجد جایگاه های رفیع و 
عظیمی دارند که با فطرت انسان ها نزدیک 
است و مردم به ویژه مومنان دل بسته به 

مساجد هستند.
فرهنگی  های  کانون  داد:  ادامه  وی 
ایجاد  که  است  منبع جوشانی  مساجد 
تحرک و انگیزه می کند و با ارائه محتوای 
مناسب، می توان آسیب های اجتماعی در 

جامعه را کاهش داد.
حسینی بوشهری با اشاره به این که 
زمینه لازم برای حرکت فرهنگی وجود 
دارد، گفت: موانعی از جمله نداشتن محتوا، 
نیروی انسانی و امکانات مالی مناسب در این 

زمینه باید رفع شود.
فضای  که  این  بیان  با  ادامه  در  وی 
مجازی مانع کار نیست، افزود: این فضا 
هم فرصت و هم تهدید است و بهترین 

مجازی  فضای  تهدیدهای  با  مبارزه  راه 
تولید محتوای مناسب است.وی با تاکید بر 
فراگیری سواد رسانه ای، خاطرنشان کرد: 
کانون های مساجد باید در فضای مجازی، 
راه درست را به مخاطبان خود که به طور 
عمده جوانان و نوجوانان هستند، نشان 
دهند.نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم با اشاره به تهدیدهای فضای 
مجازی، تصریح کرد: متاسفانه والدین برای 
داشتن زندگی آرام، فرزندان خود را با فضای 
مجازی مشغول نموده اند که آزادی استفاده 
از فضای مجازی مشکلات متعددی به 
دنبال خواهد داشت و کانون های مساجد 

می توانند نقش پررنگی در آگاهی بخشی 
استفاده مناسب از فضای مجازی داشته 
باشند.وی با بیان این که گزارش ها نشان 
دهنده موفقیت کانون های مساجد در 
اضافه  است،  قرآنی  های  رشته  آموزش 
کرد: افزایش آمار آموزش های قرآنی هدف 
نیست، بلکه هدف آشنایی با قرآن این است 
که افراد تحت تاثیر مفاهیم بلند این کتاب 
آسمانی قرار گیرند.وی با اشاره به این که 
شود،  کار  هدفمند  قرآنی  مباحث  روی 
تاکید کرد: باید بر ابعاد معنوی و اخلاقی 
قرآن آموزان سرمایه گذاری ویژه نماییم.

حسینی بوشهری افزود: باید برای مقابله 

با هجمه های ویرانگر فرهنگ غرب علیه 
انقلاب، بیش از پیش سرمایه گذاری نماییم 

تا نسل جوان را آگاه کنیم.
تَن عضو  و ۱۰۰ هزار  * ۲میلیون 

کانون های مساجد کشور هستند
های  کانون  هماهنگی  ستاد  رئیس 
فرهنگی هنری مساجد کشور نیز در این 
دیدار گفت: بیش از 2 میلیون و ۱۰۰ هزار 
تَن در سراسر کشور عضو 23 هزار و ۱۰۰ 
کانون مساجد در سراسر ایران هستند.

حجت الاسلام والمسلمین حبیب رضا 
ارزانی افزود: سال گذشته ۱۰ هزار مربی 
قرآنی در یک هزار و 5۰۰ خانه نور وابسته 
به کانون های فرهنگی هنری مساجد 
کشور تربیت شدند.وی بیان کرد: اساسنامه 
کانون های فرهنگی مساجد دی ماه سال 
گذشته تدوین و توسط رئیس شورای عالی 
انقلاب فرهنگی ابلاغ شد و از سال گذشته 
تاکنون پنج جلسه شورای عالی سیاست 
گذاری کانون های مساجد برگزار شده 
است.وی با بیان این که سند تحول ستاد 
عالی کانون های مساجد نیز تهیه شده 
است، افزود: رویکرد برنامه های کانون های 
مساجد بر پایه قرآن، نهج البلاغه و صحیفه 

سجادیه می باشد.

آیت الله حسینی بوشهری: 

ظرفیت های مساجد به درستی مورد استفاده قرار نگرفته است 

نماینده ولی فقیه در استان قم با تاکید بر اینکه 
کارهای مختلف در نظام اسلامی باید بر اساس موازین 
اسلامی دنبال شود، اضافه کرد: اگر افراد بخواهند با 
دخالت های خود موجب اجرای کارهای غیراسلامی 
شوند باید مقابل آن ها ایستادگی شود، همانند برخی 
انجام می شود اما  ساخت و سازهایی که در شهرها 
مخالف با قانون است و مصلحت در آن شهر و مجموعه 

این نیست که چنین اقدامی صورت گیرد.
 آیت الله سیدمحمد سعیدی صبح روز پجشنبه  در 
دیدار با مسئولان اداره کل بنیاد مسکن استان قم که 
در سالن محراب شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر 
انجام شد، با بیان اینکه ریشه برکاتی همچون بنیاد 
مسکن و رفع نیاز مسکن محرومان به انقلاب اسلامی 
برمی گردد، اظهار کرد: بنیاد باید با نگاهی انقلابی و 

محتوایی اسلامی به دنبال رفع نیازهای محرومان باشد.
وی با تاکید بر اینکه کارهای مختلف در نظام اسلامی 
باید بر اساس موازین اسلامی دنبال شود، اضافه کرد: اگر 
افراد بخواهند با دخالت های خود موجب اجرای کارهای 
ایستادگی شود،  باید مقابل آن ها  غیراسلامی شوند 
همانند برخی ساخت و سازهایی که در شهرها انجام 
می شود اما مخالف با قانون است و مصلحت در آن شهر 

و مجموعه این نیست که چنین اقدامی صورت گیرد.
تولیت حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( گفت: توقع 
مردم از نیروهای بنیاد مسکن انقلاب اسلامی این است 
که با روحیه انقلابی و تکیه بر موازین اسلامی کارهای 

خود را دنبال کنند.
وی با بیان اینکه اگر به دنبال کار اسلامی هستیم 
نباید خلاف عقل و شرع عمل کنیم، اظهار کرد  : سیل 

اخیر که پس از صد سال در کشور رقم زده شد تجربه 
بزرگی را برای ما به یادگار گذاشت مبنی بر اینکه اگر 
ما سهمی را از طبیعت گرفتیم طبیعت نیز روزی سهم 
خود را پس خواهد گرفت.آیت الله سعیدی بر لزوم پرهیز 
مجموعه های مختلف از ساخت و سازهای آسیب پذیر 
تاکید کرد و یادآور شد: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی باید 
به رسالت اصلی خود که رفع نیاز محرومان است توجه 
و از اشتهای کاذب افراد برای مسکن دار شدن و داشتن 

مسکن های متعدد پرهیز کند.
نماینده ولی فقیه در استان قم با اشاره به اینکه 
برخی از دستگاه ها در بلند مدت باید به صورت مستمر 
کرد:  تصریح  کنند،  خدمت رسانی  سیل زدگان  به 
سیل زدگان از برخی دستگاه ها توقع دارند که تا برگشتن 

به وضعیت اولیه خود در کنار آن ها باشند.

آیت الله سعیدی در دیدار مسئولان اداره کل بنیاد مسکن استان قم:

با ساخت و سازهای غیرقانونی برخورد شود


